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»بانو« به »هامون« پیوست
8

»منتقد« شدن مســئولان هم از آن دست 
رفتارهایی اســت که اخیراً و بیشتر از 
گذشته شایع شده است گویی مسئولان 
نیز دل پرُ خونی از برخی مسائل و مباحث 

دارند! 
معاون رئیس جمهوری در محیط زیست 
منتقد وضع موجود محیط زیستی است، 
نمایندگان مجلس نسبت به اتفاقاتی که 
خود باید نظاره گری کنند معترض هستند، 
 وزرا لــب به انتقاد گشــوده اند که این 
چه وضع مدیریت کردن است، مسئولان 
بانک مرکزی هم گاهی از به هم ریختگی 
بازار ارز و سکه شکایت دارند و اما در 
آخرینِ این منتقد شدن مسئولان؛ عباس 
علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
)صمت( در نشســت با مسئولین بسیج 
دانشجویی در دانشگاه صنعتی امیرکبیر با 
اشاره به فعالیت ۳۶ خودروساز در کشور، 
دانست  را خودروبازی  خودروســازی 
و تاکید کرد که هنوز مقیاس های تولید 
 برای هیچکدام از خودروســازان محقق 

نشده است. 
عارضیم خدمت وزیرِ جانشــین آقای 
فاطمی امین که، ۵ ماه و ۱۱ روز اســت 
منتظریم تــا سیاســت های خودرویی 
نمی شود.  اما  اعلام شــود  حضرتعالی 
دستِ آخر معلوم شــد چون سیاست 
خودرویی ندارید با یک فرار رو به جلو، 
توپ را یک راست شوت کرده اید وسط 
۳۶ مجموعه خودروســازی )۳۶ را از 
استخراج  محترم صمت  وزیر  گفته های 
کردیم وگرنه هرچه شمردیم ۳۶ تا نشد!( 
 و معترض که این خودروسازی نیست، 

خودروبازی است! 
بارها در همین روزنامه آفتاب یزد و در 
یکشــنبه های مطالبه گری که خودمان، 
سنگین و رنگین تعطیلش کردیم از وزیر 
محترم صمت سوالاتی پرسیدیم از جمله؛ 
تعیین تکلیف سرمایه گذاری های خارجی 
بزرگ،  توسط خودروسازان   انجام شده 
اعلام سیاست های خودرویی،   از جمله 
از جمله تعیین تکلیف مدیریت های سراسر 
زیان ده در مجموعه های خودروســازی 
و... وقت ندارید پاســخ بدهید یا دل تان 
نمی خواهد را نمی دانیــم اما و آن طور 
که خودروسازان را مشغول خودروبازی 
می دانید به این نتیجه رسیده ایم به جای 
وزارت کردن مشغول وزارت بازی هستید 
و خود بهتر از همه می دانید، وزارت بازی 

از خودروبازی بسی خطرناک تر است. 
منهای مطالبه گری ها در حوزه ی خودرو، 
سؤالاتی نیز درباره ی مجموعه های معدنی 
پرسیدیم، ســؤالاتی هم پیرامون برخی 
مجوزها که دارد کویر را به خاک ســیاه 
می نشاند، سوالاتی هم در حوزه ی تامین 
کاغذ البته تا آن جایی که به وزارت خانه 

متبوع حضرتعالی مربوط است. 
متاسفانه باید بگوییم )البته سر شوخی را 
خودتان باز کردید( بیشتر از آن که وزیر 
صمت باشید سرگرم وزارت صمت بازی 
هستید وگرنه به زیر مجموعه های تحت 
امر خود حتماً امر می کردید که پاسخگوی 
رسانه ها باشند ولی خب، از آن روزی که 
- شوخی و جدی - خطاب به نمایندگان 
مجلس گفتید: »یقه ام را بگیرید یقه تان را 
خواهم گرفت«، حســاب کار دست مان 
آمد، متوجه شدیم اهل یقه گیری هستید 
و چون یقه ای برای مان نمانده، بی خیال 
صمت شــدیم و وزارت و وزیر صمت 
این چند سطر را هم همینجوری نوشتیم 
که یادآوری کنیم وزیر صمت شــدن 
آسان اســت اما وزیر صمت بودن )در 
معنای واقعی( اندکی سخت است. بیشتر 
از این نیز عرضی نداریم؛ خودروسازان، 
خودروبازی کنند شما هم وزارت بازی، 

به کسی هم ربطی ندارد... ایام مستدام!

آقای علی آبادی؛ 
»وزارت بازی« از »خودرو بازی« 

به مراتب خطرناک تر است!
منصور مظفری

مدیرمسئول

سرمقاله

عاقبت یک پروژه 
بدون مطالعه

از نظر برخی سیاسیون؛ دنیا آمده ایم که فقط حرف بزنیم! بدیهیاتی که گفتنِ آن 
4ضرورتی ندارد

آفتاب یزد: ربیع اله قربانی رئیس کل دادگاه های 
عمومــی و انقلاب تهران در رابطــه با تأثیر اصلاح 
قانون چــک در کاهش ورودی پرونده ها به محاکم 
اظهــار کرد: صحبت های مطرح شــده در رابطه با 
قانون جدید چک به این معنا نیست که این قانون 
تأثیر چندانی نداشــته اســت و از لحاظ نوآوری ها 
کلاً بد و یا غیر کارآمد اســت، بلکه این قانون تأثیر 
چندانی در سیستم قضائی ایران با توجه به اهداف 
قانون گذار نداشته است، زیرا سبب کاهش مراجعه 
 مردم به محاکم و کاهش تشکیل پرونده های قضائی 

نشده است.
وی ادامــه داد: قانون گذار اهداف قانون جدید چک 
را در دو دســته تقسیم بندی کرده است؛ اول اینکه 
اهــداف اقتصادی که سیاســت گذاری آن با بانک 
مرکزی است و دوم اهداف قضائی که مسلماً متولی 

آن قوه قضائیه است.
رئیس کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران بیان 
کرد: از منظر مسائل اقتصادی، اینکه سخت گیری 
در صدور دســته چک توسط بانک ها به عمل آید 
و سعی شود در خود نظام بانکی با ضمانت اجرا یی 
ازجمله مسدود کردن تمام حساب های صادرکننده 
چک بلامحل و نیز برای عامه مردم اعتماد به چک 
به وجود آید، مسلماً از موفقیت های این قانون است. 
البتــه اینکه عملا در عرصه اقتصادی، قانون جدید 
چک ســبب اعتبار و اعتماد مردم به چک شده یا 
خیر، مســتلزم ارائــه داده های آمــاری در مجامع 

اقتصادی و آماری است.

< قانون جدید چک در کمیسیون تخصصی بررسی نشده است
قربانی درباره تأثیر قانون جدید چک در سیســتم 
قضائی کشور بیان کرد: می دانیم که قانون چک به 
دلیل ماهیت حقوقی آن باید در کمیسیون قضائی 

و حقوقی مجلس شورای اسلامی مورد بررسی قرار 
می گرفت، اما متأسفانه این قانون ابتدا در کمیسیون 
مذکور مورد بررسی قرار نگرفت و کمیسیون فرعی 
و ثانوی این قانون را بررســی کرد که همین نقص، 
سنگ بنای ایراداتی است که در حال حاضر در نظام 

قضائی شاهد آن هستیم.

< امکان طرح هفت دعوا در محاکم 
        در پی اجرای قانون جدید چک

وی در رابطــه با ایرادات وارده به قانون جدید چک 
گفــت: اولین ایراد این قانون تغییر شــکل دعاوی 

مربوط به چک از دعوای مطالبه وجه چک است. 
پس از صدور اجرائیه چک طبق قانون جدید، دعاوی 

دیگری نیز ممکن است مطرح شود که از جمله:
 دســتور توقف اجرا در شــعبه کیفری یا حقوقی 

مطرح شود؛
دعوای استرداد لاشه چک؛
دعوی ابطال اجرائیه دادگاه؛

دعوی ابطال چک مطالبه شده از سوی صادر کننده 
چک؛

دعوی مطالبه وجه از ضامن چک به صورت مستقل 
از صادر کننده؛

دعوی مطالبه خسارت تأخیر تأدیه و دعوی مطالبه 
چک ثبت نشده در سامانه صیاد.

رئیس کل دادگاه هــای عمومی و انقــلاب تهران 
افزود: البته این دعاوی به غیر از دعاوی اســت که 
از طریق کیفری مطرح می شود؛ در واقع این قانون 
نرخ طرح دعوی را افزایش داده است و برخی قواعد 
دادرســی را به هم ریخته اســت، درست است که 
تعداد پرونده های مطالبه وجه چک به شکل قانون 
ســابق کاهش پیدا کرده اســت، اما در عوض این 
قانون سبب ایجاد دعاوی و خواسته های جدیدی در 

سیستم قضائی کشور شده است که مجموع آن ها 
 از تعداد پرونده های مطالبه وجه چک سابق بیشتر 

شده است.
قربانی ادامه داد: برای پاســخ به این ســوال که آیا 
قانون جدید چک تأثیری در کاهش پرونده ها داشته 
یا خیر؟ گفت: باید آمار پرونده های قضائی مطالبه 
وجه چک طبق قانون سابق را با پرونده های قضائی 

که با قانون جدید ابداع شده اند با هم مقایسه کرد.
طبــق قانون ســابق، دارنده چــک بلامحل صرفاً 
در یک دادخواســت همه ادعا هــای خود از جمله 
مطالبه وجه چک، مطالبه خســارت تأخیر تأدیه، 
محکومیت ضامن و... مطرح می کرد و یک پرونده 
تشکیل می شد و الان طبق قانون جدید چک بعد از 
اینکه اجرائیه چک بلامحل صادر شد، طرفین چک 
می توانند هفت خواسته را به موجب دادخواست های 
جداگانه مطرح کنند که مجموع پروند های مربوط 
به این هفت خواســته طبق قانون جدید را باید با 
 خواســته مطالبه وجــه چک طبق قانون ســابق 

مقایسه کرد.
وی گفت: پیش از تصویب قانون جدید، پرونده های 
موضوع چک، با عنوان واحدِ »مطالبه وجه چک«، 
طرح می  شــد که در سال قبل از شروعِ اجرا یعنی 
سال ۱۳۹۶، تعداد آن ها در شهر تهران، تقریباً ۳۷ 

هزار فقره بوده است.
با وجود تمامی ســختگیری های صورت گرفته در 
صدور دســته چک از سوی بانک ها و اعِمال برخی 
مقررات مانند انسداد حسابِ صادرکننده و همچنین 
کارسازی چک از سایر حساب های صادرکننده، که 
تماماً باعث کاهش میزان گواهی های عدم پرداخت 
بوده اســت، متأسفانه شاهد آن هستیم که پس از 

تصویب و اجرای قانون جدید... 
ادامه در صفحه 3

دریاچه مصنوعی چیتگر در حال خشک شدن است 
و تبدیل به بحرانی برای پایتخت شده؛ مقصر کیست؟

نقطه سر خط با فیلسوفان سیاست پیشه  فرهنگ دوست

 ـلاریجانی؛ حدادعادل 
آن جایی که سیاست، فرهنگ را می بلعد!

رونمایی از واقعیات آماری و میدانی 
قانون جدید چک در محاکم

افزایش ۷۸ درصدی 
ورود پرونده به محاکم 

با اجرای قانون جدید چک
1

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

آتش بس موقت از ســاعت ۷ صبح روز جمعه 
۲۴نوامبــر۲۰۲۳ مصادف با۱۰جمــادی الاول 
۱۴۴۵ هجــری قمــری، ۳ آذر ۱۴۰۲ هجری 
شمسی به وقت فلسطین در حالی اجرائی شده 
که ســاعات پایانی روز و شب قبل از آتش بس 
اســرائیل باشــدت و قدرت و شتاب بیشتری 
به قتل و کشــتار و تخریــب و بمباران مناطق 
مسکونی و اداری و مذهبی روی آورد به نحویکه 
آمار قربانیان کودک و پیر و جوان و ســالخورده 
و زن و مرد فلســطینی به حــدود ۱۵ هزار نفر 
رسید؛ انگار صهیونیست ها با تعجیل و تشدید 
وحشیگری درصدد جبران کاهش کشتارهای 
احتمالی ناشــی از آتش بس بودند. آتش بسی 
که بــوی خون می دهد و طرفین همدیگر را به 
جبران خلاء ناشی از توقف کشتارهای بی گناهان 
برحذر می داشتند، متاسفانه علیرغم اجرائی شدن 
آتش بس گزارش های رسمی حکایت از این دارد 
که ۲۰۰نفر از نیروهای نظامی اسرائیل ساعت 
۱۰صبح روز جمعه به بیمارستان اندونزی حمله ور 
شدند و در بسیاری موارد به روی ساکنین غزه که 
قصد بازگشت به منازل و به همراه بردن ملزومات 
ضروری داشتند آتش گشودند، گویی آتش بس 
شــکننده به کرات از ســوی صهیونیست های 
غاصب نقض می گردد اگرچه خوی ددمنشــی 
رژیم صهیونیســتی بارهاوبارهــا ثابت کرده که 
به هیچ عهد و پیمــان و قاعده و قانونی پایبند 
نیستند، همانگونه که پیش تر هم ثابت شده که 

رژیم آپارتاید صهیونیستی با حمایت مالی و... 

آتش بس 
خونین

دکتر انور خیرآبادی 
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-1

عصر روز گذشــته وقتی خبر درگذشــت بیتا 
فرهــی را در خبرگزاری ها خواندم، غم و اندوه 
به شکل زجرآوری درون قلبم لانه کرد، آنقدر 
که آهی بلند کشــیده و گفتم: »ای داد فلک، 
جمع »هامــون« ی ها و »بانــو« یی ها در آن 
دنیا تکمیل شــد، خب جلال مقدم و خسرو 
شکیبایی نازنین که از همه زودتر رفتند، بعد 
هم نوبت عزت الله انتظامی شد و پس از آن هم 
خبر رسید که فتحعلی اویسی چشم از جهان 
فرو بسته و چهل روز پیش هم که مهرجویی را 
در دل خاک دفن کردند و یک عمر خاطره را 
گذاشتند در قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( 
و هر کسی هم رفت دنبال زندگی اش، حالا هم 
که نوبت بیتا فرهی رســید و او که از چندی 
پیش به دلیل ناراحتی ریه مدام در بیمارستان 
بستری بود بالاخره درد را تاب نیاورد و از این 
دنیای فانی رفت.« به قول شاعر که می گوید: 
»ای وای چه سرنوشــت جانسوزی/ این است 
حدیث تلخ ما این اســت« بیتا فرهی البته از 
آن یگانه های دوران در عرصه بازیگری بود که 
به صورت کاملا اتفاقی وارد حوزه بازیگری شد 
و اگر در آن مهمانی که هم داریوش مهرجویی 
و هم ناصر چشــم آذر )که اتفاقا چشم آذر هم 
چهره در نقاب خاک کشیده( حضور نمی یافت 
شــاید امروز خیلی ها بیتا فرهــی را به عنوان 
بازیگر نمی شناختند، اگر اهل خواندن مقالات 
سینمایی باشــید و گفت وگوهای بازیگران را 

دنبال کنید می دانید که... 

»بانو« 
به »هامون« پیوست

یوسف خاکیان
روزنامه نگار

یادداشت-2
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رونمایی از واقعیات آماری و میدانی قانون جدید چک در محاکم
افزایش ۷8 درصدی ورود پرونده به محاکم با اجرای قانون جدید چک

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

سخنگوی کمیسیون اصل نود:

عضو کمیسیون تلفیق:

رئیس کمیسیون امور داخلی:

نایب رئیس کمیسیون انرژی:

کد اختصاصی واحد 
برای اتباع خارجی 

صادر می شود

تحقق ۵ درصدی 
درآمدهای پیش بینی شده

از محل مولدسازی

نگاه مجلس و دولت 
همخوانی بین منابع و مصارف 

بودجه ۱۴۰۳ است

اختیار تغییر 
در قیمت حامل های انرژی 

در دست دولت است
24

بیش فعالی آموزش و پرورش 
و انفعال دیگر وزارتخانه ها

آفتاب یزد در گفت و گو با پیرمحمدملازهی، کارشناس شبه قاره، 
تنش های اخیر بین اسلام آباد و کابل را بررسی می کند

پاکستانی ها 
از »تجزیه شدن« ترسیدند!

نگرانی چینی ها، اقتصادی است، نگرانی روس ها، امنیتی و برنامه ی آمریکا 
و غــرب ملغمه ای از اقتصاد و امنیت از این رو باید همچنان افغانســتان را 

مهمترین میدان رقابت مابین شرق و غرب دانست

روسیه از همه و همیشه نگران تر است
افغانستان به زودی از نظر انرژی»خودکفا« خواهد شد

صفحه 3
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1015- آیا می توان حالا مدعی شد که وعده 
ساخت سالی یک میلیون مسکن یک شعار 
بیش نبود؟ چند سال از این وعده گذشته؟!

آفت�اب ی�زد: در پایان دولت س�یزدهم 
می توان در این خصوص قضاوت نمود.

1105- افزایش 20 درصدی حقوق که برای 
سال آینده در نظر گرفتند دردی را از طبقات 
ضعیف دوا نمی کند. مگر 20 درصد افزایش 
حقوق س��ال 1402 به چه درد مردم با این 

تورم خورد؟ 
1210- آی��ا صحت دارد برخ��ی افراد یارانه 

بگیر یارانه آبان ماه را دریافت نکردند؟ 
1310- ب��ا این افزایش قیمت مواد خوراکی 
آدم حسرت خیلی چیزها به دلش می ماند. با 
این تورم ما شده ایم آدم های حسرت به دل. 

حق ما چنین اوضاعی نبود! 
1945- هر چقدر ه��م بانک ها را در اعطای 
تسهیلات برای س��اخت مسکن ملی مقصر 
بدانیم اما اساسا وعده دولت در ساخت سالی 

یک میلیون مسکن اشتباه بود! 
2011- تقریبا بس��یاری از اغذیه فروشی ها 
ی��ا رس��توران ها تابلوی قیمت ه��ای خود را 
دیجیت��ال کردند. چ��ون قیمت ها هراز چند 

وقتی تغییر می کنند! 
2115- این درس��ت نیست که برای اعطای 
ی��ک وام 20 میلیونی بای��د متقاضی وام در 
2 سال گذش��ته از تسهیلات بانکی استفاده 
نکرده باش��د. این س��نگ اندازی ها درس��ت 
نیس��ت. ش��ندرغاز وام که این همه دنگ و 

فنگ ندارد!
1805- با وجودی که از تغییر نام شب یلدا  
و چهارش��نبه س��وری خبر دادن��د اما مردم 
کماکان همان نام ش��ب یلدا و چهارش��نبه 

سوری را به کار می برند. 
1831- یک��ی از آماره��ای نگران کننده در 
کشور؛ آمار افزایش  زنان خشونت دیده است 
یا آمار افزایش مصرف دخانیات و موادمخدر! 
1849- مخالفان آق��ای دکتر ظریف بدانند 
بخش زی��ادی از م��ردم از ایش��ان حمایت 
می کنند وی را دوست دارند و با او همفکری 

دارند. 
1910- برخ��ی رس��انه های خارج��ی خبر 
از مذاکرات مس��تقیم ای��ران و آمریکا دادند 
درحالی که ای��ن خبرها کذب بود و تکذیب 

هم شد. 
1621- قهرمانی تی��م تکواندوی ایران را در 
مس��ابقات جام جهانی کره جنوبی تبریک و 
تهنیت عرض می کنیم. قطعا این پیروزی ها 

باعث دلگرمی مردم می شود. 
ک��ه  پزش��کیان  مس��عود  آق��ای   -1641
ردصلاحیت شده می گوید خوشبختانه رانت 
و رشوه نگرفتم. مشکل اخلاقی نداشتم. حق 
کس��ی را ضایع نکردم. به کسی ظلم نکردم 
و ... بن��ده خ��دا چق��در از ردصلاحیت خود 

ناراحت است. 
1701- خیل��ی ب��د موق��ع تی��م فوتب��ال 
پرس��پولیس را جریمه کردند در ش��رایطی 
که تیم مش��کلات خاصی پیدا کرده جریمه 
س��رمربی و مدیر و ... روحیه تیم را خراب تر 

می کند. 
1721- نمی دان��م چ��را برخ��ی بازیگران و 
س��لبریتی ها علاقه دارند ب��ا عکس هایی که 
از خ��ود در فضای مجازی می گذارند س��وژه 
ش��وند؟ یعنی دوس��ت دارند بیش��تر مطرح 

شوند؟1!
1521- تلویزیون چرا آنقدر سریال تکراری 
می گذارد؟ اگر واقعا کمبود برنامه دارند چرا 
فکری جدی برای سریال سازی ها نمی کند؟ 

مگر بودجه لازم را ندارند؟ 
1541- بعضی ه��ا به خاط��ر یک باخت تیم 
پرس��پولیس می خواهن��د س��رمربی تیم را 
تخری��ب کنند. حت��ی کاری کنند که وی از 
تیم برود. اما یحیی گل محمدی نشان خواهد 

داد دوباره تیم به روزهای اوج برمی گردد. 
1615- آقای ظریف وزیر سابق امور خارجه 
می گوی��د ورود ای��ران و ح��زب الله به جنگ 
آرزوی اسرائیل است. یعنی دشمن می خواهد 

پای ما را به جنگ بکشاند 
 1431- ته��ران در ی��ک ده��ه اخیر ش��اید
 150 روز هوای پاک داشته. کدام دستگاه ها 
در ای��ن موضوع مقصرند؟ چ��را فکر عاجلی 

برای این مشکل هر ساله نمی کنند؟ 
1441- واقع��ا مث��ل اینک��ه بح��ث میل به 
مهاج��رت کادر درمان دائم داغ تر می ش��ود 
و خبره��ای جدی��د از مهاجرت پرس��تاران 
می رسد. واقعا نباید یک فکر جدی برای این 

موضوع کرد؟ 
1445- حمل��ه س��ربازان اس��رائیل به یک 
بیمارستانی این همه آدم کشتن آیا جنایت 
جنگی و فاجعه جهانی نیست؟ چرا اسرائیل 

قاطعانه برخورد نمی کنند؟ 
1501- در خبری عجیب شنیدیم صلاحیت 
آقای محمدباقر  نوبخت رئیس سازمان برنامه 
دول��ت روحانی تائید ش��د! فک��ر می کردیم 

ردصلاحیت بشود.
1341- نمی دانم این خبر چقدر صحت دارد 
اما اعلام شده پوتین قاتلان را پس از شرکت 

در جنگ اوکراین عفو می کند! 
1401- چ��را آق��ای ظری��ف می گوی��د در 
ماجرای اوکراین از روسیه رودست خوردیم؟ 

خیلی حرفشان سوال برانگیز است. 
1415- این خود یک فاجعه است که نیمی 
از بیمارس��تان های غ��زه غیرفعال ش��ده اند. 
بیمارس��تان هایی ه��م که فعال هس��تند به 
سختی و در بدترین شرایط جنگی به مداوای 

مجروحین مشغولند. 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب 
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفتاب یزد � رضا بردستانی: علی اردشیر لاریجانی تحصیلات ابتدایی و متوسطه 
تا دریافت مدرک دیپلم متوسطه را در شهر قم سپری کرد و پس از قبولی در آزمون 
کنکور سراس��ری، در سال 1354 تحصیل در مقطع کارشناسی رشته ی علوم رایانه 
را در دانشگاه صنعتی شریف آغاز کرد و در سال 1358 موفق به دریافت کارشناسی 
رایانه از این دانش��گاه ش��د. وی به توصیه ی شهید مرتضی مطهری)پدر همسر وی( 
برای ادامه تحصیل رشته فلسفه را انتخاب کرد و کارشناسی ارشد و دکتری خود را 
در رشته ی فلسفه از دانشگاه تهران اخذ کرد. لاریجانی دارای تألیفاتی در چند حوزه 
مختلف اس��ت که از جمله آن 3 کتاب در زمینه فلس��فه کانت و 15 مقاله پژوهشی 

در موضوعات مختلف علمی. 
غلامعلی مش��هد محمدعلی)حدادع��ادل(، وی کودکی را در یک��ی از مناطق پایین 
ش��هر ب��ه نام »پای خط« گذراند و دبس��تان را در مدرس��ه عمومی بن��دار رازی در 
 خیاب��ان ل��رزاده ط��ی ک��رد. برای دبیرس��تان به مدرس��ه عل��وی رف��ت و در آنجا 
زی��ر نظر علامه کرباس��چیان تعلیمات دینی دید. او در س��ال 1342 از دبیرس��تان 
علوی فارغ التحصیل ش��د. در س��ال های 1345 و 1347 لیس��انس و فوق لیسانس 
خود را در رش��ته فیزیک از دانش��گاه های تهران و شیراز دریافت کرد. بین سال های 
 1345 تا 1347 او در دانش��گاه ش��یراز و از 1347 تا 1350 در دانش��گاه ملی ایران
)شهید بهش��تی( فیزیک درس می داد. در س��ال 1351، کارشناسی ارشد فلسفه را 
از دانش��کده ادبیات و علوم انسانی دانشگاه تهران دریافت کرد. دروس دوره دکتری 
فلس��فه در دانشکده ادبیات و علوم انسانی دانشگاه تهران را در سال 1353 به پایان 
برد. در این دوران به دلیل تحصیل فلسفه نزد نصر که استاد مذهبی فلسفه آن زمان 
دانش��گاه تهران بود، مورد توجه سیدحسین نصر واقع شده و در دفتر وی به فعالیت 
مش��غول می شود. آن طور که نوشته اند در دهه 1340 از شاگردان احمد فردید بود. 
بین س��ال های 1351 تا 1357 در دانشگاه صنعتی شریف به تدریس فلسفه، تاریخ 
علم و تاریخ فلسفه غرب و تاریخ فلسفه اسلامی پرداخت. در سال 1364 از پایان نامه 

دکتری فلسفه تحت عنوان »نظر کانت درباره ی مابعدالطبیعه« دفاع کرد.

<شباهت های علمی و مسئولیتی حدادعادل و لاریجانی
با دقت در رزومه ی تحصیلی آقایان حدادعادل و لاریجانی و نیز مسئولیت هایی که 
داش��ته اند، به شباهت هایی قابل تأمل پی می بریم؛ این که هر دو از رشت های دیگر 
شروع کرده)لاریجانی از علوم رایانه و حدادعادل از فیزیک( اما در نهایت سر از دنیای 

فلس��فه درآورده اند، این که هر دو ریاس��ت مجلس را در کارنامه ی سیاس��ی خود 
تجربه کرده اند)حدادعادل یک دوره)مجلس هفتم( و لاریجانی سه دوره)هشتم، نهم 
و دهم(رئیس مجلس بوده اند( یا هر دو برای رئیس جمهور ش��دن نیز تقلا کرده اند 

نیز از دیگرِ شباهت ها است.
تفاوت های��ی نی��ز در کارنام��ه و رزوم��ه ی این دو دی��ده می ش��ود از جمله؛ کثرت 
مس��ئولیت های حدادعادل و قلت مس��ئولیت های لاریجانی اما هر دو تلاش کرده اند 
در کنار سیاس��ت پیشگی، س��بقه ی فرهنگی از خود برجای گذارند؛ لاریجانی با آن 
ادبیات گاه منحصر بفرد و حدادعادل با س��یطره ی بر فرهنگس��تان و نباید سعدی و 

دستی نیز در سرایش شعر.

<حدادعادل ، لاریجانی؛ آن جایی که سیاست، فرهنگ را می بلعد!
اخیراً و در مراسمی که در حاشیه ی بازگشت »پیکر« زنده یاد »اسلامی ندوشن« به 
کشور تالار مؤسسه اطلاعات برگزار شد، همزمان با آغاز سخنرانی حدادعادل، تقریباً 
نیمِ بیش��تری از حاضران به نش��انه ی اعتراض سالن مراسم را ترک کردند موضوعی 

که البته آقای حدادعادل به روی خود نیاورد!
پیش��ترها لاریجانی نیز در یک جلسه ی س��خنرانی در قم با بی مهری)شما بخوانید 
هتک حرمت جمعی از حاضران( رو به رو ش��د و رفتارهایی دید و حرف هایی ش��نید 

که چندان خوشایند نبود.

اگرچه لاریجانی را به اندازه ی حدادعادل، غرق در سیاست پیشگی نمی دانیم اما هر 
دو به زعم خود با آن که در سیاست پیشگی غوطه می خورند، کوشیده اند تا چهره ای 
فرهنگ��ی نیز از خود نش��ان دهند که در این می��ان، نگارنده لاریجانی را � علی رغم 
تصدی پس��ت های بیشتر فرهنگی توس��ط حدادعادل � فرهنگی تر و حدادعادل را � 
با آن همه ی ادعای فلس��فه دانی و ش��عر شناسی � از لاریجانی که سه دوره ریاست 
مجل��س را برعهده داش��ت، فرهنگی ت��ر می داند اما و در نهایت، این سیاس��ت از که 
فرهنگ را می بلعد و چهره ای دیگرگون از کسانی نشان می دهد که حتی اگر فلسفه 

خوانده باشند و فرهنگ مآبی پیشه کرده باشند به جامعه نشان می دهد.
اوایل دولت روحانی، یکی از دوستان مان که پله پله ترقی کرد و تا آن بالا بالاها نیز 
رسید از ما خواست در تدوین سخنرانی مراسم تودیع یاری اش کنیم. یادمان می آید 
خیلی مسائل را در آن یادداشت گنجاندیم از جمله آن که؛ هنر سیاستمدار آن است 
ک��ه سیاس��ت را از کانال و مجرای فرهنگ عبور دهد ت��ا مردم فهم نازک خیال تری 
از سیاس��ت، در ذهن متبادر س��ازند. آن دوست از همه ی آن چه نوشته بودیم فقط 
همین یک جمله را قرائت کرد:»در مدت تصدی این پس��ت سیاسی خواهم کوشید 
تا سیاس��ت این کالای تلخ و زمخت را مجری فرهنگ که نرم و آهس��ته است عبور 
دهم!« ش��وربختانه ای��ن که، او حتی فرهنگ را نیز به سیاس��ت آل��ود و با فرهنگ 

مسلکان مهربانی نکرد.
در ای��ن ترازوی فرهنگ و سیاس��ت، نخواس��تیم حدادعادل را با لاریجانی مقایس��ه 
کنیم چه، اساس��اً با مقایس��ه میانه ای نداریم اما س��رجمع آن چه نوش��ته ش��د این 
ب��ود ک��ه، گلایه ای هم اگر هس��ت از حدادعادل و لاریجانی اس��ت ک��ه حدادعادل 
بیش��تر و لاریجان��ی کمتر، به سیاس��ت آلوده ش��دند و همین آغش��تنِ خویش��تنِ 
خویش به سیاس��ت باعث ش��د تا فرهنگ دوس��تان چندان روی خوش��ی به آن ها 
نش��ان ندهند. این که در مراس��می به یاد و نام »زنده یاد اس��لامی ندوشن« ناگهان 
س��الن خالی از جمعیتی می ش��ود که قری��ب به اتفاق آن ه��ا از چهره های فرهنگی 
 هس��تند چندان عجیب نیس��ت. سیاس��ت اس��ت و قدرت بلع بالایی دارد. بر چشم

 بر هم زدنی فرهنگ را می بلعد و این درد کمی نیس��ت. یک روز س��الن از جمعیت 
خالی می ش��ود و روزی دیگر، جامعه از فرهنگ و این نتیجه ی سیاس��ت پیش��گی 
کس��انی است که اگر فلس��فه خوانده اند و فرهنگی بودن را افتخار خود می دانند اما 
 نان از سفره ی سیاست می خورند و همین بس که جامعه در برهه هایی روی خوش

 نشان ندهد.

 نقطه سر خط با فیلسوفان سیاست پیشه  فرهنگ دوست

 ـلاریجانی؛ آن جایی که سیاست، فرهنگ را می بلعد! حدادعادل 

< کد اختصاصی واحد برای اتباع خارجی صادر می شود
سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس از بررسی مشکلات اتباع خارجی در کشور در 
جلسه این کمیسیون خبر داد و گفت: در این جلسه مقرر شد طی یک ماه آینده کد 
اختصاصی واحد برای اتباع در سامانه تصدیق الکترونیک مشخص شود. علی خضریان 
در خصوص بررسی مشکلات اتباع خارجی در کشور گفت: این جلسه با حضور رئیس 
سازمان ملی مهاجرت، معاون کنسولی و امور اتباع وزارت امور خارجه، رئیس سازمان 

ثبت احوال و مقامات انتظامی و امنیتی کشور برگزار شد.
وی توضیح داد: در این جلس��ه گزارش اقدامات دس��تگاه های مسئول پیرامون لزوم 
س��اماندهی و تعیین تکلیف اتباع خارجی توس��ط این دس��تگاه ها مطرح و مقرر شد 
وزارت کش��ور با جمع بندی نظرات دس��تگاه ها، پیش��نهادات عملیاتی خود را در این 
خصوص به کمیس��یون ارائه کند. خضریان همچنین با تاکید بر لزوم تکمیل سامانه 
تصدیق الکترونیک بیان کرد: در این جلسه مقرر شد طی یک ماه آینده کد اختصاصی 
واحد برای اتباع در سامانه تصدیق الکترونیک مشخص شود. ضمن اینکه با توجه به 
نکات مطرح ش��ده پیرامون قانون تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی 
با مردان غیر ایرانی نیز قرار شد این قانون آسیب شناسی و مشکلات ناشی از اجرای 

آن به عنوان یک طرح اصلاحی به مجلس تقدیم شود.
سخنگوی کمیسیون اصل نود در پایان گفت: با توجه به گزارش سازمان ثبت احوال 
پیرامون صدور بیش از 10 میلیون کارت ملی هوشمند که طی سال های گذشته به 
تعویق افتاده بود، مقرر ش��د این س��ازمان تا پایان سال جاری نیز نسبت به صدور 5 
میلیون کارت ملی هوشمند باقی مانده با هماهنگی سازمان برنامه و بودجه و وزارت 

اطلاعات اقدام کند تا از ابتدای سال آینده صدور کارت ملی به روز شود./ایسنا

< تحقق ۵ درصدی درآمدهای پیش بینی شده از محل مولدسازی
س��خنگوی کمیس��یون تلفیق برنامه هفتم در خصوص علت کس��ری بودجه دولت، 
گفت: یکی از علل این است که دولت از محل مولدسازی بیش از 120 همت درآمد 
پیش بینی کرده بود اما تاکنون کمتر از 5 درصد محقق ش��ده اس��ت. محسن زنگنه 
در خصوص علت کس��ری بودجه دولت، عنوان کرد: مجلس نقشی در کسری بودجه 
دولت نداش��ت و همان س��قف را تصویب کرد. در بودجه 1402 تنها س��الی بود که 
مجلس س��قف بودجه و تبصره 14 که مربوط به یارانه ها اس��ت را تغییر نکرد. علت 
کس��ری بودجه این بود که امس��ال دولت اجازه پیدا نکرد سهم 40 درصدی صندوق 
توسعه را کاهش دهد، در حالی که هر سال از رهبری اجازه می گرفتند و 20 درصد 

کاهش می دادند.
این نماینده مجلس ش��ورای اس��لامی افزود: مورد دیگر این ب��ود که دولت از محل 
مولدسازی بیش از 120 همت درآمد پیش بینی کرده بود اما تاکنون کمتر از 5 درصد 
محقق ش��ده است. علت دیگر کس��ری بودجه دولت عدم تخمین درست هزینه ها از 
جمله گندم بود. تا کنون 156 هزار میلیارد تومان برای خرید گندم پرداخت ش��ده، 
در حالی که برآورد دولت در لایحه نصف این بود. ممکن اس��ت در ماه های آینده در 

زمینه تامین دارو نیز مشکلاتی به همین دلیل داشته باشیم./ایسنا

< نگاه مجلس و دولت همخوانی بین منابع و مصارف بودجه ۱۴۰۳ است
 رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس 
و دولت تلاش خود را به کار خواهند بست تا بودجه 1403 به نحوی مصوب شد که 

منابع و مصارف آن با یکدیگر همخوانی داشته و به دنبال آن به قیمت ها در بازار ثبات 
بخشیده شود. محمدصالح جوکار با بیان اینکه منابع و مصارف بودجه مصوب مجلس 
باید با یکدیگر همخوانی داشته باشد، بیان کرد: اولین نکته حائز اهمیت در خصوص 
لایحه بودجه س��ال 1403، این است که احکام مندرج در این بودجه باید منطبق با 
برنامه هفتم توس��عه باشد. س��ال آینده اولین سال اجرای برنامه هفتم توسعه است و 

اجرای بسیاری از احکام قانون برنامه هفتم توسعه باید از سال آینده کلید بخورد.
وی در ادامه اظهار کرد: از س��وی دیگر قطع��ا دولت در لایحه بودجه 1403 منابع و 
مصارف را تراز بندی کرده و تمام تلاش خود را به کار گرفته است تا منابع و مصارف 
لایحه بودجه سال آتی با یکدیگر همخوانی داشته باشند. کسری منابع بودجه به ضرر 
کش��ور است و قطعا دولت و مجلس تمام تلاش خود را به کار خواهند بست تا منابع 

و مصارف بودجه 1403 با یکدیگر همخوانی داشته باشند.
نماینده مردم یزد در مجلس ش��ورای اس��لامی، تصریح کرد: مجلس و دولت تلاش 
می کنند برای س��ال آینده بودجه ای به تصویب برسد که بتواند تورم را کنترل کند و 
به قیمت ها در بازار ثبات ببخش��د. جوکار در پایان گفت: سیاس��ت کلی برنامه هفتم 
توس��عه ثبات بخشیدن به قیمت ها اس��ت که مجلس در لایحه بودجه 1403 دنبال 
 خواه��د ک��رد و قطعا یکی از مولفه ه��ای آن همخوانی بین مناب��ع و مصارف بودجه

 است./ایسنا

 <اختیار تغییر در قیمت حامل های انرژی در دست دولت است
 نایب رئیس کمیس��یون انرژی مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: مجل��س در برنامه 
هفتم توس��عه دولت را مکلف به تنوع بخش��ی در سبد سوختی کشور کرد و در حوزه 
 قیمت گ��ذاری ورودی نداش��ت بلکه این اختیار در دس��ت دول��ت خواهد بود. هادی 
بیگی نژاد با اشاره به یکی از بندهای لایحه برنامه هفتم مبنی بر الزام دولت برای تنوع 
بخش��ی به سبد سوختی کش��ور در طول اجرای برنامه بیان کرد: مجلس دولت را در 
طول اجرای برنامه هفتم توس��عه مکلف کرد تا برای تنوع بخشیدن به سبد سوختی 
کشور برنامه ریزی داشته باشد؛ به عنوان مثال استفاده از برق در سبد سوختی کشور 
به چه میزان باشد. مشخص باشد که سیاست ها در حوزه استفاده از خودروهای برقی 

چگونه است و سهم خودروهای برقی باید چند درصد باشد.
وی در ادامه اظهار کرد: مس��ئله بعدی با توجه به کس��ری بنزین، دولت چگونه قصد 
دارد این کس��ری را جبران کند؟ قصد دارد چه حامل انرژی را جایگزین بنزین کند. 
ب��رق یا LPG ی��ا CNG را می خواهد جایگزین کند. ما دولت را مکلف کردیم برای 
تنوع بخش��ی به س��بد سوختی کش��ور برنامه ریزی کند. این عضو کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این پرسش که گفته می شود اختیار تغییر قیمت 
حامل های انرژی در برنامه هفتم به دولت س��پرده ش��ده است؟ تصریح کرد: اختیار 
قیمت گذاری برای حامل های انرژی اکنون نیز در دس��ت دولت اس��ت. ما در برنامه 
هفتم توس��عه نگفتیم که قصد گرفتن این اختیار را از دولت داریم یا نه. اکنون این 
اختیار در دست دولت است و از سوی دولت نیز انجام می شود. بحث تغییر در قیمت 

حامل های انرژی نیز در دست دولت است./ایسنا

< لایحه تشکیل سازمان نظام رسانه ای هرچه زودتر به مجلس ارائه شود
 عضو ناظر مجلس ش��ورای اس��لامی در هیئ��ت نظارت بر مطبوعات ب��ا بیان اینکه 
»شکل گیری سازمان نظام رسانه ای سبب می شود که حوزه رسانه هم از نظر کمیت 

و هم از نظر کیفیت رشد چشم گیری داشته باشد و در عرصه نقش آفرینی نیز موثرتر 
ظاهر شود«، از دولت خواست تا هرچه زودتر لایحه سازمان نظام رسانه ای به مجلس 
ارائه دهد. غلامرضا منتظری با تاکید بر لزوم تعیین تکلیف لایحه تش��کیل س��ازمان 
نظام رس��انه ای کش��ور گفت: در هر حوزه ای نیاز به اصل پیش بینی پذیری داریم به 
گونه ای که هر قش��ر و صنفی باید از آینده خود تصویر روش��نی داشته باشد و لایحه 
س��ازمان نظام رس��انه ای نقطه ش��روع خوبی برای تحقق اصل پیش بینی پذیری در 
حوزه رس��انه های کشور اس��ت. وی عنوان کرد: انتظار داریم که هرچه زودتر بررسی 
این لایحه در دولت پایان یابد و به مجلس ارائه شود تا دیگر هر سال در روز خبرنگار 
ش��اهد ترزیق مسکن نباش��یم بلکه بتوانیم درمانی ریشه ای درباره مسائل حمایتی و 

معیشتی انجام دهیم.
عض��و ناظر مجلس ش��ورای اس��لامی در هیئت نظارت ب��ر مطبوع��ات تاکید کرد: 
شکل گیری سازمان نظام رسانه ای سبب می شود که حوزه رسانه هم از نظر کمیت و 
هم از نظر کیفیت رشد چشم گیری داشته باشد و در عرصه نقش آفرینی نیز موثرتر 

ظاهر شود./ایسنا

< ایرادات وارده به طرح ساماندهی کارکنان دولت قابل رفع است
 یکی از اعضای کمیس��یون اجتماعی مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: عمده ایرادات 
مطرح ش��ده از سوی شورای نگهبان و مجمع تش��خیص مصلحت نظام درباره طرح 
س��اماندهی کارکنان دولت قابل رفع اس��ت. سید کریم حس��ینی رسیدگی به طرح 
س��اماندهی کارکنان دولت را از اولویت های کمیسیون اجتماعی مجلس عنوان کرد 
و گفت: به اعتقاد ما عمده ایرادات مطرح ش��ده از س��وی ش��ورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به طرح ساماندهی کارکنان دولت قابل رفع است و می توان 
این طرح را مجدداً به جریان انداخت که تا قبل از پایان سال تبدیل به قانون شده و 
اجرایی ش��ود و بتوانیم شرکت های واسط نیروی انسانی را از جلوی پای کارمندان و 

کارگرانی که مشغول به کار هستند، برداریم.
وی همچنین در پاس��خ به پرسش��ی درباره میزان حقوق کارگران در سال آتی اظهار 
کرد: در خصوص افزایش حقوق کارگران قطعاً کمیس��یون اجتماعی نظر مش��ورتی 
خود را ارائه خواهد داد اما تصمیم نهایی با ش��ورایی اس��ت که در وزارت کار تشکیل 
می شود. این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس تاکید کرد: نظرات نمایندگان و اعضای 
کمیس��یون اجتماعی این اس��ت که ما حداکثر تلاش را داشته باشیم که با توجه به 
عدد تورمی موجود در کشور و همچنین وضعیت معیشتی کارگران، توجه ویژه ای به 
قش��ر کارگر شود و در این زمینه نیز از طرح مسائل احساسی و شعاری عبور کرده و 

به واقعیت وضعیت کشور برسیم.
حس��ینی درباره میزان حداقل افزایش حقوق کارگران با تاکید بر اینکه قطعاً حقوق 
کارگران افزایش معقولی خواهد داش��ت، گفت: عدد ایده آل در این زمینه عدد تورم 
اس��ت اما قطعاً همه اجزا را کنار هم می گذاری��م. کف افزایش حقوق کارگران رقمی 

است که از سوی دولت برای کارمندان و بازنشستگان تعیین می شود./ایسنا
 

<  افزایش سن بازنشستگی موجب سردرگمی کارگران و کارمندان شده است
نماینده مردم س��اری و میاندرود و عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی 
گفت:  افزایش س��ن بازنشستگی آن هم با این فرمول پیچیده هم موجب سردرگمی 

کارگران و کارمندان شده است. علی بابائی کارنامی در توئیتی نوشت:
 افزایش سن بازنشستگی آن هم با این فرمول پیچیده هم موجب سردرگمی کارگران 
و کارمندان ش��ده و هم معادلات جاری قوانین کار مانند مش��اغل س��خت و زیان آور 
را دچ��ار ابه��ام می کند.مضاف ب��ر اینکه نباید مردم بیش��تر کار کنند تا مش��کلات 

صندوق های بازنشستگی مرتفع شود./ایلنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

در چند روز گذشته مسئولان و مقامات نسبت بر منع ورود کالاهای اسرائیلی به ایران 
واکنش هایی داشتند. س��خنگوی وزارت امور خارجه ضمن تاکید بر ممنوعیت ورود 
کالاهای تولید شده از سوی شرکت های صهیونیستی و وابسته آن به ایران گفت: در 
چارچوب این احتمال که برخی از کشورها با روش های تجاری و غیراصولی کالاهایی 
را به صورت گمنام و بی نام ارائه کنند، دس��تگاه دیپلماس��ی و دیگر نهادها براس��اس 
قانون موظف به بررسی این گونه کالاها و شرکت ها هستند؛ براساس این شرح وظایف 
دستگاه دیپلماسی بررسی های خود را انجام داده و در ماه های اخیر هم انجام می دهد؛ 
فهرس��ت این گونه کالاها و شرکت ها به دس��تگاه های ذیربط اجرایی از جمله وزارت 

صمت ارائه شده است.
 صفری، معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه هم در این رابطه عنوان کرد: 
فهرست کالا های مرتبط با شرکت های صهیونیستی به زودی نهایی و تا هفته آینده به 

وزارت صنعت، معدن و تجارت ارسال می شود.
 

<واردات برندهای اسرائیلی ممنوع است 
مجتبی ذوالنور نایب رئیس مجلس در پاس��خ به اینکه چرا مسئله ممنوعیت واردات 
کالاهای تحت عنوان برندهای اس��رائیلی به کشور در مجلس یازدهم، مطرح و بر آن 
پافشاری می شود گفت: ما باید واردات هر نوع برند اسرائیلی ممنوع کنیم. اینکه ترکیه 
کالاهای تولید اسرائیل را تحریم کند ما از آن استقبال می کنیم. امیدواریم این اتفاق 
بیفتد و ترکیه به عنوان یک کشور اسلامی همکاری های اجتماعی، تجاری، نظامی و 

سیاسی که با اسرائیل دارد را قطع کند.
 این عضو کمیس��یون امنیت ملی مجلس ادامه داد: جمهوری اس��لامی این افتخار را 
دارد که از ابتدای انقلاب اسلامی تا کنون این خطر را درک کرده و هزینه های مقابله 
با او را داده اس��ت. ما نه تنها هیچ ارتباطی با رژیم صهیونیس��تی نداریم بلکه همیشه 
پناهگاه مخالفین با این رژیم بوده ایم. از این رو نمی توانیم جمهوری اسلامی را با ترکیه 
مقایس��ه کنیم، بنابراین ما باید یک قدم جلوتر از آنان باش��یم اگر با غفلت مسئولان 
چند قلم کالا یا برند تجاری که مستقیم یا غیرمستقیم به رژیم صهیونیستی متصل 
هستند، در داخل کش��ور ما فعالیتی داشته باشند، لازم است که مسئولین به هوش 
باشند، به طور جدی ورود پیدا کنند و نگذارند از کشور ما منفعتی نصیب شرکت های 

مرتبط با این رژیم شود. ما هم در مجلس حتما این مورد را متذکر خواهیم شد.
 ذوالنور در پاس��خ به اینکه آیا قرار اس��ت در این خصوص تذکری به وزارت صمت و 
وزارت امورخارجه داده ش��ود، گفت: نیازی نیس��ت در تریب��ون مجلس به وزرا تذکر 
دهیم. مواردی را از تریبون مجلس متذکر می شویم که وزرا انگیزه و اعتقادی ندارند 
و بی توجه��ی می کنند؛ بنابراین ما از این طریق می خواهیم افکار عمومی را به کمک 

بگیریم تا وزارتخانه را وادار به تمکین کنیم.
 به گزارش دیده بان ایران، وی ضمن تاکید براینکه اس��اس سیاس��ت وزارت خارجه 
دولت انقلابی بر مخالفت و دشمنی با اسرائیل است، گفت: بنابراین نیازی نیست در 
تریب��ون مجلس با آن ها حرف بزنیم. طبیعتا اگر در این زمینه موردی وجود داش��ته 
باش��د به دلیل غفلت است نه تعمد. بنابراین وزرا انگیزه دارند که پیشنهادات را مورد 

توجه قرار دهند.
 ذوالنور با اش��اره به سخنرانی آیت الله خامنه ای درباره بستن راه ارزاق و نفت بر روی 
اسرائیل، به دیده بان ایران گفت: ما در دنیا آبراه ها و نقاط مهمی داریم. بیش از 100 
نقطه مهم در دنیا داریم که 14 تا از این نقاط، اس��تراتژیک هستند. آبراه های مهمی 
مثل تنگه هرمز، کانال سوئز، کانال پاناما، باب المندب، جبل الطارق، تنگه داردانل در 

ترکیه و تنگه برینگ در آمریکا آبراه های مهم جهانی هستند.
 ذوالنوری؛ نایب رئیس مجلس در پاسخ به این سوال که چرا برخی مسئولان مدعی 
بس��تن تنگه هرمز می شوند در حالی که آبراه ها وتنگه ها بر اساس قوانین بین المللی 
اداره می ش��وند، گفت: هر وقت بخواهیم می توانیم کشتی ها را در تنگه هرمز متوقف 
و بازرس��ی کنیم. به طور کلی متوقف کردن و بازرس��ی کشتی ها در تنگه هرمز حق 
جمهوری اسلامی است. درست است که در آبراه های جهانی قوانین بین المللی حاکم 
اس��ت و هیچ کش��وری نمی تواند س��لیقه ای عمل کند اما عبور و مرور بدون ضرر از 
آبراه های جهانی برای همه آزاد اس��ت مگ��ر اینکه منافع ملی را تهدید کند و مثلا از 

تنگه هرمز محموله سلاحی عبور کند که امنیت ملی ما را تهدید کند.
 وی افزود: در چنین موقعیتی ما می توانیم اعمال حق و از قدرتمان استفاده کنیم تا 
شناور را متوقف کنیم. لذا بر اساس منافع ملی مان و با در نظر داشتن قوانین جهانی 
حتما اعمال قدرت می کنیم. اینکه ما از حقوق خود دفاع کنیم در قوانین دنیا درنظر 
گرفته شده و قطعا جمهوری اسلامی برای اعمال سیاست های خود در دفاع از عمق 

و امنیت داخلی یا عمق بخشی به بیرون حتما از ظرفیت های خود استفاده می کند.

 ذوالنور، نایب رئیس مجلس: بازرسی کشتی ها در تنگه هرمز حق جمهوری اسلامی است
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آفتاب یزد � رضا بردس�تانی - خبرنگار بین الملل: یک اس��تاد روابط بین الملل با تأکید بر این نکته 
که:»افغانس��تان، پاکستان و ایران را در تحولات منطقه ای باید یک جا دید« به آفتاب یزد گفت:»نه غرب 
 قرار است افغانستان را دو دستی تقدیم چینی ها کند و نه چینی ها قرار است
 بر سر افغانستان وارد تنش با غرب شوند از این رو باید اذعان داشت مقامات 
پکن با هوشیاری و مدارا و نیز با استفاده از فرصت های پیش رو تلاش خواهند 
کرد تا برنامه های تجاری � بازرگانی خود را با زیرکی و آهستگی، عملیاتی کنند. 
پیرمحمد ملازهی، کارشناس شبه قاره می افزاید: طالبان با آمریکایی ها در ظاهر 
شاید اختلافاتی داشته باشند اما بر اساس منتشر نشده های توافقات دوحه باید 
گفت؛ واشنگتن و کابل همچنان روی خط ارتباط و همکاری گام بر می دارند 
زیرا زمین رقابت افغانستان برای کاخ سفید بسیار اهمیت دارد. وی ادامه داد: 
همین حالا ه��م آمریکایی ها هفته ای نزدیک به 40 میلی��ون دلار به طالبان 

افغانستان کمک می کنند و همین نشانه ی خوبی است که چندان دلخوش به تنش های کلامی نباشیم!

< اخراج پناهجویان افغانستانی از پاکستان؛ واقعیت چه بود؟
در حالی که تمامی نگاه ها به غرب آس��یا و غزه بود، دولت پاکس��تان در اقدامی که کمتر نظیری برای آن 
می توان یافت اقدام به اخراج گسترده ی پناهجویان عمدتاً غیرقانونی افغانستانی کرد تا جایی که در کنار 
صدای اعتراض مقامات طالبان، جامعه ی جهانی نیز به این رفتار واکنش نشان داد. خبرها حکایت از آن 
دارد که طالبان افغانس��تان از این رفتار همس��ایه ی جنوبی خشمگین شدند اما چاره ای جز پناه دادن به 

مهاجران اخراج شده نیز نداشتند. برخی از این پناهجویان نیز راهی دیگر کشورها شدند از جمله کانادا.
آفتاب یزد در کنار پوشش خبرهای غزه که اینک روی مدار صلح و آتش بس و تبادل اسُرا در حرکت است 
در گفتگو با »پیرمحمد ملازهی« کارش��ناس مس��ائل شبه قاره، به واکاوی این مسئله می پردازد تا ضمن 

بررسی موضوع، پشت پرده ها، علل و عوامل و تأثیر و تبعات آن را نیز به مخاطبان خود ارائه دهد.

< پاکستانی ها از تجزیه شدن ترسیدند!
ملازه��ی که احاطه ی کاملی به تحولات ش��به ق��اره دارد موضوع اخراج گس��ترده ی پناهجویان عمدتاً 

غیرقانونی افغانستان از مناطقی از پاکستان را اینگونه تشریح می کند:
آن چه پاکستانی ها را دچار واهمه کرد، تغییر رفتار در تحریک طالبان پاکستان بود. ارتش، سیاستمداران 
و آی.اس.آی متوجه شدند تحریک طالبان پاکستان که عمدتاً پشتون هستند در صدد پیوستن به داعش، 

شروع به جذب نیرو از پنجاب و سند و حتی بلوچستان کرده اند.
پاکس��تان که از بعدِ برکناری عمران خان دچار تحولات عمیقی در صحنه ی سیاس��ت داخلی شده است 
احس��اس کرد این گروه)تحریک طالبان پاکستان( با نزدیک شدن به گروه های مسلح بلوچ، ممکن است 
به دنبال تجزیه ی پاکستان باشند از این رو به طالبان افغانستان، پیشنهاد و هشدار دادند تا سران آن ها 
را دستگیر و به پاکستان تحویل دهد که واکنش طالبان منفی بود. پاکستانی ها که دیدند طالبان زیر بار 
نمی رود خود دست به کار شدند و حملاتی انجام دادند که مواجه شدند با تهدید طالبان که حتی اگر لازم 

بدانیم وارد جنگ خواهیم شد.

< این طالبان)طالبان دوم و برخلاف طالبان اول( از پاکستان حرف شنوی ندارد!
ملازهی در ادامه با تأکید بر این مسئله که طالبان دوم مثل همیشه از اسلام آباد حرف شنوی ندارد افزود: 
پاکستان که تغییر دیدگاه های طالبان افغانستان را متوجه شد دست به دو اقدام زد؛ حمله به پایگاه های 
تحریک طالبان افغانستان و استفاده از اهرم فشاری به نام پناهجویان افغانستانی تا به این ترتیب و در اوضاع 
و احوالی که طالبان افغانس��تان با مش��کلات اقتصادی، دست  به گریبان است را تحت فشار قرار دهد که 
تا حدی نیز موفق شد.این کارشناس در ادامه اظهار داشت: پاکستانی ها البته دچار یک تردید بزرگتر نیز 
شدند و آن این که؛ در صورت وارد جنگ شدن طالبان افغانستان با پاکستان، این پناهجویان، نیروهایی  که 
از میان پشتون ها و بلوچ ها جذب کرده اند به نوعی با هم متحد شوند و رو در روی ارتش و نیروهای نظامی 
اسلام آباد به اصطلاح، صف آرایی کنند به همین دلیل دیدیم که در موضوع اخراج پناهندگان افغانستانی 

که اغلب آن ها فاقد اوراق شناسایی بودند بیشتر از همیشه شدت عمل به خرج دادند.

< مثلثِ چین، افغانستان، پاکستان یا مربعِ چین،  افغانستان، پاکستان و ایران؟
چینی ها که  بر اساس یک قانون نانوشته در حوزه ی سیاست خارجی و سیاست بین الملل؛ در امور داخلی 
کش��ورها دخالت نمی کنند، س��عی می کنند وارد مناطق پر تنش نش��وند، در تعاملات خود با کشورها به 
گونه ای رفتار نکنند که باعث افزایش تنش با کاخ سفید شود و نیز این که نگاهی صرفاً تجاری � بازرگانی 
دارند مضافاً این که عادت کرده اند حتی اختلافات سیاسی را نیز از مسیر تعاملات اقتصادی حل و فصل 

کنند.
ملازهی در یک تأکید چندباره یادآور می شود: همیشه و در همه حال به یاد داشته باشید موضوع افغانستان 
و پاکس��تان، ضلع س��ومی هم دارد و آن ایران است یعنی چه آمریکا و اروپا طرف ماجرا باشند چه چین و 

روسیه، عمدتاً مسائل این منطقه را یکجا ارزیابی می کنند.

این کارشناس شبه قاره با تأیید سیاست های منطقه ای و بین المللی خاطرنشان می کند: اکنون باید مهم ترین 
زمین رقابت مابین آمریکا و چین را افغانستان فرض کرد. چینی ها به دنبال ذخائر غنی نفت و گاز، لیتیوم 
و مس هس��تند و آمریکایی ها نیز می خواهند در کنار منافع اقتصادی از پتانسیل های کنترلی طالبان که 
می تواند ایران و روسیه را تحت الشعاع قرار دهد و نیز چین و پاکستان را، نهایت بهره برداری را انجام دهند.

پیرمحمد ملازهی با اشاره به این که؛ چینی ها ریسک سرمایه گذاری در افغانستان را به جان خریده اند اما 
شرکت های آمریکایی انگیزه و تمایلی برای حضور ندارند ، گفت: این بدان معنا نیست که آمریکا و غرب، 

افغانستان را با تمامی هزینه های امنیتی که دارد به چینی ها واگذار کنند!

< افغانستان به زودی از نظر انرژی»خودکفا« خواهد شد
این کارشناس مسائل شبه قاره با اشاره به نیت بلند مدت چینی ها برای سرمایه گذاری در حوزه ی نفت و 
گاز می گوید: چندان بعید نیست که افغانستان به زودی از نظر انرژی خودکفا شود.ملازهی با اشاره به ذخایر 
چند هزار میلیاردی در افغانستان افزود: وجود منابع سرشار لیتیوم و مس که گفته می شود از نظر عیار حتی 
از مس »شیلی« مرغوب تر است، معادن بکر و دست نخورده ی افغانستان همه و همه نوید آینده ای درخشان 
برای این منطقه از جهان می دهد اما شرط تحقق تمامی این ها رابطه ی مستقیمی با نتیجه ی کشمکش های 
بلوک شرق و بلوک غرب در زمین رقابتی به نام افغانستان دارد.ملازهی اضافه کرد: تا اینجای ماجرا، چینی ها 
با سوء استفاده از فرصت به دست آمده که در سایه ی مشکلات داخلی امریکا در حوزه ی سیاست داخلی، 
رقابت های انتخاباتی که دو حزب آمریکا را کاملاً اسیر خود کرده است، دلمشغولی آمریکا در خاورمیانه و بحران 
غزه در تلاش هس��تند تا آرام و آهس��ته به توافقاتی با طالبان افغانستان دست پیدا کنند اما همیشه مراقب 
نیت و رفتار آمریکایی ها نیز هستند زیرا چین در نظر دارد طی حداقل 4 دهه ی آینده با هیچ کشوری علی 
الخصوص ایالات متحده وارد تنش نشود.این استاد دانشگاه با اشاره به این سیاست چین که؛ هیچ جنگی در 
برنامه های آتی این کش��ور وجود ندارد بیان کرد: اگرچه تنش های کلامی مابین رؤسای جمهوری چین و 
آمریکا در اجلاس »اپَک« به وجود آمد اما به نظر می رسد تنش های ما بین پکن � واشنگتن رو به کاهش است.

< شاید اتحادیه ی اروپا و آمریکا به زودی طالبان افغانستان را به رسمیت بشناسند
ملازهی در بخش دیگری از این گفتگو خاطرنشان می کند: این بازی فرسایشی به رسمیت نشناختن طالبان 
افغانستان رو به پایان است. خبرهایی حکایت از آن دارد که اتحادیه ی اروپا، امریکا و کشورهای اسلامی 

در تدارک به رسمیت شناختن طالبان افغانستان هستند زیرا ادامه ی این وضعیت دیگر به صلاح نیست!

< چینی ها از پاکستان دلسرد شده اند اما رویگردان، نه!
ملازهی ضمن تأیید به بن بس��ت رس��یدن برنامه های اقتصادی چین در پاکستان و تمایل این کشور به 
سرمایه گذاری بیشتر روی افغانستان به آفتاب یزد گفت: اگرچه توفیقات چندانی در معاملات اقتصادی با 
پاکستان به دست نیامده اما چینی ها همچنان روی پاکستان حساب ویژه ای باز کرده و حتی با کُند شدن 
پیش��رفت های عمرانی، همچنان پاکستان برای شان اهمیت بسیاری دارد هرچند برنامه هایی دارند که با 
سرمایه گذاری های ریلی و جاده ای، بخش هایی از برنامه ی جهانی:»یک کمربند � یک جاده« را از مسیر 

افغانستان، ترکمنستان و ایران به اروپا اجرایی کنند!

< روسیه از همه و همیشه نگران تر است
در خبرها می خوانیم؛ طالبان افغانس��تان نس��بت به میزبانی روس ها از مخالفان طالبان به خش��م آمده، 

موضع گیری کرده اند. 

< طالبان در واکنش به نشست مخالفانش در مسکو:
 برخی کشورها می خواهند مهره های سوخته را دوباره زنده کنند

دولت طالبان از نشست مخالفان خود که در مسکو برگزار شد، انتقاد کرد و از کشورهای همسایه افغانستان 
خواس��ت در میان افغان ها »فتنه« ایجاد نکنند. ذبیح الله مجاهد، سخنگوی طالبان به تلویزیون طلوع نیوز 
گفت که بعضی کشورها می خواهند »مهره های سوخته« را دوباره زنده و ایجاد فتنه کنند.« او در ادامه با 
بیان اینکه روس��یه نباید در امور کش��ورهای دیگر دخالت کند، گفت که طالبان اعتراض خود را به مسکو 
منتقل کرده است.هفته ی گذشته، نشستی با عنوان »افغانستان در میان گذشته و آینده« در مسکو و با 
حضور مخالفان طالبان برگزار شد. حزب »روسیه عادل« که میزبان این نشست بود، ۲0 درصد کرسی های 
پارلمان روسیه را در اختیار دارد. نشست مخالفان طالبان در حالی در مسکو برگزار شد که در ۲۹ سپتامبر، 
نمایندگان کش��ورهای منطقه برای بررسی وضعیت افغانس��تان در پنجمین نشست »فرمت مسکو« در 
ش��هر قازان، مرکز جمهوری تاتارس��تان روس��یه گردهم آمده  بودند. امیرخان متقی، وزیر خارجه طالبان 
یکی از شرکت کنندگان در پنجمین نشست »فرمت مسکو« بود.احمد مسعود، رهبر »جبهه مقاومت ملی 
افغانس��تان« در سخنانی در نشست »افغانس��تان در میان گذشته و آینده« گفت که کشورش در ۲ سال 
گذش��ته و با تس��لط طالبان در »یک سیاهچاله خفقان آور و یک بن بست تاریک« فرو رفته است. در کنار 
آقای مسعود، شماری دیگر از چهره های ضد طالبان مانند محمد محقق، رهبر حزب وحدت اسلامی مردم 

افغانستان، فوزیه کوفی و شکریه بارکزی، اعضای پیشین پارلمان افغانستان در این نشست حاضر بودند.
آقای محقق در این نشست، وضعیت هزاره های افغانستان را »تراژیک « توصیف کرد و گفت که هزاره های 
افغانستان هم زمان با »تبعیض قومی و مذهبی« مواجه هستند. او گفت که در دولت جمهوری افغانستان، 
هزاره های این کش��ور حدود »بیست تا بیست و پنج در صد« از قدرت سیاسی را در دست داشتند اما در 
ح��ال حاضر حتی یک وزیر ه��زاره هم وجود ندارد و علاوه بر این، دولت طالبان فقه جعفری را به صورت 

رسمی حذف کرده است.
نماینده ایران هم در نشست مسکو اگرچه از طالبان برای تأمین امنیت در افغانستان تمجید کرد اما گفت 
که آن ها اقدام قابل قبولی برای تشکیل حکومت فراگیر با حضور همه اقوام و گروه های سیاسی افغانستان 
انجام نداده اند. در همین راس��تا، تهران بر آمادگی این کش��ور برای میزبانی نشس��تی برای بحث در مورد 

تشکیل حکومت فراگیر در افغانستان تأکید کرد.
به نظر ش��کریه بارکزی، سفیر پیشین افغانس��تان در نروژ که در این نشست سخن می گفت، کشورهای 
همس��ایه افغانستان بدون »افغانستان باثبات« آرام نخواهند بود. روسیه در ۲ سال گذشته در کنار حفظ 
ارتباط خود با طالبان، ارتباط خود را با نیروهای ضد طالبان قطع نکرده است. با وجود این، مسکو تاکنون 
دولت طالبان را به رسمیت نشناخته اما سفارت افغانستان در روسیه را به نماینده طالبان واگذار کرده است. 
مخالفان طالبان که در نشست مسکو حاضر بودند، خواستار حمایت کشورهای منطقه و جهان برای رسیدن 
به »یک راه حل« برای حل بحران افغانس��تان ش��دند. آقای مسعود در این نشست پیشنهاد داد که برای 

مشخص کردن نوع نظام سیاسی در افغانستان از گزینه »همه پرسی« استفاده شود.

< در تعامل با کابل باید نگاه مان به پکن باشد!
پیرمحمد ملازهی در بخش پایانی این گفتگو با تأکید بر این مس��ئله که:»نگرانی روس ها امنیتی است« 
خاطرنش��ان کرد: روس ها دو س��ال قبل هش��دار داده بودند که آمریکایی ها در صدد انتقال بخش هایی از 
نیروهای داعش به بدخشان در افغانستان هستند. در آن روزگار آمریکایی ها موضوع را اگرچه تکذیب کردند 
اما حالا مشخص شده که آن افشاگری روس ها چندان هم بی پایه و اساس نبوده و نگرانی هایی امنیتی برای 
مسکو به وجود آورده است.این کارشناس مسائل شبه قاره معتقد است: اگرچه روسیه همزمان با طالبان 
افغانس��تان و مخالفان این گروه در ارتباط اس��ت اما تلاشی برای مسلح کردن گروه های مخالف با طالبان 
افغانستان نخواهد کرد.ملازهی افزود: روسیه از این نگران است که انتقال داعش به افغانستان علاوه بر خطر 
منطقه ای، برای قومیت های داخل روس��یه از چچنی ها گرفته تا ازبک ها و مس��لمان ها که جمعیت کمی 
 نیز نیستند، این انگیزه به وجود آورده شود تا امنیت روسیه را با خطر مواجه کنند فلذا روس ها سیاست 
»اعِمال فشار برای اصلاح رفتار« را با طالبان افغانستان در پیش گرفته اند اما این به منزله ی همکاری های 
نظامی � امنیتی با گروه های مخالف طالبان افغانس��تان نیس��ت.وی ادامه داد: روس ها نیز مانند تهران و 
بس��یاری از کشورهای دیگر، سفارت افغانستان را به طالبان تحویل داده اند که نیمی از مسیر به رسمیت 
ش��ناخته شدن محسوب می ش��ود حال می ماند تغییر رفتار و تضمین هایی که تا مسکو آن ها را به دست 
نیاورد قطعاً بیکار نخواهد نشست و بر ادامه ی فشارها بر طالبان افغانستان خواهد افزود.وی اظهار می دارد: 
به طور کلی باید مسائل افغانستان را چند وجهی دید، از تحلیل های صرفاً یکسویه پرهیز کرد و همواره به 
یاد داشت که افغانستان همزمانی که با چینی ها گرم گرفته اما با کاخ سفید و اتحادیه ی اروپا و نیز متحدان 
خاورمیانه ای آمریکا نیز در ارتباط است.ملازهی می گوید: تا زمانی که توافقات منتشر نشده ی طالبان در 
دوحه با امریکا بر ملا نشده نباید به تنش های دیپلماتیک مابین کابل و کاخ سفید اعتماد کرد زیرا بسیاری 
از اتفاقاتی که در افغانستان در حال وقوع است به خوبی نشان می دهد بر اساس سطر به سطر همان توافقات 
 محرمانه در حال اجرا اس��ت از این رو کش��ورهای منطقه من جمله ایران باید با پیروی از س��بک و سیاق

 چینی ها؛ با زیرکی، هوشیاری و آینده نگری با طالبان افغانستان رفتار کنند.

 آفتاب یزد در گفتگو با پیرمحمدملازهی، کارشناس شبه قاره، تنش های اخیر بین اسلام آباد و کابل را بررسی می کند

پاکستانی ها از  تجزیه شدن   ترسیدند!
روسیه از همه و همیشه نگران تر است

افغانستان به زودی از نظر انرژی»خودکفا« خواهد شد

 اگرچه چند روزی از فشار پاکستان بر پناهجویان عمدتاً غیرقانونی افغانستانی 
گذشته اس�ت اما هرچه پیش�تر می رویم بر ابعاد این ماجرا افزوده می شود. 
ملازهی، کارشناس مسائل شبه قاره معتقد است؛ بلوک شرق)چین و روسیه( 
و بلوک غرب)آمریکا، اروپا و متحدان( به آسانی زمین رقابتی به نام افغانستان 
را ب�ه طرف مقابل نمی دهند در این بین اما نگرانی روس ها نیز حائز اهمیت 
اس�ت. شاید دو س�ال قبل بود که روس ها موضوع انتقال داعش از سوریه و 
عراق به منطقه بدخشان را مطرح کردند این روزها اما معلوم شده، افشاگری 

روس ها چندان نیز بی اساس نبوده است!

ملازهی: نگرانی چینی ها، اقتصادی است، نگرانی روس ها، امنیتی و برنامه ی 
آمریکا و غرب ملغمه ای از اقتصاد و امنیت از این رو باید همچنان افغانستان را 

مهمترین میدان رقابت مابین شرق و غرب دانست

افزایش ۷۸ درصدی
 ورود پرونده به محاکم با اجرای قانون جدید چک

ادامه از صفحه اول:
در سال ۱40۱، دعاوی متفرع از چک، مشتمل بر: صدور اجرائیه نسبت به چک بلامحل با ۲4۱۶۲ فقره/ 
مطالبه خسارت تأخیر تأدیه با ۱۳۵۵4 فقره که باید به صورت جداگانه طرح و مطالبه شود/ ابطال اجرائیه های 
یادشده با ۶۶۳۶ فقره که توسط صادرکننده و در اثبات بری بودن ذمه طرح می شود/ دعاویی مطالبه وجه 
چک با ۲۱۸۷۶ فقره که در خصوص چک های قدیمی یا به طرفیت ضامن و سایر متعهدان مطرح شده اند، 
جمعاً بیش از ۶۶000 فقره پرونده را تشکیل داده است. این آمار مشمول چک های ثبت شده نیست، که اگر 

آمار دعاوی این نوع چک ها نیز اضافه شود تعداد پرونده ها  بیشتر از میزان اعلام شده می شود.

< افزایش ۷۸ درصدی ورود پرونده به محاکم با اجرای قانون جدید چک
رئیس کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران تصریح کرد: باوجودِ اعمال تمامی محدودیت ها در صدور دسته 
چک، تعداد پرونده های وارده دعاوی مربوط به چک قبل از اجرای قانون یعنی سال ۱۳۹۶ در مقایسه با سال 
۱40۱، ۲۹000 فقره معادل ۷۸ درصد افزایش داش��ته اس��ت؛ لذا همانطور که از ابتدا نیز بر آن تاکید شد: 
اجرای قانون جدید چک، باوجود مزایایی همچون اعتبار بخشیدن به اسناد تجاری، سرعت در احقاق حق 

طلبکار و...، تأثیر چندانی بر ورودی پرونده ها به دستگاه قضائی نداشته است.
قربانی بیان کرد: در گذشته تمام دعاوی بیان شده غالباً در طرح دعوی چک مطرح می شد و اگر صادرکننده 
ادعایی داشت اقدام به طرح دعوی متقابل می کرد. قاضی رسیدگی کننده اقدام به رسیدگی بر مبنای اصول 

اسناد تجاری همانند وصف تجریدی و اصل حسن نیت و به نحو فوق العاده کرد.
وی گفت: در حال حاضر با صدور دستور اجرائیه چک توسط دادگاه و طرح دعاوی هفت گانه، رسیدگی به 
پرونده های چک بر مبنای قواعد حقوق مدنی شده و مسلم است رسیدگی های تجاری سریع، اما رسیدگی به 

عمل آمده بر مبنای اصول قانون مدنی با تأخیر بیشتر مواجه است، چرا که ممکن است موضوع به کارشناس 
حسابرسی ارجاع شود.

 رئیس کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران ادامه داد: در گذشته بر مبنای رأی وحدت رویه در مطالبه چک 
در محل صدور چک اقامتگاه خوانده یا محل صدور گواهی عدم پرداخت چک به عمل می آمد و دعوای تقابل 
به تبع دعوای اصلی در این محل ها مطرح می شد، اما در حال حاضر، یک دعوا داریم به عنوان ابطال اجرائیه 
چک. خواهان صدور دستور صدور اجرائیه به طور مثال دعوا را به لحاظ آدرس بانک در تهران مطرح می کند 
و اجرائیه از محاکم تهران صادر می شود. خوانده که در بندرعباس ساکن است و چک را در آن محل صادر 
کرده است دادخواست ابطال اجرائیه را در همان محل مطرح می کند. قانون گذار الزام نکرده است که این دعوا 
باید از سوی دادگاه صادرکننده اجرائیه مورد رسیدگی قرار گیرد. در بندرعباس رسیدگی به عمل می آید و 
دستور قاضی تهران ابطال می شود. اجرای احکام تهران که مراحل اجرایی را طی کرده و قاضی مستقل دارد 
باید از دستورات و رأی بندرعباس تبعیت کند. مسلم است اینجا اصل استقلال قضات مورد توجه قرار نگرفته 
است. عجیب تر از آن این قانون این امکان را فراهم آورده است، دادیار دادسرا می تواند دستور توقف اجرائیه 

یک قاضی حقوقی را صادر کند و در واقع قانون گذار توجه به صلاحیت ذاتی ننموده است. 
قربانی تأکید کرد: در هیچ نظام حقوقی اجازه داده نشده است که دستورات دادگاه مورد ابطال قرار گیرد. از 
طرفی از بین بردن حق دفاع صادرکننده در زمان صدور دستور اجرا با طرح دعوی ابطال اجرائیه قابل جبران 
نیست چرا که هزینه های دادرسی را بر صادرکننده اضافه می کند؛ و یا اینکه قانون گذار مشخص نکرده است 
که آیا چک قابل ظهرنویس است و انتقال در سامانه به منزله ظهرنویسی است یا خیر؟ و اینکه درج در سامانه 
از شرایط صدور است یا تنها شکل اداری است؟ آیا بانک باید گواهی عدم پرداخت صادر کند یا خیر؟ و این 

مسائل باید در قانون به طور شفاف بیان می کنند.
وی بیان کرد: در مورد قانون جدید چک در حال حاضر بین قضات اختلاف نظر وجود دارد و در نشست های 
قضائی مورد بررسی قرار می گیرد به طور مثال یکی از این موارد در نشست قضائی استان تهران مورد بررسی 

قرار گرفت، اما اتفاق نظری حادث نشد.
رئیس کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران در رابطه با رفع ابهامات در قانون جدید چک گفت: با توجه به 

قانون آیین دادرسی فرانسه، ماده ای که ما در حال حاضر به عنوان ماده ۲۳ قانون چک می شناسیم در قانون 
فرانسه نمونه دارد و نویسندگان قانون اصلاح قانون چک نیز از همین قانون فرانسه اقتباس کرده اند. اما این 
امور در قانون آیین دادرسی مدنی فرانسه درج شده است و نه در قانون تجارت و یا قوانین ماهوی و در ماده 

مواد ۱40۵ به بعد قانون آیین دادرسی مدنی فرانسه آمده است.
قربانی افزود: در ماده ۱40۹ قانون آیین دادرسی مدنی فرانسه آمده قاضی دادگاه پس از درخواست دارنده 
چک )البته شامل سفته هم می شود( اقدام به صدور »قرار دستور پرداخت« می کند. متأسفانه قانون گذار ما 
لفظ قرار را تنها به »دستور« ترجمه کرده است. این ایراد ترجمه بسیار تأثیرگذار بوده است چرا که در قانون 
فرانسه این قرار ظرف مهلت قانونی قابل واخواهی است. اگر واخواهی به عمل نیاید بر مبنای این قرار اجرائیه 
صادر می شود. اگر واخواهی هم به عمل آید رسیدگی انجام می شود و رأی صادر می شود که بر مبنای رأی 
یا دارنده محکوم و اجرائیه صادر و یا حکم بر بی حقی صادر می شود. پس از صدور این رأی دیگر هیچ یک از 

آن هفت خواسته ای که عنوان شد قابلیت طرح ندارد.
وی تصریح کرد: اگر دقت ش��ود با این نگرش تطبیقی مش��خص می شود راهکار هایی همچون قرار دستور 
پرداخت نه تنها نظام حقوقی را دچار به هم ریختگی نمی کند بلکه باعث تسریع در روند رسیدگی و جلوگیری 
از افزایش نرخ پرونده های ورودی می شود. این راهکار ها حتی برای اسناد رسمی نیز قابل اجرا است. مسلماً 
 اگر مجلس شورای اسلامی از قوه قضائیه نظرخواهی می کرد، اهداف قوه قضائیه در سند تحول قضائی که

 قضا زدایی و کاهش مراجعه مردم به محاکم برای امور غیر ضرور است هم حاصل می شود.
رئیس کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران در پاسخ به این سوال که آیا تعداد دعاوی مطالبه وجه سفته 
نیز افزایش داشته است؟، گفت: بر اساس آمار ماخوذه، میانگین تعداد وارده دعوی یادشده در شهر تهران، در 
سال ۱۳۹۶، به طور ماهانه قریب به ۶00 فقره بوده که این عدد در سال ۱40۱ نزدیک به ۱۲00 فقره افزایش 

یافته است به عبارت بهتر دعاوی مزبور ۱00 درصد افزایش داشته است.
وی تأکید کرد: به نظر می رسد مجلس شورای اسلامی در حال حاضر هم می تواند این قانون را با اصلاحاتی 
روزآمد کند، حمایت قانون از س��فته و برات را نیز مانند چک به عمل آورد و به اختلاف ها پایان دهد که 

امیدوارم این اتفاق در آینده نزدیک واقع شود.

»بانو« به »هامون« پیوست
ادامه از صفحه اول:

... داریوش مهرجویی به این راحتی ها کسی را برای بازی در فیلمش انتخاب نمی کرد، نشان به آن نشان که 
عزت الله انتظامی، در جوانی اش رضا کیانیان را برای ایفای نقشی در یکی از فیلم های مهرجویی )به گمانم 
»هامون«( معرفی کرده بود اما مهرجویی، دست رد به سینه کیانیان زده بود، تازه کیانیان آن زمان هم تئاتر 
بازی می کرد و هم برادر کوچکتر داوود بود و به واسطه شهرت داوود کیانیان می توانست خیلی راحت تر به 
سینما وارد شود، اما دیدیم که نشد. بعدها هم دیدیم که مهرجویی در مواجهه با بیتا فرهی چگونه رفتار 
کرد، فرهی در فیلم »هامون« آنقدر »مهشید« بود که مهرجویی سکانس های این شخصیت را چندان کات 
نمی داد، بعد هم که »هامون« تمام شد نشست و فیلمنامه »بانو« را نوشت که به گفته خود داریوش خان آن 

را برای بیتا فرهی نوشته است و بعد هم دیدیم که فیلم بعد از هفت سال که اکران شد چقدر تماشاچی 
داشت و... اما حالا رسیده ایم به اینجا، به رفتن بیتا فرهی، او دنیا را با همه زیبایی ها و زشتی هایش گذاشت 
و با ریه ای که دیگر قدرت دم و بازدم نداشت کوله بارش را بست و رفت که رفته باشد برای همیشه. یادم 
می آید دیروز در نامه ای سرگشاده و کوتاه، جمله ای برای محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی فرستادم 
و از او خواستم که در لابه لای کارهای زیادی که انجام می دهد وقتی را هم برای بازدید از پیشکسوتان 
سینمای این مرز و بوم بگذارد و دل آن ها را با این اقدام شادمان کند، شاید آنوقت پیام های تسلیتی که 
برای درگذشت این عزیزان صادر می شود کمتر روح خانواده هایشان را به درد بیاورد که چرا وقتی عزیز دل 
ما زنده بود کسی به سراغش نمی آمد، اما حالا که از دنیا رفته مدام پیام تسلیت صادر می کنید، می دانید 
بیتا فرهی هم مانند فریماه فرجامی مظلومانه رفت، او هم  طی سالهای اخیر از سینما و تلویزیون کنار 
گذاشته شده بود، متاسفانه فرهی هم به همین سرنوشت دچار شد، نشان به آن نشان که آنقدر سرزمین 

مادری که بیتا در آن نقش عمه خانم را بازی می کرد، دیر روی آنتن فرس��تادند که بنده خدا همچنان 
که عمرش در فیلم به پایان رسید در واقعیت نیز دار فانی را وداع گفت. در پایان این یادداشت فقط باید 
بگوییم افس��وس و صدهزار افسوس که غافلیم از حقیقتی که همواره در کنارمان رخ می دهد، البته من 
مرگ را نمی گویم، مرگ که چه غافل باش��یم چه نباش��یم، آرام آرام و قدم آهس��ته به سراغ تک تکمان 
خواهد آمد، افسوس من برای این است که سینمای ایران دارد از ستارگان بی چون و چرای هنرمند خالی 
می شود و عزیزان یک به یک به قطعه هنرمندان می روند در آنجا برای همیشه می آرامند، و این رفتنها و 
آرمیدن ها آنقدر زیاد و زیاد و زیادتر شده که حالا دیگر برای دیدن نقش آفرینی بزرگان سینما در عرصه 
زندگی، انگار باید مرگش��ان را بهانه کرد و برای ملاقاتش��ان به قطعه ۸۸ بهشت زهرا )س( رفت، به قول 
استاد پرویز پورحسینی که در سریال »شب دهم« نقش »دکتر ندیمی« را ایفا می کرد، انگار باید گفت: 

»همیشه یا نمی رسیم یا وقتی می رسیم که دیگه خیلی دیره.«



آفتاب یزد - رضا بردســتانی: رســانه های برخط و کاغذی و نیز 
شبکه های اجتماعی را ورق می زنم تا مصادیقی برای سوژه ی امروز پیدا 
کنم و با آن صفحه ی اجتماعی را پرُ کنم. اصلاً هم توجهی به گوینده، 
سمتِ او و محتوای کلام او ندارم، حوزه ی بررسی من فقط تیتر ها است:

- شورای نگهبان در بررسی صلاحیت کاندیداها توصیه پذیر نیست
- نگاه مجلــس و دولت همخوانی بین منابع و مصارف بودجه ۱۴۰۳ 

است
- نباید مردم را به سیاه، سفید و خاکستری یا پایین و بالا دسته بندی 

کنیم
- اختیار تغییر در قیمت حامل های انرژی در دست دولت است
-عدم بهره گیری از ظرفیت فرهنگستان ها اجحاف به آینده است

- تخصیص یارانه به ذینفع نهایی گامی در جهت تحقق عدالت است
- دولت از جنس دانشگاه است

- مسئولان به موزیسین ها توجه بیشتری کنند
- توسعه هر جامعه ای به از خودگذشتگی نخبگان آن بستگی دارد
- پیگیر محاکمه صهیونیست ها در دادگاه های بین المللی هستیم

<چرااینقدرحرفمیزنیم؟!
به عنوان خبرنگار می گویم؛ طی همه ی این سال ها، هنوز نشده و پیش 
نیامده از مسئولی سوالی بپرسم )حتی بی ربط به حوزه ی مسئولیت او( 
و او داد سخن سر ندهد که بله؛ پزشکان باید به سوگند پزشکی خود 
وفادار باشــند، وکلا فقط باید از حق دفاع کنند، قاضی باید بر اساس 
عدالت حکم بدهد، راننده اگر خسته است نباید رانندگی کند، تولید 
کننده وظیفه دارد محصول خوب به دســت مشتری بدهد، مسئولان 
باید حواس شان به مردم باشد، معلم نباید کم فروشی کند، مردم باید 
هوای همدیگر را داشته باشند، در همه ی اختلافات باید گذشت داشته 

باشیم و...
خوب که دقت می کنیم تبدیل شــده ایم به ماشــین های خودکار و 
اتوماتیک بیانِ بدیهیات. مثلاً آن مســئول نگفته بود: »پزشکان باید 
به سوگند پزشکی خود وفادار باشــند«، قرار بود پزشکان به سوگند 
پزشکی خود وفادار نباشند؟ یا اگر گوشزد نکرده بود: »وکلا فقط باید از 
حق دفاع کنند«، وکلا از ناحق دفاع می کردند؟ و اگر یادآور نشده بود: 
»قاضی باید بر اساس عدالت حکم بدهد« انتظار داشت قاضی حکمی 

بدهد برخلاف عدل و عدالت؟
چند سالی که در حوزه ی سیاسی و سیاسی - بین الملل فعالیت دارم 
به موارد عجیب تر نیز بر خورده ام. کارشناسانی که درباره ی اقصی نقاط 
دنیا اظهار نظر می کنند. تحلیلگرانی که صبح درباره ی انتخابات مجلس 
فیلیپین گفت و گو کرده اند و عصر درباره ی مناسبات اقتصادی چین 
و آمریکا. مصاحبه شوندگانی که از اوضاع و احوال محلات فقیرنشین 
آمریکا خبر دارند اما دورترین سفر خارجی آن ها، سفرهای زیارتی بوده 
است. گویندگانی که سال ها اســت کتاب نخوانده اند اما ریز آمارهای 

اقتصادی بازارهای مالی اروپا و منهتن را می دانند و...
برای این مورد اخیر، با هزار مکافات، فایلی تهیه کردم با فهرست بندی 
دقیق که در هر حوزه چه کســانی خُبره هستند و با چه افرادی باید 
مصاحبه کنم. فواصل زمانی مصاحبه را رعایت کنم و مثلاً در یک هفته 
با یک کارشــناس - حتی المقدور - دو بــار گفت و گو نگیرم و یا در 
مواقعی قبل از شروع مصاحبه، حتماً از مصاحبه شونده می پرسم: »در 

این موضوع با هیچ رسانه ای گفت و گو کرده اید یا نه؟«
منهای این ها، وقتی دنیای خبر را زیر و رو می کنم با پدیده ای عجیب 
مواجه می شوم. سیاستمداران غربی برخلاف سیاستمداران شرقی، کم 
و گزیده سخن می گویند، فقط درباره ی موضوع اظهار نظر می کنند و 
به اصطلاح شرق را نمی دوزند به غرب اما، سیاستمداران شرقی )شرق 
سیاســی( تا جایی که باطری »رکوردر« ها توان داشــته باشد، حرف 

می زنند.
به داخل مملکت که بیاییم اوضاع به گونه ای کلاف گونه، ســر در گم 
اســت زیرا تو نمی توانی صفحات کاغذی و برخــط را ورق بزنی و رد 
و نشــانی از مســئولانی که یا بی ربط حرف زده اند یا گفته های شان، 

واگویه ی بدیهیات است پیدا نکنی!
راستی ما چرا این قدر حرف می زنیم؟ حرف برای گفتن نداشته باشیم 
هــم باز حرف زیاد می زنیم اصلاً به نظر می رســد به دنیا آمده ایم که 

حرف بزنیم.

<میزانتحصیلات:درحدخواندنونوشتن
قدیم تر ها که این اندازه مدرک و مدرک گرایی نبود، برگه ی مشخصات 
را که به دست مان می دادند )منظور به دست همان قدیمی ها(، جلوی 

میزان تحصیلات نوشته شده بود:
- بیسواد
- باسواد

- سواد در حد خواندن و نوشتن
در قسمت باسواد نیز چند آیتم بیشتر نبود:

- ابتدایی
- راهنمایی

- دیپلم
- دیپلم و بالاتر

از میان تمامی آیتم ها، هیچکدام معنادار تر از سواد: »در حد خواندن 
و نوشتن« نبود. خودِ من هنوز فکر می کنم سواد به اندازه ای که بتوانم 
بخوانم و بنویســم کافی است به تعبیری صریح تر؛ سواد یعنی: وقتی 

قدرت و وقت خواندن نداری، ننویس، نگو، حرف نزن!
انســان به مثابه ی دریاچه، دریا یا اقیانوس )بزرگی و کوچکی ملاک 
نیست( به همان اندازه که از آن کم می شود اگر افزون نشود لابد خالی 
و تهی خواهد شــد ضمن آن که، این آیند و روند اگر به سکون گراید، 
گندآبی بیش از آدمی باقی نماند از این جا است که همیشه می گویم: 
نویســنده ای که چند برابر نوشتن، مطالعه نداشته باشد یا باید تکرار 
مکررات کنــد یا لاطائلات به هم ببافد مثل همان هایی که دوســت 
دارند نام شــان پشت ده ها جلد کتاب باشد اما یکی - دو کتاب بیشتر 
نخوانده اند، نتیجه ی کتاب نویســی آن ها چیزی معادل کتاب سازی یا 

کتاب بافی است. بگذریم!

<بدیهیاتیکهگفتنِآنضرورتیندارد
بگذاریــد به یک تفاهم اولیه دســت پیدا کنیــم و ادامه ی بحث را تا 
نتیجه گیری دنبال کنیم. بر این عقیده ام که گفتنِ برخی بدیهیاتی که 
ضرورتی ندارد در افکار عمومی ضمن ایجاد تردید، ما به ازاهایی پدید 

می آورد که آسیب زا است!
در ابتدای این نوشتار، ۱۰ مصداق آوردیم، تصادفی و بدون ذکر گوینده، 
مسئولیت و جایگاه اداری او. بیایید بر اساس همین اصل که: »گفتنِ 
برخی بدیهیاتی که ضرورتی ندارد در افکار عمومی ضمن ایجاد تردید، 
ما به ازاهایی پدید می آورد که آســیب زا است!« مصادیق مورد نظر را 

واکاوی کنیم:
= شورای نگهبان در بررســی صلاحیت کاندیداها توصیه پذیر 

نیست
گوینده مدعی است: »شورای نگهبان در بررسی صلاحیت کاندیداها 
توصیه پذیر نیســت«، مخاطب اما در مواجهه بــا این امر بدیهی لابد 

سوالاتی در ذهنش ایجاد خواهد شد:
- قبلاً توصیه پذیر بوده و زین پس قرار است توصیه پذیر نباشد؟
- اتفاقی افتاده که یادآور شده اند توصیه پذیری را بر نمی تابند؟

- اصلاً مگر می شود شورای نگهبان توصیه پذیر باشد؟
بیرون از دایره ی مخاطبان عام که یا پیشــینه ی بحث را نمی دانند یا 
حال و حوصله ی کنکاش ندارند، رســانه ای ها، سیاسی ها، نخبگان و 
ذی مسئولیت ها و ذی مدخل ها )کسانی که لابد روی صحبت با آنان 
اســت( که می دانند داستان از چه قرار است لابد قلم بر می دارند و ما 
به ازاهایی می تراشند که: مثلاً در فلان مورد چرا توصیه پذیرفتید؟ یا 
مصادیقی سراغ داریم که توصیه هم می پذیرید و نیز این که، اصلاً چه 

ضرورتی دارد یک امر بدیهی را در بوق و کرنا کنید؟
این همان آسیب هایی است که جامعه از کنار این بیان بی دلیل بدیهیات 
متحمل می شود، فرا تر از این ها اما، مدعیانی است که یا به قبای شان 

برخورده یا احساس خطر می کنند، از این جا به بعد که وامصیبتا!
= نگاه مجلس و دولت همخوانی بین منابع و مصارف بودجه 

۱۴۰۳ است
فارسی به عنوان زبانی غنی، شیرین و هنرمندانه، چند مثل و نصیحت 
در این زمینه دارد؛ یکی این که: »چو دخلت نیســت، خرج آهسته تر 
کن« و دیگری این که: »هر ســخن جایــی و هر نکته مکانی دارند« 
و همچنین: »تا مرد ســخن نگفته باشد، عیب و هنرش نهفته باشد«. 
بودجه راهی مجلس می شود که دقیقاً مو از ماست کشیده شود یعنی 
نمایندگان باید دقت کنند تا دولت بیش از دخل، خرج نکند حال این 
که: »نگاه مجلس و دولت همخوانی بین منابع و مصارف بودجه ۱۴۰۳ 
است«، لابد انتظار از جامعه دارند که، به به و چه چه کنند که آفرین، 
مرحبا که این بار قرار است نگاه مجلس و دولت همخوانی بین منابع و 

مصارف بودجه ۱۴۰۳ باشد!
= نباید مردم را به ســیاه، سفید و خاکستری یا پایین و بالا 

دسته بندی کنیم
برخی عبارت های بیان شده، علاوه بر بدیهی بودن، شعاری است یعنی 
ارزش عملیاتی ندارد یعنی ادعا است، یعنی نوعی خودنمایی است. در 
بدیهی ترین شکل حکومت، نباید مردم را به سیاه، سفید و خاکستری 
یا پایین و بالا دســته بندی کنیم اما دقیقاً همین خبط بزرگ را انجام 
می دهیم که اگــر نمی دادیم لابد داد همــه از این همه بی عدالتی و 
تبعیض و خودی و غیر خودی و یکدست سازی قدرت و خالص سازی 

مردم را کلافه نکرده بود.
در این گونه بدیهیات شعاری، دو آسیب مستتر است؛ یکی آسیبی که 
اعتماد عمومی را نشانه می رود و دیگری آسیبی که تولید خشم می کند. 
مخاطب زیر لب و لابد غُر غُرکنان می گوید: چرا حرفی می زنید که بدان 

اعتقادی ندارید و دقیقاً عکس آن عمل می کنید؟!
= اختیار تغییر در قیمت حامل های انرژی در دست دولت است

دولت، عالی ترین قوه ی اجرایی است، مجری قوانین و تصمیم گیرنده 
در حوزه های اجرایی است. به طور طبیعی، مجلس می تواند مفاد قانونی 
را مهیا کند و قوه ی قضائیه هم بر خلاف قانون رفتن ها تمرکز در این 
میان، دولت باید اجرا کننده ای باشــد کــه می داند قوه ی ناظری او را 

زیرنظر دارد.
برخی بدیهی گفتن ها، بوی شیطنت می دهد یعنی با آن که می دانیم: 
»اختیار تغییر در قیمت حامل های انرژی در دست دولت است« اما به 
گونه ای این امر بدیهی را بیان می کنیم تا در آینده با یادآوری این عبارت 
که ما گفتیم: »اختیار تغییر در قیمت حامل های انرژی در دست دولت 
است«، مسئولیت را از خود سلب و مردم را رو در روی دولت قرار دهیم 
پس می بینیم که همیشه از بدیهیات گفتن از روی؛ گفتیم که چیزی 

گفته باشیم هم نیست!
= عدم بهره گیری از ظرفیت فرهنگستان ها اجحاف به آینده است

برخی بدیهیات، ســر در گم هستند یعنی مخاطب متوجه نمی شود؛ 
تعریف و تمجید است یا گوشه و کنایه و حتی تخریب و تقبیح!

این که: »عدم بهره گیری از ظرفیت فرهنگســتان ها اجحاف به آینده 
است« به کار چند درصد جامعه می آید؟ مخاطب، کدام قشر است؟ تا 
حالا از چند درصد از ظرفیت فرهنگستان ها بهره گیری شده است و...؟
= تخصیص یارانه به ذینفع نهایی گامی در جهت تحقق عدالت است

دقیقاً سیزده ســال از پرداخت یارانه می گذرد )در اولین مرحله واریز 
یارانه نقدی در آذر ۱۳۸۹ به حســاب خانوارها، با پرداخت ۴۵ هزار و 
پانصد تومان به ازای هر نفر در ماه، در مجموع ۴ هزار و هشتصد میلیارد 
تومان به حساب ها واریز شد(. اصل و مبنای پرداخت یارانه نیز، رسیدنِ 
آن به ذینفعان واقعی و برای برقراری عدالت بود حالا و پس از سیزده 
ســال، فردی مدعی است: »تخصیص یارانه به ذینفع نهایی گامی در 

جهت تحقق عدالت است«!
مخاطب، افکار عمومی و در یک کلام مردم با شــنیدن و خواندن این 
جملــه، کوهی از غم را باید تحمل کند که؛ کدام یارانه؟ کدام ذینفع؟ 

کدام عدالت؟ کدام تحقق؟
= دولت از جنس دانشگاه است

یکبار از یکی از اندیشــمندان غربی پرســیدم: »چــرا هیچ چهره ی 
دانشــگاهی رئیس جمهور آمریکا نمی شــود؟« پاسخ داد: »وظیفه ی 
دانشگاه تربیت رئیس جمهور نیســت و وظیفه ی دانشگاهی، رئیس 
جمهور شدن، دانشگاه باید دانشمندانی تربیت کند که مملکت را آباد 
کنند.« در این جا اما دقیقاً وارونه رفتار می کنیم یعنی از دانشــگاه به 
عنوان یک نهاد سیاســی انتظار داریم همه ی مسئولیت ها را یک تنه 

بر عهده گیرد.
در ایــن بخش نگارنــده نیز دچار تضاد و تناقض اســت که بالاخره 
دانشــگاه چه وظیفه ای بر عهده دارد؟ بــودن در متن مدیریت های 
سیاســی یا تربیت نیروهای کارآمد سیاســی؟ هرچند از زمان روی 
کار آمدن دولت ســیزدهم معلوم شــد کلًا حاکمیت در اختیار یک 
دانشگاه است آن هم دانشگاهی که گمان می کردیم نخبه پرور است 
اما با رو شــدن مهره هایی که در سمت های مدیریتی کلان قرار داده 
شدند متوجه شدیم، دانشگاه )این یک دانشگاه خاص البته!( همه نوع 

تربیتی داشته الا تربیت نخبه!
حالا و بدون پرداختن به این بعُدِ ماجرا، »دولت از جنس دانشــگاه 
اســت«، چه پیامی را می خواهد صادر کنــد؟ چه نتیجه ای خواهد 
گرفت؟ ادعــا با واقعیت هایی که می بینیم تا چــه اندازه بی ربط به 

هم هستند؟
= مسئولان به موزیسین ها توجه بیشتری کنند

برای این عبارت تقریباً هیچ حرفی برای گفتن نداریم. مســئولان را با 
هیچ چسب و سریشی نتوانستیم به »موزیسین ها« بچسبانیم جز آن 

که بسنده کنیم به عبارت معروف: »گفت که گفته باشد، همین!
= توسعه هر جامعه ای به از خودگذشتگی نخبگان آن بستگی دارد

توســعه چند بعُدی است، به علل و عوامل بســیاری بستگی دارد به 
تعبیری، توسعه در یک جامعه چونان مویرگ به تمامی آحاد و گروه ها 
بستگی دارد اما نخبگان را استثناء کردن و واژه ی »از خودگذشتگی« 
را چاشنی کردن به یک عادت مربوط است یعنی در هر اظهار نظری، 
نیم نگاهی به ایدئولوژی نیز داریم یعنی در کنار بدیهیات و مسلمات، 

محکمات نیز شامل این ایدئولوژی زدگی شده است!
= پیگیر محاکمه صهیونیست ها در دادگاه های بین المللی هستیم

برخی در شــعار دادن پای از دایره ی بدیهیات فراتر می گذارند و وارد 
حوزه های بین المللی نیز می شوند. در این بخش زیاد سخن نمی گوییم 
اما می دانیم یک کارشناس حقوق بین الملل با خواندن این عبارت لابد 

چه رنج ها که نمی کشد!

<خُبکهچی؟!
لابد در مواجهه ی کلامی با برخی و بعضی، با این عبارت مواجه شده اید 
که: »خُب که چی« این یک بیان اعتراضی است در برابر بیان بدیهیاتی 

که لابد یا تکراری است یا محقق نشدنی یا اظهر من الشمس.
کافی اســت لای تیترها، ســخنرانی ها، شــعار دادن های پی در پی 
مســئولان، ادعاها، تعریــف و تمجیدها بگردیم، در برابر بســیاری از 
حرف های مسئولان فقط کافی اســت بنویسیم و بگوییم: »خب که 

چی؟«

<دیدیدچقدرحرفمیزنیم؟
برای نوشتن این گزارش یا یادداشت و برای واگویه ی بدیهیاتی که گفتن 
آن ضرورتی ندارد هم مجبور به پُر حرفی شــدیم. این ذات و درونمایه 
»پرحرفی« است یعنی در تقبیح پرحرفی، باید پرُ حرفی کرد و این از 

آسیب زا ترین نتایج بدیهیاتی است که گفتنِ آن ضرورتی ندارد!
حالا باور کردید فقط حرف می زنیم؟

< خوب که دقت می کنیم تبدیل شده ایم به 
ماشین های خودکار و اتوماتیک بیانِ بدیهیات. 
مثلًا آن مســئول نگفته بود: »پزشکان باید به 
سوگند پزشکی خود وفادار باشند«، قرار بود 
پزشکان به سوگند پزشکی خود وفادار نباشند؟ 
یا اگر گوشزد نکرده بود: »وکلا فقط باید از حق 
دفاع کننــد«، وکلا از ناحق دفاع می کردند؟ و 
اگر یادآور نشده بود: »قاضی باید بر اساس 
عدالت حکــم بدهد« انتظار داشــت قاضی 

حکمی بدهد برخلاف عدل و عدالت؟

< خودِ من هنوز فکر می کنم سواد به اندازه ای 
که بتوانم بخوانم و بنویســم کافی اســت به 
تعبیری صریح تر؛ ســواد یعنی: وقتی قدرت و 

وقت خواندن نداری، ننویس، نگو، حرف نزن!

< یکبار از یکی از اندیشمندان غربی پرسیدم: 
»چرا هیچ چهره ی دانشــگاهی رئیس جمهور 
»وظیفه ی  داد:  پاســخ  نمی شــود؟«  آمریکا 
دانشــگاه تربیــت رئیس جمهور نیســت و 
وظیفه ی دانشــگاهی، رئیس جمهور شــدن، 
که  کند  تربیت  دانشــمندانی  باید  دانشگاه 

مملکت را آباد کنند.«

بدیهیاتی که گفتنِ آن ضرورتی ندارد

از نظر برخی سیاسیون؛ دنیا آمده ایم که فقط حرف بزنیم!
گفتنِ برخی بدیهیاتی که ضرورتی ندارد در افکار عمومی ضمن ایجاد تردید، ما به ازاهایی پدید می آورد که آسیب زا است!
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جوابیه

مکث

واکنش

آفتاب یزد: آموزش و پرورش گویا قرار است یک 
تنه جور سکوت و انفعال و »ناپاسخگویی« دیگر 
دســتگاه ها و وزارت خانه ها که میل و انگیزه ای 
برای پاسخگویی ندارند را به دوش بکشد بازهم 
نسبت به چند سطر توضیح آفتاب یزد با عنوان: 
»دربــاره جوابیه آموزش و پرورش؛ حدیث نفس 
نکردیم، واقعیت ها را گفتیم!« واکنش نشان داده، 
جوابیه ای به دفتر روزنامه ارسال کرد ضمن درج 
جوابیه ی مجدد ایــن وزارتخانه اظهار امیدواری 
می کنیم مشــکلات این وزارتخانه حل و فصل 
 شود و در راستی آزمایی دچار شرمندگی نشویم. 

و اما جوابیه:

مدیرمسئول محترم روزنامه آفتاب یزد/ با 
سلام و احترام

در پاســخ به مطلب منــدرج در آن روزنامه به 
تاریخ ۴آذر مــاه ۱۴۰۲، با عنوان »درباره جوابیه 
آموزش و پرورش؛ حدیث نفس نکردیم، واقعیت ها 
را گفتیم!«، پاســخ وزارت آموزش و پرورش را به 

آگاهی می رساند:
اجرای برنامه های همســو با سیاست های کلان، 
اجرایی سازی سند تحول بنیادین، تقویت مدارس 
دولتی و توسعه عدالت آموزشی، ارتقای توانمندی و 
انگیزه نیروی انسانی و سنجش صلاحیت حرفه ای 
معلمان، بهسازی و نوســازی فضاهای آموزشی، 
جذب معلم کارآمد و تربیت معلم، استانداردسازی 
برگزاری آزمون هــای نهایی، تقویت فعالیت های 
پرورشی، ورزشی و سلامت دانش آموزان، از جمله؛ 
فعالیت های برجسته آموزش و پرورش در ۲۲۵ روز 
اخیر بوده است که در ادامه به برخی از واقعیت های 

۷ماه اخیر، به اجمال اشاره می شود:

<اجراییسازیسندتحولبنیادین:
-متناسب سازی مفاهیم عمیق سند تحول با حوزه 

عمل و آگاهی بخشی به بدنه آموزش و پرورش
-تشکیل شبکه استانی تحول آفرین در استان ها 

به مثابه کمربند محافظ تحول تا ۳۰ سال آینده
-ترویج ارزش های موردنظر سند تحول از ستاد 

تا مدرسه
-فراهم شدن امکان تحقق مدرسه در مسیر تحول
-همراه ســازی و همسوســازی عموم مدیران 

مدارس کشور با سند تحول بنیادین
-آموزش عموم مدیران مدارس کشور در دوره های 

ضمن خدمت
-قرارگرفتن حداقل ۷۰۰۰ مدرسه در مسیر تحول

-ایجاد نهضت روایت نگاری
-ایجاد بانک به اشتراک گذاری تجارب برتر تحولی

<تقویتمدارسدولتیوتوسعهعدالتآموزشی:
-شناســایی چهره به چهره کودکان بازمانده از 
تحصیل دوره ابتدایی )طرح ســردار شهید علی 

محمودوند(
-حمایت مالی دولت از دانش آموزان تیزهوش ۴ 
دهک اول و رایگان شــدن کل هزینه های آنان 

جهت ورود به مدارس سمپاد
-افزایش پیش از دوبرابری سرانه مدارس عشایری 

و روستا مرکزی
-ارسال ســه میلیون جلد کتاب به دانش آموزان 

مناطق محروم
-استقرار شــبکه جامع هوشــمند پیشگیری، 
غربالگری، تشــخیص گــذری و... کــودکان و 

دانش آموزان استثنایی
-توسعه فعالیت های آموزشی و پرورشی مدارس 
آموزش از راه دور با بستر الکترونیکی برای جذب 

بازماندگان از تحصیل
-عمومی ســازی محتوای آموزشی سمپاد برای 

فرصت برابر آموزش در کشور
- برنامه ریزی برای ثبت نام دانش آموزان مدیران 

ارشد آموزش و پرورش در مدارس دولتی
-اعمال بخشنامه تعارض منافع برای مدیران دارای 

مدارس غیردولتی
-تصویب ضریب تأثیر ۴۰ درصد قطعی امتحانات 
نهایی به نفع دانش آموزان مدارس عادی دولتی 
و تســهیل ورود دانش آموزان مناطق محروم به 

دانشگاه های خوب
-الزام معلمان مدارس خاص به تدریس ۱۲ ساعت 

در مدارس عادی دولتی
-اســتفاده دانش آموزان سراسر کشور از معلمان 

برتر المپیادی جهت گسترش عدالت آموزشی
-افزایش سهم ۲/۱ درصدی توسعه آموزش های 

فنی وحرفه ای و کاردانش نسبت به گذشته

<ارتقایتوانمندیوانگیزهنیرویانســانیوسنجش
صلاحیتهایحرفهایمعلمان

-جذب نخبــگان دانشــگاهی از طریق کنکور 
سراسری

-تامین نیروی انسانی غیرهیأت علمی
-توانمندسازی حداقل ۱۲۰ هزار آموزگار ابتدایی 

در ۸ عنوان درسی و موضوعی
-شکل گیری و فعالیت ۱۲ هزار حلقه ۱۰ نفری 

آموزگاران ابتدایی
-اســتقرار نظام جامع رصد، نظــارت، ارزیابی و 

تضمین کیفیت در نظام آموزش وپرورش 

<بهسازیونوسازیفضاهایآموزشی:
-جمع آوری بیش از ۱۰۰ مدرسه کانکسی بالای 

۷ نفر در استان سیستان و بلوچستان
-شاداب سازی و مناسب سازی بیش از ۱۰۰هزار 
کلاس درس در مــدارس عــادی دولتی مناطق 

محروم )تا اول مهر۱۴۰۲(
-ارسال وسایل کمک آموزشی، تجهیزات آموزشی 
ورزشی و کمک ورزشی به دانش آموزان مناطق 

محروم
-تاســیس بیش از۲۰ هزار کتابخانه کلاسی در 

مناطق محروم
-افتتــاح ۵۰۰ طرح و راه اندازی چمن مصنوعی 
در مدارس ویژه مناطق محروم و کم برخوردار در 

هفته دولت
-همکاری بیش از ۱۳ هزار و ۵۰۰ گروه جهادی 

دانش آموزی
-اقدامات جهادی بیش از ۲۵ هزار معلم جهادی

<جذبوتربیتمعلم:
-برگزاری آزمون ویژه رشــته شــغلی دبیری و 

هنرآموز با جذب ۲۲۱۸۴ نفر
-افزایش سهم ارزیابی تکمیلی از ۳۰ به ۶۰ درصد

-افزایش رشته ها از ۷ به بیش از ۱۰۰ رشته
-اهتمام بر شناسایی مهارت ها و توانمندی افراد/

شفافیت شایستگی ها و گذر از روند سلیقه ای و 
سنتی گزینش

-انطباق منابع آزمون با اســناد بالادستی، سند 
تحول و نیاز معلم

-افزایش رقابت پذیری، شایسته گزینی، شفافیت، 
عدالت با بازنگری محتوا

<استانداردسازیبرگزاریآزمونهاوامتحاناتنهایی:
-تصحیح الکترونیکی امتحانات نهایی/وحدت رویه 

در سراسر کشور
-ایجاد سابقه تحصیلی دقیق

-ایجاد بستر امن برای ارسال سوالات نهایی
-افزایش ســرعت عمل، کاهش هزینه ها، ایجاد 

سابقه تحصیلی برخط
-کیفی سازی ســوالات و ارتقاء امنیت طراحی 

سوالات

<تقویتامورپرورشی،ورزشیوسلامتدانشآموزان
-تولید بسته های فرهنگی و رسانه ای ویژه اربعین 

در سال ۱۴۰۲
-افزایــش ۳/۴ برابری کانون یاریگران زندگی در 

۴۱۴۸۱ مدرسه
-ایجاد ۲۵۳۳۵ پایگاه ویژه غنی ســازی اوقات 

فراغت دانش آموزان
-ارائــه خدمات مشــاوره برخــط و مداخله در 

فوریت ها از طریق سامانه تلفنی ۱۵۷۰
-تربیت ۱۱۰۰۰ دانش آموز خبرنگار

-بهســازی و تجهیزات ۳۵۴ اردوگاه، دارالقرآن و 
کانون های فرهنگی - تربیتی

-غنی ســازی اوقات فراغت بیــش از ۴ میلیون 
دانش آموز سراسر کشور

-شناســایی دانش آموز پســر و دختر مســتعد 
ورزشی/معرفی برگزیدگان رقابت های کشوری به 

فدراسیون های ورزشی ملی

کیهان نوشــت: یکی از شــبهات تکراری برخی 
مخالفان علیــه آیت الله مصباح، مخالفت با مقوله 

انتخابات و جایگاه رای مردم در حکمرانی است.
طبعا اگر این قبیل شبهات درست می بود، شخص 
ایشــان نمی بایســت در انتخابات های مختلف 
مشارکت داشته باشد. حال آنکه بنا به گفته فرزندان، 
ایشان در تمام انتخابات های پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی مشارکت داشته است. اولین و مهم ترین 
انتخابات سرنوشت ساز کشــور، رفراندوم انتخاب 
نظام سیاسی بود که در فروردین ۱۳۵۸ برگزار شد 
و اکثریت قاطع مردم ایران به جمهوری اسلامی 
رأی دادنــد. آیت الله مصباح نیز مانند آحاد مردم، 

در این رفراندوم شرکت کرده است. حجت الاسلام 
والمسلمین مجتبی مصباح در گفت وگو با نگارنده 
خاطره جالبی در مورد این روز نقل کرد. حســب 
نقل ایشان، آیت الله مصباح صبح روز ۱۲ فروردین 
به اتفاق فرزندش علی آقا در رفراندوم انتخاب نظام 
سیاسی شــرکت کرد و در مسجد آبشار قم، رأی 
خود به جمهوری اسلامی را به صندوق انداخت. 
جالب آنکه آقا مجتبی با دوربین شخصی خود از 
این صحنه عکس برداری کرده و آن تصویر موجود 
اســت. گفتنی است به دلیل جابه جایی کتابخانه 
جناب آقای علی مصباح، جست وجو برای یافتن 

عکس مورد نظر به جایی نرسید.

معاون ارتباطات دفتر معاون اول رئیس جمهوری 
با تکذیب آنچه به عنوان ویدئوی »بازدید مخبر 
از اهواز و اعتراض مردم« منتشر شده، اعلام کرد 
محتوای این کلیپ مربوط به درگیری کارکنان 

آبفای خوزستان با رئیس این مجموعه است.
به گزارش ایســنا، اسماعیل رمضانی در حساب 
کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 

»هفته گذشته ویدیویی از درگیری بین کارکنان 
آبفای خوزســتان با رئیس آن پخش شد. اول 
گفتند این مدیر از بســتگان معاون اول بوده و 
مردم معترضند! حالا همان کلیپ را به دروغ با 
عنوان بازدید دکتر مخبر از اهواز و اعتراض مردم 
نشر می دهند! نمی دانیم این کلیپ روزهای بعد 

با چه عنوانی منتشر خواهد شد؟«

آتش بس خونین
ادامه از صفحه اول:

پشتیبانی لجستیکی و تسلیحاتی آمریکا و فرانسه و آلمان و بریتانیا 
شــدید ترین، وحشــتناک ترین و بی رحمانه ترین اقدامــات را علیه 
فلســطینیان انجام داده و حمــام خون به راه انداختــه، قرار بود در 
آتش بســی ۴ روزه که از صبح جمعه شــروع شده وطی آن هرگونه 
اقدام نظامی گردان های قسام و گروه های مقاومت فلسطین و دشمن 
صهیونیســتی در طول ایام آتش بس متوقف شــود. همچنین پرواز 
هواپیماهای اسرائیلی به طور کامل در جنوب نوار غزه متوقف می شود. 
و پرواز هواپیماهای اســرائیلی در شهر غزه و شمال نوار غزه به مدت 
۶ساعت در روز از ساعت ۱۰صبح تا ۴ عصر متوقف خواهد شد. و در 
مقابل هر اســیر اسرائیلی، ۳ اسیر زن و کودک فلسطینی آزاد شوند. 
وطی ۴ روز آتش بس موقت ۵۰ اســیر اسرائیلی اعم از زن و کودک 
کمتر از ۱۹ سال آزاد شوند وبا ورود روزانه ۲۰۰ کامیون مواد غذایی و 

تجهیزات پزشکی برای همه مناطق در نوار غزه. موافقت شود و روزانه 
۴ کامیون سوخت و گاز مایع )پخت و پز( برای همه مناطق در نوار غزه 
ارسال گردد در روز اول آتش بس به رغم تلاش همه میانجیگران صلح 
و کشــورهای اسلامی و... آنگونه که پیش بینی می شد نیروهای رژیم 
صهیونیستی اسرائیل به عهد دولتمردان پایبند نبوده و با بهانه های 
بنی اســرائیلی مظلومان غزه را به رگبار بستند، بررسی افکار عمومی 
و میدانی رژیم صهیونیستی اشغالگر اسرائیل حکایت از این دارد که 
دولت نتانیاهو در پی فشار افکار عمومی و به خاطر اعتراضات مردمی 
وخانواده های دستگیر شدگان مجبور به پذیرش آتش بس موقت شده، 
با خروج هواپیماهای جنگی و پهپادهای حامل موشک از حریم هوایی 
نوار غزه اوضاع در این شــهر نسبتا آرام تر از روزهای قبلی بود، در پی 
آتش بس موقت اسرائیل استقرار نیروهای خود را در خطوط آتش بس 
کامل کرده و در بسیاری مناطق از طریق هواپیما اعلامیه پخش شده 
که فلســطینی ها به خانه های خود در غــزه برنگردند و جنگ ادامه 
دارد همچنین گزارش هایی از تیراندازی نظامیان اسرائیلی به سمت 

فلسطینیان در محوطه بیمارستان رنتیسی برای جلوگیری از بازگشت 
آن ها به خانه هایشان منتشر شده در حال حاضر تعدادی آمبولانس 
برای انتقال مجروحان فلســطینی از طریق گذرگاه رفح وارد شــهر 
العریش مصر شــد. اگرچه نیروهای حماس پای بندی به آتش بس را 
اعلام کردند ولیکن تاکید کردند درصورت تکرار عهدشکنی و نقض 
آتش بس از سوی صهیونیست ها نیروهای فلسطینی هم پاسخ متقابل 
خواهند داد. همچنین رژیم صهیونیستی به انحاء مختلف در حال نقض 
آتش بس و مدعی اســت جنگ کماکان ادامه دارد و آتش بس موقتی 
است و گزارشها از پرواز هفت پهپاد ارتش رژیم صهیونیستی در اطراف 
گذرگاه رفح خبر دادند که نقض آتش بس به شمار می رود، چرا که این 
توافق موقت تاکید می کند در طول چهار روز آتش بس، هیچ هواپیمای 
اســرائیلی نباید در جنوب نوار غزه پرواز کند وازسوی دیگر اسرائیل 
برای آزادی اسرای فلسطینی شرط و شروط جدیدی وضع نموده که 
در توافق اولیه نیست در هر صورت آتش بس خونین است و مقطعی 

و جنگ ادامه دارد...

بیش فعالی آموزش و پرورش و انفعال دیگر وزارتخانه ها

سند کیهان برای اثبات اعتقاد آیت الله مصباح به رای مردم:
او در رفراندوم جمهوری اسلامی شرکت کرد؛ از او عکس هم گرفتند، اما گم شده

یک مقام مسئول: 
کلیپی با عنوان »بازدید مخبر از اهواز و اعتراض مردم« کذب است

مفقودی
شناسنامه مالکیت خودرو پژو RD مدل ۱۳۸۴ رنگ یشمی روغنی به شماره انتظامی ۳۸ ایران ۴۴۵ ه ۶۸ به شماره موتور ۱۱۷۸۴۰۴۳۶۱۴ و 

شماره شاسی ۱۳۴۴۸۳۱۱ به نام امیر دهنو خلجی به شماره ملی ۰۳۱۱۱۸۰۹۶۵ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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 افقی 

 عمودی 
 1 - فیزیک�دان آلمان�ی - درک ک�ردن 
2 - بیه�وده - نازا – تصدیق ژرمن ها 3 - 
مخفف آتش - اولین حرف یونانی - از کوره 
در رفتن 4 - داستان - پایتخت جمهوری 
آذربایجان - بزرگ و کوچک خلیج فارس 
5 - هدایت کننده - عاش�ق - ابریش�م 
ناخال�ص 6 – باغ�ی در ش�یراز - اصلی و 
مهم - ش�هری در بوشهر - پیشوند نفی 
7 - ش�لوار جین - به هم�راه هم - میوه 
گرمس�یری 8 - لبریز - شاعر اسپانیایی 
عروس�ی خون - تکرار حرف سی ام 9 - 
فقیر - حمال - نوعی شیرینی 10 - ضمیر 
غیر حضوری – مخفف دیروز - بوته خار 
- قرقی 11 - شهری در افغانستان - کشتی 
جنگی شکاری - نوعی ترشی 12 - جلو 
و پیش - س�یم برق - از نسل سادات 13 
- در کمال زبردستی - کیسه کش حمام 
- چوب خوشبو 14 - اثر چربی - پرسه زن 
– ورم 15 - نام لاتین کشور هند - کشور 

ایروان

  1 - نام سوره حمد - روحانی 2 - نوعی 
تفنگ و دوربین - ترسناکی 3 – مرکز 
فراری - ابوالبش�ر - عدد هندس�ی - 
گیاهی بی آوند 4 - فینال - رفت و آمد 
- سلام ادبی 5 - نمایشنامه شکسپیر 
- کجاست ? - حرف نوروزی - شیمی 
کربن 6 - اولین حرف - راهنمایی کردن 
- دریاچه روس�یه 7 - نوعی ش�ربت - 
همش�یره 8 - کتابی از توماس هاردی 
- متصدی قهوه خان�ه – مادر محلی 9 
- خودروی عمومی مسافر کش - مقدار 
کار انجام گرفته 10 - سالخورده - درخت 
ان�ار - عصای حروف 11 – نابغه بس�یار 
دارد - بد گویی شعری - ریشه - جای 
امن 12 - خود بینی - مطالعه اجمالی - 
کارگردان جنگ ستارگان 13 - لباسی 
س�نگین - ام�ر به گفتن - ن�ام اصلی 
مجنون - واحد بدمینتون 14 - محافظت 
از برج - گیاه تهیه سیگار و تنباکو 15 - 

برکت سفره - لقب امام حسین )ع(

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 رویدادهای هنری 

بیتا فرهی درگذشت
بیتا فرهی که طی چند هفته گذش��ته به دلیل 
عارضه ریوی و قلبی در بیمارس��تان دی بستری 
بود، روز گذش��ته ۴ آذر ماه در سن ۶۵ سالگی از 
دنیا رفت. هم اکنون س��ریال »سرزمین کهن« با 
بازی بیتا فرهی در حال پخش اس��ت. »هامون«، 
»برادرم خس��رو«، »دوران عاش��قی«، »در انتظار 
معجزه«، »خاک آشنا«، »خون بازی«، »خانه ای 
روی آب«، »اعتراض«، »کیمیا«، »بانو«، »لامینور« 
و.. از جمله فیلم های سینمایی است که بیتا فرهی 

در آنها به ایفای نقش پرداخته است./ایسنا
 

»توافق نامه« روی صحنه 
بازیگران »توافق نامه« تازه ترین نمایش کوروش 
سلیمانی معرفی شدند. این نمایش سه شخصیت 
مرد دارد و س��لیمانی آن را با بازی بهنام تش��کر، 
خ��ودش و رامی��ن ناصرنصی��ر اواخ��ر آذرماه در 

تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه می برد./صبا 

»سالومه« در تئاتر شهر
نمایش »سالومه« به نویسندگی و کارگردانی بابک 
پرهام ۷ تا ۲۱ آذر در کارگاه نمایش مجموعه تئاتر 
شهر روی صحنه می رود. »سالومه« نمایشنامه ای 
برگرفته از عهد جدید، انجیل مرقس و انجیل متی 

است./ایلنا 

»چرا گریه نمی کنی؟« می آید
فیل��م س��ینمایی »چ��را گریه نمی کن��ی؟« به 
کارگردانی علیرضا معتمدی از چهارشنبه هشتم 
آذر در س��ینماها اکران خواهد شد. باران کوثری، 
هانیه توسلی، فرشته حسینی، مانی حقیقی، لیندا 
کیانی، امیرحسین فتحی و علی مصفا بازیگران این 

فیلم هستند./صبا

»مجلس آخر« در سنگلج 
نمای��ش »مجلس آخ��ر« به نویس��ندگی اصغر 
گروس��ی و کارگردانی علی برجی از ۷ تا ۲۸ آذر 
در تماشاخانه سنگلج به صحنه می رود. در خلاصه 
داستان این نمایش آمده است: درست زمانی که 

فکرش را نمی کند.../ایسنا

»همه ایرانم« می آید 
اثر جدید کامبیز روش��ن روان آهنگس��از و رهبر 
ارکس��تر اواخر همین هفته منتش��ر و رونمایی 
خواهد ش��د. این آلبوم »همه ایران��م« نام دارد و 

حسین نورشرق آوازش را خوانده است./ایسنا

آثار »ملکونیان« در »فر« 
آثار سیراک ملکونیان نقاش نسل اول هنرمندان 
انتزاع گر در قالب نمایش��گاهی انفرادی در گالری 
ف��ر پیش روی مخاطبان قرار می گیرد. ملکونیان 
از س��یزدهم تا هفدهم آذر با بیس��ت اثر در این 

نمایشگاه پذیرای اهالی هنر خواهد بود./ایلنا 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 140260316014001107 مورخه 1402/04/05 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم حمید دائی چین فرزند نورمراد 
بشماره شناسنامه 2 در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 36690/47 مترمربع در قسمتی از پلاک 34 اصلی واقع در بخش سه حومه 
کرمانش�اه خریداری از زارع صاحب نس�ق آقای نورمراد دائی چین به آدرس روستای چقاقاسم محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/08/20
فرشاد نادری - رئیس ثبت اسناد و املاکتاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/09/05

براب�ر آرای ش�ماره 140260331009001359مورخ 04 / 08 / 1402 و ش�ماره 
140260331009001360 مورخ 04 / 08 / 1402 و شماره 140260331009001361 
مورخ 04 / 08/ 1402 و ش�ماره 140260331009001362 مورخ 04 / 08/ 1402 
هیئت اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه یک 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم شهربانو جعفری پور فرزند محمد 
حسین به شماره شناسنامه 1103 نسبت به ) 2 / 1 دانگ مشاع ( یک دانگ 
و دو دهم دانگ مش�اع و آقای مرتضی جعفری پور فرزند محمد حسین 
به ش�ماره شناسنامه 8683 نسبت به ) 4 / 2 دانگ مش�اع ( دو دانگ و 
چهاردهم دانگ مشاع و خانم عزت جعفری پور شور غینی فرزند محمد 
حسین به شماره شناسنامه 3061 نسبت به ) 2 / 1 دانگ مشاع ( یک دانگ 
و دو دهم دانگ مشاع و خانم فاطمه جعفری شورغین فرزند محمد حسین 
به شماره شناسنامه 53367 نسبت به ) 2 / 1 دانگ مشاع ( یک دانگ و دو 
دهم دانگ مشاع و به صورت شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
به مساحت 80 / 207 متر مربع که اعیان مفروز از پلاک 47 فرعی از 162 

اصلی است که در جریان ثبت می باشد و عرصه شامل تمامی شش دانگ 
پلاک 9693 فرعی از پلاک 162 – اصلی است که سند مالکیت آن در ذیل 
صفحه 419 دفتر 1134 می باش�د واقع در کرج خریداری از مالک رسمی 
آقای ارسلان صادقی به طور قولنامه ای محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتش�ار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواس�ت خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 05 / 09 / 1402 

تاریخ انتشار نوبت دوم: 20 / 9 / 1402
 شناسه آگهی: 1608674

براب�ر آراء ص�ادره هیئت موض�وع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبت�ی اراضی و 
س�اختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان تفت تصرفات 
مالکانه  و بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است. لذا مشخصات متقاضیان و املاک 
مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی 
داشته باشند، می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یکماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند.
املاک واقع در بخش ۱۲ یزد - ده بالا و توابع 

3فرعی 1784 - اصلی - محمد حس�ین احمد نیا نس�بت به شش�دانگ خانه 
نیمه ساز بطور مفروز قسمتی از پلاک برابر به مساحت 435 متر مربع برابر رای 
شماره 140260321006002159 مورخه 1402/08/20 واقع در روستای ده بالا تفت 

خریداری عادی مع الواسطه از مهربانو هرمزان مالک رسمی.
 2346 - اصلی - س�ید ناصر حس�ینی پور هدشی نسبت به ششدانگ زمین 
مزروعی بطور مفروز قسمتی از پلاک برابر به مساحت 670 متر مربع برابر رای 
شماره 140260321006002169 مورخه 1402/08/21 واقع در روستای ده بالا تفت 

 خریداری عادی مع الواس�طه از صدیقه حاجی صادق�ی نژاد فرزند اکبر و علی
 احمد زاده مالکین رسمی.

3914-اصلی - محبوبه ش�یخ علیشاهی نس�بت به ششدانگ خانه نیمه ساز 
بطور مفروز قسمتی از پلاک برابر به مساحت 229/34 متر مربع برابر رای شماره 
140260321006002121 مورخ�ه 16 /08/ 1402 واق�ع در روس�تای ده ب�الا تفت 
خریداری عادی مع الواسطه از علی اکبر شیخ علیشاهی فرزند علی مالک رسمی.

 3948 -اصلی - طاهره صبرآمیز نسبت به ششدانگ خانه بطور مفروز قسمتی از 
پلاک برابر به مساحت 222/47 متر مربع برابر رای شماره 140260321006002120 
مورخه 1402/08/16 واقع در روستای ده بالا تفت خریداری عادی مع الواسطه از 

غلامحسین شیخ علیشاهی فرزند حسین مالک رسمی.
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: یکشنبه 05 /09/ 1402
تاریخ انتشار نوبت دوم: دوشنبه 20 /09/ 1402

م.الف 394 

آفتاب یزد – یوس�ف خاکیان: خوب می دانم که درباره نان زیاد مطلب نوش��ته ام، 
اما فکر می کنم اگر هزار بار دیگر هم درباره این قوت لایموت قلمفرسایی کنم باز هم 
کم اس��ت و باز هم می شود درباره اش نوشت. راس��تش این بار می خواهم به ماجرای 
جدیدی که خودم با آن برخورد کرده ام، بنویس��م موضوعی که ش��اید خیلی از شما 
هم با آن برخورد کرده باشید. بر کسی پوشیده نیست که نان در هر وعده غذایی جزء 
جدایی ناپذیر س��فره هر خانه و خانواده ای است و محال ممکن است عده ای در حال 
خوردن غذا باشند و هیچ نانی در کنار سفره شان نباشد با این تفسیر می توان مدعی 
شد که نان مهمترین خوراکی هر خانواده ای است، از قدیم هم مرسوم بوده که حتی 
اگر خانواده ای هیچ غذایی برای خوردن نداشته باشد باز هم نان در سفره شان هست 
و می توانند آن را مصرف نمایند. همانطور که می دانید در روایات و سخنان بزرگان هم 
درباره نان و نگه داشتن حرمتش بسیار سفارش شده، مثلا می گویند: »ابر و باد و مه و 
خورشید و فلک در کارند/تا تو نانی به کف آری و به غفلت نخوری« حال بهتر است با 

این مقدمه کوتاه برویم سر اصل مطلب.
مطلب قبلی که درباره نان نوش��تم با این عنوان بود: »تافتون های لواش��ی« راس��تش 
مدتهاست که از تافتون های لواشی استفاده می کنم، تافتون هایی که مثل لواش نازک 
هستند و باید چندین و چند تایشان را خورد تا بلکه قار و قور شکمت بیفتد و بتوانی 
به کارهای روزمره زندگی ات برس��ی، خب وقتی نان نازک باش��د نمی تواند به راحتی 
شکم را سیر کند و فقط گوشه دلت را می گیرد)به قول معروف گوشه دلت را بگیرد.« 
مدتهاست که اس��تفاده کردن از تافتون های لواشی برای من عادت شده، آنقدر که با 
خ��ودم می گویم: »نون تافتون همینه، بقیه هم همین��و می خورن، اصلا طور دیگه ای 
هم نمیش��ه تافتون درست کرد«، حال اجازه دهید یکی از معایب تافتون های لواشی 
را برایتان ش��رح دهم، این نانها خیلی زود خش��ک می شوند و وقتی می خواهی آنها را 
مصرف کنی خرد خرد می شوند و به میان سفره می ریزند، یعنی تو نمی توانی غذایی 
مانن��د املت یا خوراک لوبیا یا خوراک بادمجان را با این نانها بخوری، دلیلش هم این 
است که تا می آیی یک قاشق از این غذاها را داخل نان بگذاری خرد می شوند و غذا از 
میانشان به داخل سفره می ریزد، این در حالیست که نان باید از یک استقامت حداقلی 
برخوردار باشد، جدا از اینکه نباید سوخته باشد، باید نرم هم باشد تا اولا خرد نشود و 
ثانی��ا دَک و دهانت را زخم و زیلی نکند، اما همانطور که بیان کردیم این نانها چنین 
ویژگی ای ندارند. القصه من هم هر وقت نان سفره ام تمام می شد به نانوایی سر کوچه 
می رفتم و از این تافتون های لواش��ی می خریدم و با همین وضعیتی که برایتان شرح 
دادم آن را اس��تفاده می کردم و این موضوع به مسئله ای روتین در زندگی من تبدیل 
ش��ده بود تا اینکه چند روز پیش یکی از دوس��تانم برای صرف شام به منزل من آمد، 
خلاصه امُلتِکی مهیا کردیم و سفره هم پهن شد و نشستیم پای غذا و بسم الله الرحمن 
الرحیم.... رفیقم یک تکه نان برداش��ت و تا آمد یک قاش��ق املت داخلش بگذارد نان 
خرد ش��د و املت روی سفره ریخت، بعد نگاهی به من کرد و گفت: »ببخشید خراب 
کاری کردم« تکه نان دیگری برداشت و دوباره همان کار را قبلی را انجام داد و دوباره 
املت ریخت کف سفره، اینبار حسین نگاه معناداری به من کرد و گفت: »آب ندادی به 
این نونا؟« گفتم: »مگه باغچه اس آب بدم؟« گفت: »واسه چی این نونا خرد می شن؟ 
واس��ه چی اینقدر خش��کن؟« گفتم: »خب چیکار کنم؟ تقصیر نونواس، به من چه؟« 
گفت: »خب برو از یه جا دیگه نون بخر، به من چه چیه؟ این چیه می خوری؟« گفتم: 
»نونوایی های دیگه هم همینجوری ان، یه جوری حرف می زنی انگار طور دیگه ای هم 
میشه نون درست کرد، همش همینه دیگه.« گفت: »بله که میشه درست کرد، نخیر 
همش هم همین نیس��ت، ایندفه که اومدم خونت، برات نون می خرم میارم تا بفهمی 
ن��ون چیه و نونوا کیه، بی خاصیت، ح��الا ما اینو چطوری بخوریم؟ همش میریزه کف 
سفره« گفتم: »یه قاشق املت بذار تو دهنت، یه تیکه نون هم بعدش بذار تو دهنت، 

به همین راحتی.« گفت: »واقعَنا، چرا خودم به ذهنم نرس��ید؟ چه س��والی می پرسم 
من، خب معلومه چرا، چون من خنگم، تو دانشمندی، تو فیلسوفی، همه راه حل ها به 
ذهن تو میان، ما که عقل نداریم تا فکر کنیم و راه حل مسئله پیدا کنیم، خوبه که از 
مغزت استفاده می کنی، خوش به حالت، راست گفتی، یه قاشق املت می ذارم تو دهنم 
بعدش یه تیکه نون، میرن اون تو با هم قاطی میشن دیگه...« بدون اینکه نگاهش کنم، 
گفتم: »قابلی نداشت.« مشغول انجام دادن همان کاری که من گفتم شد و چند ثانیه 
بعد گفت: »اینطوری خوشمزه ترم هست، مزه اش شبیه مزه کبابه، راستی چند وقته 
اینطوری زندگی می کنی؟« گفتم: »چطوری؟« گفت: »همین دیگه، یه قاشق غذا یه 
تیکه نون.« جوابش را ندادم، نیم ساعت بعد سفره را جمع کردیم و بعد هم نشستیم 

به صحبت کردن و آخر شب هم رفت خانه اش.
دو ش��ب پیش زنگ خانه را زدند، همان رفیقم بود، ن��ان خریده بود برایم: »بیا برات 
نون خریدم، از نون »تافتونِ تافتونی« س��ی تا گرفتم، بخور، بقیه شو بذار تو یخچال، 
یه هفته دیگه، ده روز دیگه، بیست روز دیگه، حتی بیشتر بخور، بعد برو واسه نونوای 
محلتون تعریف کن تا بفهمن یه من ماس��ت چقدر کره میده. اینا رو بخور، بازم برات 
می خرم.« نانها را داد  دستم و بعد هم رفت. برای شام یکی از نانها را آوردم سر سفره 
و مشغول شدم، آنهم چه مشغول شدنی، نان با لبانم بازی می کرد، انگار که دارم راحت 
الحلقوم )نوعی ش��یرینی نرم شبیه باسلوق می خورم.( باورتان نمی شود نان آنقدر نرم 
و ملایم و مهربان بود که با خودم گفتم: »این نون خودش یه ش��امه، واس��ه چی غذا 
گرم کردم پس.« خلاصه درد س��رتان ندهم، آن ن��ان را که خوردم تا فهمیدم   اینکه 
می گویند »زندگی کن و از زندگیت لذت ببر« یعنی چه؟ فهمیدم که تا آن روز اصلا 
معن��ای زندگی کردن را )حداقل در حوزه نان خوردن( نفهمیده ام، فهمیدم که تا به 
حال زندگی نمی کردم، فقط زنده بودم، من به آن نانهای خش��ک و خرد ش��ونده پول 
می دادم اما آن نانها کیفیت نداشتند، هم خرد می شدند، هم نازک بودند و هم آدمی 
را سیر نمی کردند، در حالیکه یک دانه از نانهایی که دوستم خریده بود را گذاشتم سر 
سفره، با غذا خوردم و سیر شدم تا حدی که غذا تمام شد، اما آن نان هنوز تمام نشده 
بود، چطور ممکن است؟ چرا آن نان آن شکلی است؟ این نان این شکلی است؟ مگر هر 
دو نان نیستند؟ مگر هر دو تافتون نیستند؟ پس چرا اینهمه با هم فرق دارند؟ نمی دانم 
این پرسش ها را از چه کسی بپرسم، از نانوای سر کوچه؟ از سازمان آرد و نان؟ از وزارت 
جهاد و کشاورزی؟ از شورای شهر؟ از مجلس شورای اسلامی؟ از رئیس جمهور؟ به چه 
کسی باید برویم بگوییم این نانهایی که ما می خوریم با آن نانهایی که دیگران می خورند 

از زمین تا آس��مان تفاوت دارند، ما پول می دهی��م نان می خریم، اما نان نمی خوریم، 
برکت خداس��ت، درس��ت اس��ت، کفر هم نمی گویم اما بیِنی و بیِنُ الله کم کاری های 
خودمان را به گردن خدا نیندازیم، می گویند خدا روزی رسان است و خداست که نان 
بندگانش را تامین می کند، اما انصافا این نانی که ما می خوریم همان نانی اس��ت که 
خدا برای ما در نظر گرفته؟ اگر اینگونه است پس آن نانی که دوستم برای من خرید 
و آدمی از جویدن و بلعیدنش کِیف می کند را چه کس��ی برای ما در نظر گرفته؟ آن 
هم نعمت خداس��ت، نیست؟ ایراد از ماس��ت که نانهایمان با هم فرق دارد، اگر نه نان 
که همان نان است، راوی خبر آورده که می گویند: »آرد دولتی داریم، آرد آزاد داریم« 
می پرسم یعنی چه؟ می گویند: »آرد دولتی همین نانی است که تو همیشه می خوری، 
آرد آزاد همان نانی است که دوستت برایت آورده، این تفاوتشان است که باعث خشک 
بودن یکی و نرم بودن دیگری اس��ت.« می گویم: »خب چرا دولت از همان آردی که 
کیفیتش خوب است به مردم نمی دهد؟« می گویند: »آن آرد گران است، طبیعتا نانی 
 که از چنان آردی تهیه می ش��ود هم گران می ش��ود، حاضری پول بیشتری برای نان 
ب��ا کیفیت تر بدهی؟« می گویم: »مگر من همین الان برای همین نان بی کیفیت پول 
زیاد نمی دهم که باید برای نان بهتر پول بیشتری بدهم، شما کیفیت را پایین می آورید 
بعد به مردم می گویید )اگه نون بهتر می خوای پول بیشتری باید بدی( بعد که ما قبول 
 می کنیم و پول بیش��تری می دهیم و نان گران می شود، چند صباح دیگر، همین نان 
با کیفیت و گران را با همان آرد بدرد نخور تحویل مردم می دهید و تا اعتراض می کنند، 
می گویید )اگه نون بهتر می خوای باید پول بیشتر بدی( خودتان خنده تان نمی گیرد 
از این بازی مسخره ای که راه انداخته اید؟ تا کی باید این ماجراها ادامه داشته باشد؟ 
تا چه زمانی قرار است این مردم بدبخت که اکثرشان صورتشان را با سیلی سرخ نگه 
می دارند چنین وضعیتی را تحمل کنند؟ فقط یاد گرفته اید که بگویید در همه جای 
دنیا همین است، اصلا به فرض که همه جای دنیا همین باشد، مگر ما پیرو همه جای 
دنیاییم که مثل آنها زندگی کنیم؟ اگر پیرو آنها هس��تیم پس چرا کارهای دیگرشان 
را انجام نمی دهیم؟ چرا سطح حقوقمان بالا نیست؟ چرا کیفیت زندگی مان مثل آنها 
نیس��ت؟ چرا آنها رفاه دارند ما نداریم؟ حرف هم ک��ه می زنیم می گویید: »نمیخوای 
 ب��رو از ای��ن مملکت، برو همون جایی که توش رفاه هس��ت و این چیزا، مملکت مال 
حزب اللهی هاس.« اینکه نشد حرف برادر من، خواهر من، طوری رفتار نکنید که هوا 
برتان دارد که ش��ما قَیِم ما هستید، شما هم مثل ما یک شهروند عادی هستید، مثل 
هزاران شهروند عادی دیگر. حرف ما نان قوتمان است که متاسفانه از بس بی کیفیت 
اس��ت از گلویمان پایین نمی رود، باز دو س��ه روز پیش یکی از آقایان برگش��ته گفته: 
»توق��ع مردم بالا رفته.« م��ن روزنامه نگار به این آقا و همفکرانش که خیال می کنند 
توقع مردم بالاس��ت، می گویم: »آخه آدم حس��ابی؛ تو که با رای من رفتی نشستی رو 
صندلی قدرت، چرا این حرف رو می زنی؟ ما مردم اصلا توقعی داریم که حالا بخواد بالا 
بره یا پایین بیاد؟ خدا رو در نظر بگیر حرف بزن مس��لمون، همینطوری هرچی دلت 
می خواد نگو، شرایط زندگی مردم سخت شده، خیلیا پول ندارن همین نون بی کیفیت 
رو بخ��رن، خودِ م��ن الان ۶ ماهه میوه نخوردم، ب��اور می کنید یا نمی کنید برام مهم 
نیست، من حقیقت رو بیان می کنم، از زبون خودم هم بیان نمی کنم، از زبون همین 
مردم کوچه بازار می گم، الان خیلی از افراد هستن روزی یه وعده غذا می خورن، فقط 
یه وعده، من می شناس��م همین آدمهایی رو، سه نفره دارن تو یه اتاق، یه اتاق دوازده 
متری زندگی می کنن، تمام وسایلشون هم تو همون اتاقه، خودشون هم تو همون اتاق 
می خوابن، چطوری میشه چنین چیزی؟ اصلا مگه میشه چنین چیزی؟ مگه داریم؟ 
بله هم میش��ه هم داریم، اگه شما ندیدید من دیدم، شما که قربونتون برم بجز میز و 
صندلی و حقوق فوق نجومی و ماشین آنچنانی و خونه فوق میلیاردیتون چیز دیگه ای 
نمی بینید، اصلا نمی خواید که ببینید، مملکت در حد حرف »فقط در حد حرف« گل 
و بلبل باشه براتون کافیه، همین و بس. آمارهایی که معلوم نیست از کجا میان و نشون 
می��دن که وضعیت مردم خوبه و همه تو رفاهن و کِیف دنیا رو می کنن براتون کافیه، 
این آمارهای من درآوردی هستن که حرف حق رو می زنن نه ما آدمها، نه ما مردم...« 
نوش��تن این گزارش را می توانم تا تهَِ دنیا ادامه دهم، می توانم ادامه دهم، اما با خودم 
می گویم چه فایده ای دارد؟ کس��ی به این حرفها اهمیت نمی دهد، کسی به این مردم 
فکر نمی کند، برای کسی مهم نیست که مدتهاست بدبختی همچون بختکی سنگین 
وزن روی س��ینه مردم نشسته و اجازه نفس کشیدن به آنها نمی دهد، خدایا تو شاهد 

باش، ما همچنان امیدوار هستیم و صبور، باشد که فرجی حاصل آید. 

درباره نان هایی که می خریم و نان هایی که نمی خوریم 

این قوت لایموت! 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
 وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی شماره: ۱۴۰۲۶۰۳۳۱۰09001516 تاریخ: ۲۴ / ۸ / ۱۴۰۲

علی اصغر کریمی 
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت 

 رئیس ثبت اسناد و املاک- مسلم مرزآرا 
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آفتاب یزد – نجمه حمزه نیا : رحم یکی از اعضای اصلی آناتومی بدن زنان 
است که  نقش مهمی را  در زندگی آنها ایفا می کند. این  عضو مهم بدن زنان  
ممکن  است  دچار  مشکلات متعددی  گردد  که  یکی از آنها رحم رتروفلکس 
است که به نام های دیگر مانند، رحم رتروورس، رحم وارونه یا رحم روبه عقب  
نیز شناخته می شود و می تواند مشکلات  متعددی  را برای  افراد ایجاد  کند 
که  در صورت  درمان  به  موقع  می توان مشکل را  رفع کرد . لذا با توجه به 
اهمیت موضوع آفتاب یزد در این باره با دکتر منیژه  جوانمرد  خوشدل ،  جراح 
و متخصص زنان و دکتر فاطمه  نعمت اللهی ، جراح و متخصص زنان  و دکتر  

متین ذاکرین ،  جراح و متخصص زنان  گفت و گو کرده است .
 وی  می گوید: در رحم رتروفلکس، رحم به جای موقعیت رو به جلو، در یک 
حال��ت رو ب��ه عقب در دهانه رحم قرار گرفته اس��ت. رحم رو به عقب یکی از 
اشکال کجی رحم می باشدکه با عناوین مختلفی مانند رحم رتروورسه، رحم رو 

به عقب، کجی رحم و رحم رتروورس شناخته می شود.
وی بیان ک��رد: برخی از زنان با وجود رحم رتروفلکس هیچ علامتی را تجربه 
نمی کنند و این بدان معنا است که فرد ممکن است از شرایط آگاهی نداشته 
باش��د اما برخی از علائمی که فرد ممکن است تجربه نماید شامل درد پایین 
کمر، درد ش��دید در دوران قاعدگی، افزایش دفعات ادرار یا احساس فشار در 

مثانه، عفونت ادراری، بی اختیاری خفیف و برآمدگی تحتانی شکم است.
این ج��راح و متخصص زنان اظهار کرد: رحم رتروفلکس نوعی اس��تاندارد از 
آناتومی لگن اس��ت که بس��یاری از زنان در زمان بلوغ آن را کسب کرده یا در 
هن��گام تولد با آن به دنیا می آیند. در واقع در حدود یک چهارم از زنان دارای 

رحم رتروفلکس می باشند و ژنتیک ممکن است، علت باشد.
 وی ادامه داد: در موارد دیگر، این شرایط ممکن است دلایل زمینه ای داشته 
باشد که اغلب با زخم یا چسبندگی لگن همراه است. این موارد شامل ابتلا به 
آندومتریوز، فیبروئید، بیماری التهابی لگن، سابقه جراحی لگن، سابقه بارداری 

قبلی است.
 دکتر جوانمرد خوش��دل عنوان کرد: ب��ارداری با رحم رتروفلکس بدون هیچ 
گونه مش��کلی صورت می گیرد. این وضعیت گاهی با سایر تشخیص هایی که 
ممکن است پتانسیل باروری را تحت تأثیر قرار دهد، همراه می شود که شامل 
آندومتریوز، بیماری التهابی لگن و فیبروئیدها اس��ت. آندومتریوز و فیبروم ها 
معم��ولاً از طریق جراحی های جزئی قابل درمان یا اصلاح هس��تند و بیماری 
التهابی لگن زمانی که زود تش��خیص داده ش��ود، اغلب با آنتی بیوتیک قابل 

درمان است.
این جراح و متخصص زنان متذکر شد که در صورت لزوم، درمان های ناباروری 
مانند لقاح داخل رحمی )آیو آی( یا لقاح آزمایشگاهی )آی وی اف( می توانند 

به زنان مبتلا به این نوع مشکلات در رسیدن به بارداری کمک کنند.

<معمولاداشتنرحمرتروفلکستاثیریبرتواناییباردارینمیگذارد
وی اش��اره کرد: معمولا داش��تن رحم رتروفلکس تاثیری ب��ر توانایی بارداری 
نمی گذارد ولی ممکن اس��ت رحم در سه ماهه اول بارداری فشار بیشتری به 
مثانه وارد  کند که این حالت ممکن است باعث افزایش بی اختیاری یا مشکلاتی 

در ادرار و همچنین می تواند باعث درد کمر برای برخی از زنان شود.
دکتر جوانمرد خوشدل افزود: این مشکل در صورتی که رحم زمانی شروع به 
بزرگ شدن با حاملگی کند، مشاهده آن از طریق سونوگرافی دشوارتر می شود 
لذا پزشک ممکن است نیاز به استفاده از سونوگرافی دقیق تر از اندام تحتانی در 
سه ماهه اول بارداری داشته باشد تا پیشرفت بارداری را بتواند مشاهده نماید.

ای��ن جراح و متخصص زنان مط��رح کرد: رحم باید تا انتهای س��ه ماهه اول 
بارداری، به طور معمول بین هفته های 10 تا 12 افزایش نموده و تقریبا صاف 
ش��ود. این حالت باعث می شود که رحم از لگن خارج شود و دیگر رو به عقب 
نباش��د البته در بعضی مواقع، رحم قادر به ایجاد این تغییر نیست ولی بعضی 
اوقات نیز این حالت به دلیل چسبندگی هایی ایجاد می شود که بر روی رحم 

لنگر انداخته و آن را در منطقه لگن نگه می دارد.
وی یادآور شد: اگر رحم به جلو نرود، ممکن است خطر سقط جنین افزایش 
یابد. این حالت با عنوان رحم حبس ش��ده ش��ناخته می ش��ود که ش��رایطی 
غیرمعمول اس��ت. در صورتی که این ش��رایط به سرعت تشخیص داده شود، 
رحم حبس ش��ده می تواند ثابت شده و خطر س��قط جنین را کاهش داده یا 

از بین ببرد.
دکتر جوانمرد خوشدل توصیه کرد: اگر باردار هستید و تجربه شرایطی مانند 
ع��دم توانایی م��داوم در ادرار کردن، درد در معده یا نزدیک روده، یبوس��ت، 
بی اختیاری ادرار را دارید، بهتر است آن را با پزشک تان مطرح نمایید زیرا این 
علائم ممکن است نشانگر حبس رحم باشد. این شرایط می تواند در طی معاینه 

لگن یا سونوگرافی تشخیص داده شود.
این جراح و متخصص زنان تصریح کرد: برخی از زنان دارای رحم رتروفلکس، 
احتمال دارد بیشتر درد زایمان را در ناحیه کمر تجربه کنند. پزشک می تواند 
در طول یک معاینه معمول لگن، این مش��کل رحم را تش��خیص دهد لذا اگر 
علائم نگران کننده ای دارید که در شما وجود دارند لازم است در مورد آنها با 

پزشک خود مشورت کنید.
وی بیان کرد: در ابتدا ممکن است هنگام بارداری، رحم رتروفلکس تشخیص 
داده ش��ود. این حالت به آن دلیل است که پزشکان از طریق سونوگرافی قادر 

به تشخیص آن می باشند.
دکتر جوانمرد خوشدل مطرح کرد:اگر علامتی ازابتلا به رحم رتروفلکس وجود 
نداشته باشد ممکن است به هیچ درمانی نیازی نباشد ولی اگر علائمی دارید 
یا نگران این بیماری رحم رتروفلکس هس��تید، می توانید در مورد گزینه های 
درمانی با پزشک خود صحبت کنید. در بسیاری موارد، نیازی به درمان وجود 

نخواهد داشت.
این ج��راح و متخصص زن��ان افزود: 
گاهی اوقات ممکن اس��ت پزش��ک 
بتوان��د ب��ه ط��ور دس��تی رح��م را 
دس��تکاری ک��رده و آن را در حالت 
عمودی ق��رار ده��د. در این صورت 
ممکن است انواع خاصی از تمریناتی 
که برای تقویت رباط ها و تاندون هایی 
که رح��م را در حالت عم��ودی قرار 
می دهن��د، اعم��ال نمایند.تمرینات 
کگل یک نمونه از این تمرینات است. 
تمرین های دیگری که ممکن است به 
شما کمک کند عبارتند از کشش زانو 

تا قفسه سینه و انقباضات لگن. 
وی گف��ت: در صورتی ک��ه رحم به 
دلیل موقعیت زخم یا چسبندگی در 
جایی محبوس شده باشد، درمان غیر 
جراحی مفید نیست لذا ممکن است 
عمل جراحی ب��رای تغییر موقعیت 
رحم و کاهش یا رفع درد انجام شود. 
چندین روش مختلف وجود داردکه 
ش��امل روش آویزان نم��ودن رحم و 

دیگر ی روش جابجایی است . 

<حدود20درصداززناندچاررحم
رتروفلکسمیشوند

در ادام��ه نی��ز دکت��ر نعم��ت اللهی 
در اینب��اره خاطرنش��ان ک��رد: رحم 
رتروفلک��س ک��ه نام ه��ای دیگر آن 
رحم رت��روورس، رحم وارونه یا رحم 
روبه عقب اس��ت، یکی از عمده ترین 
مشکلاتی اس��ت که میان خانم ها به 
وج��ود می آی��د و ح��دود 20 درصد 
از زن��ان دچار رحم وارون��ه یا همان 

رتروفلکس می شوند. 
وی مط��رح ک��رد: در حالت معمولی 
رحم روی مثانه قرار دارد و به ش��کل 
افق��ی در لگ��ن ق��رار گرفته اس��ت. 
هنگام��ی که رح��م دچ��ار وارونگی 
می شود، حالت قرار گیری آن از حالت 
افقی به عمودی تغییر می یابد. در این 
حین می توان گفت رحم به س��مت 
ستون فقرات و راس��ت روده حرکت 

کرده است.
این ج��راح و متخصص زنان عنوان کرد: رحم رتروفلکس نباید عوارضی برای 
فرد داش��ته باشد و جای نگرانی ندارد. در واقع این تغییر حالت رحم در میان 

زنان شایع است.
وی اظهار کرد: رحم در قسمت تحتانی لگن قرار دارد و شکلی شبیه به گلابی 
دارد. درواقع رحم جایی اس��ت که جنین در آن ش��کل گرفته و رشد می کند 
بنابراین رحم رتروفلکس در زنان باردار ممکن اس��ت آنها را نگران کرده باشد 

ولی باید گفت که خوشبختانه رحم وارونه تاثیری در سلامت فرزند ندارد.
دکتر نعمت اللهی ابراز کرد: وارونه ش��دن رح��م در زنان، یک پدیده طبیعی 
است که بسیاری از خانم ها ممکن است به این مشکل دچار شوند. درواقع این 
حالت را فقط در بارداری می توانید تشخیص دهید. البته یک پزشک متخصص 
می تواند آن را در هر زمان تشخیص دهد اما به دلیل اینکه علائمی برای شما 

ندارد دلیلی برای مراجعه به پزشک نخواهید داشت.
این جراح و متخصص زنان تصریح کرد: رحم رتروفکس ممکن اس��ت در سه 
ماهه اول بارداری، علائمی را برای شخصی مبتلا به این مشکل ، در پی داشته 

باشد.
 وی افزود: در اش��خاصی ک��ه دچار رحم رتروفلکس می ش��وند، تخلیه مثانه 
می تواند کمی س��خت تر انجام ش��ود. در واقع علت این پدیده، فش��اری است 
که رحم به مثانه وارد می کند و مانع از عملکرد آن می ش��ود. کمردرد نیز به 
عنوان یکی دیگر از نش��انه های رحم رتروفلکس محس��وب می شود اما به یاد 
داش��ته باشید، در دوران بارداری در حالت طبیعی نیز ممکن است دچار کمر 

درد شوید.
دکتر نعمت اللهی افزود: در حالت ابتلا به رحم رتروفلکس ممکن است پزشکان 
برای سونوگرافی و سنجش ضربان قلب کودک به جای استفاده از سونوگرافی 
معمولی از س��ونوگرافی دقیق تری استفاده کنند زیرا جنین کمی از دسترس 

پزشک دور تر است.
این جراح و متخصص زنان مطرح کرد: علت وارونه شدن رحم)رحم رتروفلکس( 
در برخی مواقع به دلیل بافت اسکار یا چسبندگی آن است. چسبندگی رحم 
می تواند بر اثر موارد مختلفی شکل گیرد که مهمترین آن عبارتند از بیماری 

التهابی لگن، آندومتریوز، سابقه جراحی لگن است.
 وی اضافه کرد: علاوه بر چسبندگی موارد دیگری نیز می تواند منجر به رحم 

رتروفلکس ش��ود که عبارتند از بروز 
فیبروم های رحمی و بارداری اس��ت و 
همچنین علاوه بر ای��ن موارد ی که 
گفته شد در برخی از حالت های نادر، 
به جای آن که رح��م در هنگام بلوغ 
به سمت جلو حرکت کند، به صورت 

وارونه حرکت می کند.
دکتر نعمت اللهی در ادامه خاطرنشان 
ک��رد که تنه��ا در صورت��ی که رحم 
رتروفلکس میان اس��تخوان های لگن 

حبس شود، جنین سقط می شود.
این ج��راح و متخصص زنان گفت: از 
لحاظ پزش��کی، رحم وارون��ه ) رحم 
رتروفلک��س (، در حال��ت عادی هیچ 
تاثیری بر سلامت فرزند ندارد اما یکی 
از عارضه های این پدیده، حبس شدن 
رحم در لگن اس��ت که در این صورت 
اگر س��ریعا به پزشک مراجعه نکنید، 
ام��کان س��قط جنین وج��ود خواهد 

داشت.
وی ادام��ه داد: در برخ��ی از م��وارد 
ن��ادر، رحم بین اس��تخوان های لگن 
گیر می کن��د و مانع از رش��د رحم و 
جنین می ش��ود. این حالت می تواند 
بس��یار خطرناک باش��د زیرا علاوه بر 
اینکه ممکن است باعث سقط جنین 
شود، عوارضی مانند لخته شدن خون، 
اختلال در کارکرد مثانه و یا مش��کل 
در کارکرد کلیه را برای مادر به همراه 

خواهد داشت.
دکتر نعمت اللهی متذکر ش��د: تاثیر 
حبس ش��دن رحم در لگن، در س��ه 
ماهه دوم بارداری مش��خص می شود. 
در ای��ن م��دت ممکن اس��ت جنین 
سقط ش��ود اما اگر جنین در سه ماه 
س��وم نیز درحال رش��د باشد، ممکن 
اس��ت عوارضی مانن��د پارگی رحم و 
 زایم��ان زودرس را به دنبال داش��ته 

باشد.
این جراح و متخصص زنان اظهار کرد: 
در رحم حبس شده، رحم رتروفلکس 
میان استخوان های لگن گیر می کند 
و پزش��ک معالج این حادثه را متوجه 
خواهد ش��د، دراین حالت اگر س��ریعا به این مورد رسیدگی شود، جنین زنده 

می ماند و از سقط آن جلوگیری می شود.
وی گف��ت: بیماری رحم حبس ش��ده معمولا رایج نیس��ت و تع��داد کمی از 
خانم های باردار دچار این مش��کل می ش��وند. درواقع بر اس��اس اعداد و ارقام 
می توان گفت تنها یک نفر از 3000 زن باردار دچار این عارضه می شود. اما با 

این وجود آن را جدی بگیرید.

<رتروفلکسشدنرحمدربیشترزنانتحتتاثیرعواملژنتیکیاست
در ادامه نیز دکتر ذاکرین در اینباره ابرز داشت: رحم رتروفلکس را رحم وارونه 
و رح��م رو به عقب نیز می نامند. این اصطلاح ب��ه معنای وضعیت قرارگیری 

غیرطبیعی رحم در درون لگن زنان است. 
وی توضیح داد: به طور طبیعی رحم به شکل افقی بر روی مثانه قرار می گیرد 
که در هنگام کج ش��دن رحم به س��مت س��تون فقرات و راست روده حرکت 
می نماید. به طور کلی پزش��کان رحم وارونه را تغییر طبیعی در بدن خانم ها 
می دانند و به طور تقریبی از هر پنج زن یک نفر دچار این مشکل خواهد شد. 
این ج��راح و متخصص زنان عنوان کرد: به طور کل��ی رحم رتروفلکس برای 
خانم ها مش��کلاتی ایجاد نمی کند و با گذش��ت زمان نیز درمان می یابد البته 
برخی خانم ها در این ش��رایط در هنگام قرارگیری در برخی از موقعیت ها درد 
ش��دیدی را متحمل می شوند. همچنین گفتنی می باشد که این نوع رحم در 

بارداری و زایمان آن ها تاثیری قائل نمی باشد.
دکتر ذاکرین در ادامه متذکر شد: خانم ها باید دقت کنند در صورتی این علائم 
را داش��تند به این معنی نیست که لزوما رحم شما به صورت وارونه قرار دارد.

این حالت از رحم علائمی مانند ناراحتی و درد ش��دید درد زیاد در دوره های 
عادت ماهانه را به همراه خود دارد. در مواقعی هم ممکن است مشکلاتی مثل 
عفونت سیس��تم ادرار یا در ناحیه ستون فقرات نیز به دلیل رتروفلکس پیش 
آمده باشد. این علائم در همه زنانی که رحم رتروفلکس دارند ایجاد نمی شود 

اما به طور کلی شایع است.
این جراح و متخصص زنان مطرح کرد: رحم رتروفلکس به تنهایی مش��کل یا 
علائم خاصی ایجاد نمی کند اما در صورتی که مشکلی رخ داده باشد احتمال 
زیاد فرد مبتلا به آندومتریوز اس��ت.وی بیان کرد: رتروفلکس ش��دن رحم در 
بیشتر زنان تحت تاثیر عوامل ژنتیکی است؛ بسیاری از زنان از ابتدای زندگی و 

به طور کاملا طبیعی با رحمی ایستاده متولد می شوند. اما گاهی هم این حالت 
از رحم تحت تاثیر عوامل دیگری است و ممکن است بعدا این حالت به وجود 
بیاید که مهمترین آن عبارتند از حرکت رحم، چسبندگی رحم، آندومتریوز، 

فیبروم و بارداری.
دکتر ذاکرین گفت: به طور معمول در س��ال های مختلف و در س��نین رشد و 
بلوغ زن، رحم حرکت می کند و تغییر حالت می دهد. گاهی این تغییر به سمت 

ایستایی و باعث وارونه شدن رحم می شود.
این جراح و متخصص زنان ادامه داد؛ در بعضی موارد برای مثال جراحی لگن 
موجب چس��بندگی بافت های بدن می ش��ود که رحم را به جهت وارونه برمی 
گرداند. کیست تخمدان و حاملگی های متعدد و خطرناک هم این احتمال را 

بیشتر می کنند.
وی بیان کرد؛ آندومتریوز سطح پوشاننده رحم است که سلول های آن در خارج 
از رحم و اطراف آن رشد می کنند. گاهی این سلول ها با چسباندن رحم به سایر 

بخش ها موجب عقب گرد رحم می شوند.
دکتر ذاکرین اظهار کرد: فیبروم؛ توده های سلولی کوچک و غیر سرطان زا در 
قسمت پشت رحم می توانند احتمال رحم رتروفلکس را افزایش بدهند. فیبروم 

نوعی ناهنجاری مادرزادی در قسمت رحم است.
این جراح و متخصص زنان می گوید: رحم توسط نوارهایی از بافت جفت ثابت 
نگه داش��ته می شود و بارداری موجب کشش بیش از حد این نوارها می شود. 
گاهی اوقات پس از اتمام بارداری رحم به حالت سابق خود بازمی گردد و گاهی 

نیز اثر آن برای همیشه باقی می ماند.
وی خاطرنشان کرد: وارونه شدن رحم )رحم رتروفکس ( در زنان، یک پدیده 
طبیعی اس��ت که بسیاری از خانم ها ممکن اس��ت به این حادثه دچار شوند. 
درواق��ع این حال��ت را فقط در بارداری می توانید تش��خیص دهید. البته یک 
پزشک متخصص می تواند آن را در هر زمان تشخیص دهد اما به دلیل اینکه 
علائمی برای شما ندارد دلیلی برای مراجعه به پزشک نخواهید داشت بنابراین 
رحم رتروفکس ممکن است در سه ماهه اول بارداری علائمی را برای شخصی 
مبتلا به این مشکل در پی داشته باشد که عبارتند از سختی در ادرار، کمردرد 

و دسترسی سخت تر به کودک است.
دکتر ذاکرین افزود: اشخاصی که دچار رحم رتروفلکس می شوند، تخلیه مثانه 
می تواند کمی س��خت تر انجام شود. در واقع علت این پدیده، فشاری است که 

رحم به مثانه وارد می کند و مانع از عملکرد آن می شود.
این جراح و متخصص زنان ادامه داد: کمردرد به عنوان یکی دیگر از نشانه های 
رحم رتروفلکس محسوب می شود اما به یاد داشته باشید، در دوران بارداری در 

حالت طبیعی نیز ممکن است دچار کمر درد شوید.
وی بیان کرد: در صورت وجود رحم رتروفلکس ممکن اس��ت پزش��کان برای 
س��ونوگرافی و س��نجش ضربان قلب کودک به جای اس��تفاده از سونوگرافی 
معمولی از س��ونوگرافی دقیق اندام تحتانی استفاده کنند زیرا جنین کمی از 

دسترس پزشک دور تر شده است.
دکت��ر ذاکرین ابراز کرد: رحم رتروفلکس معمولا تاثی��ری در توانایی بارداری 
ندارد. یک رحم رتروفلکس در طول س��ه ماه اول بارداری ممکن اس��ت فشار 
بیشتری را به مثانه وارد کند. این امر ممکن است موجب افزایش بی اختیاری 
ادرار یا دش��واری دفع ادرار ش��ود. عقب رفتگی رحم در برخی زنان می تواند 
موجب کمردرد نیز بشود. در چنین شرایطی ممکن است تا بزرگ شدن رحم 

به دلیل بارداری دیدن آن از طریق سونوگرافی سخت تر شود.
این جراح و متخصص زنان ابراز کرد: رحم در اواخر سه ماه اول بارداری یعنی 
معم��ولا بین هفته ه��ای 10 تا 12 باید بزرگ و صاف بش��ود. این امر موجب 
می شود رحم از لگن جدا شده و دیگر به عقب متمایل نشود.برخی مواقع، رحم 
قادر به انجام چنین تغییری نیس��ت. این ش��رایط گاهی اوقات ناشی از حالت 

چسبندگی است که رحم را به لگن متصل نگه می دارد.
وی ادامه داد: اگر رحم به جلو حرکت نکرد خطر سقط جنین افزایش می یابد. 
چنین شرایطی که غیرمعمول است به رحم احتباس یافته معروف است. اگر 
چنین ناهنجاری را زود و به موقع تشخیص دهیم می توانیم مشکل را اصلاح و 
خطر سقط جنین را کاهش یا از بین ببریم.دکتر ذاکرین توصیه کرد: درصورت 
باردار بودن یا داشتن هر یک از مشکلات که عبارتند از ناتوانی متداوم در دفع 
ادرار، درد در ناحیه شکم، یبوست، بی اختیاری ادرار سریعا پزشک را در جریان 

امر قرار دهید.
این جراح و متخصص زنان توضیح داد: چند مورد گزینه درمانی برای بیماری 
رحم رتروفلکس وجود دارد که می تواند در اصلاح موقعیت رحم مفید باش��د. 
اگر یک خانم دچار علائم حادی اس��ت که در زندگی یا توانایی باردارشدن او 

تاثیر می گذارد می تواند از داروهای تجویزشده استفاده کرد. 
وی افزود: رحم بندها از جنس سیلیکون یا پلاستیک نیز برای این افراد مفید 
هستند. رحم بندها دستگاه کوچکی هستند که می توانند به منظور نگه داشتن 
رحم در موقعیت مناس��ب در داخل اندام تحتانی قرار گیرند. این تجهیزات را 
می توان به صورت موقت یا دائمی استفاده کرد. البته اگر برای طولانی مدت در 

داخل واژن قرار گیرند ممکن است موجب عفونت شوند.
دکت��ر ذاکرین مطرح ک��رد: در برخی موارد، ممکن اس��ت جهت تغییر دادن 
موقعی��ت رحم و کاهش یا از بین بردن درد به جراحی نیاز باش��د. روش های 
مختلف جراحی وجود دارد که ش��امل روش جراح��ی تعلیق رحم و جراحی 
بالابردن رحم اس��ت. این جراح و متخصص زنان در پایان گفت: گاهی اوقات 
پزشک ممکن است با دست رحم را دستکاری کند و آن را در موقعیت صاف 
ق��رار دهد. در چنین ش��رایطی، انواع خاصی از تمرینات وج��ود دارند که در 
 تقوی��ت رباط ه��ا و تاندون هایی که رح��م را در موقعیت ص��اف نگه می دارند

 موثر هستند.

 آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 
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دکتر جوانمرد خوشدل: برخی از زنان با وجود رحم رتروفلکس 
که  است  معنا  بدان  این  نمی کنند.  تجربه  را  علامتی  هیچ 
فرد ممکن است از شرایط آگاهی نداشته باشد اما برخی از 
علائمی که فرد ممکن است تجربه نماید شامل درد پایین 
کمر،درد شدید در دوران قاعدگی، افزایش دفعات ادرار یا 
احساس فشار در مثانه، عفونت ادراری، بی اختیاری خفیف و 

برآمدگی تحتانی شکم است

در صورتی که رحم به دلیل موقعیت زخم یا چسبندگی در 
جایی محبوس شده باشد، راه های غیر جراحی فایده ندارد و 
ممکن است عمل جراحی برای تغییر موقعیت رحم و کاهش یا 
رفع درد انجام شود. چندین روش مختلف جراحی وجود دارد 
که شامل روش آویزان نمودن رحم و دیگر ی روش جابه جایی 

است  
 

بین  رحم  نادر،  موارد  از  برخی  در  اللهی:  نعمت  دکتر 
استخوان های لگن، گیر می کند و مانع از رشد رحم و جنین 
می شود. این حالت می تواند بسیار خطرناک باشد زیرا علاوه 
بر اینکه ممکن است باعث سقط جنین شود، عوارضی مانند 
لخته شدن خون، اختلال در کارکرد مثانه یا مشکل در کارکرد 

کلیه را برای مادر به همراه خواهد داشت

دکتر ذاکرین: اشخاصی که دچار رحم رتروفلکس می شوند، 
واقع  در  انجام شود.  می تواند کمی سخت تر  مثانه  تخلیه 
علت این پدیده، فشاری است که رحم به مثانه وارد می کند 

و مانع از عملکرد آن می شود

دانش��مندان دس��تگاهی اختراع کرده اند که می تواند مغز را زنده نگه دارد و مستقل از سایر اعضای 
بدن کار کند. به گزارش س��لامت نیوز،پژوهش��گران توانس��تند جریان خون را از مغز خوکی که با 
کتامین بیهوش شده بود، جدا کنند. در همین حال یک الگوریتم رایانه ای فشار خون، حجم، دما و 
مواد مغذی موردنیاز این اندام را ثابت و پایدار نگه می داش��ت. گروهی از متخصصان اعصاب گزارش 
دادند که با وجود دریافت نکردن هیچ ورودی بیولوژیکی از بقیه بدن، فعالیت مغز طی یک دوره پنج 
ساعته کمترین تغییرات را شاهد بود. به گفته دانشمندان، موفقیت این آزمایش می تواند به ]یافتن[ 
راه های جدیدی برای مطالعه و بررس��ی مغز انس��ان بدون تاثیر س��ایر کارکردهای بدن منجر شود. 
ضمن اینکه این فناوری در آینده فرصت و ظرفیت پیوند مغز را ایجاد می کند.خوان پاسکوال، استاد 
عصب شناس��ی، کودکان و فیزیولوژی در موسسه رش��د و نمو یوجین  مک  درموت در مرکز پزشکی 
دانشگاه تگزاس ساوت وسترن گفت: »این روش جدید تحقیقاتی را امکان پذیر می کند که به صورت 
مستقل از بدن، روی مغز تمرکز می کند و به ما امکان می دهد به شکلی به پرسش های فیزیولوژیکی 
پاس��خ دهیم که پیش از این هرگز انجام نش��ده است«.از این دس��تگاه بی همتا که با عنوان کنترل 
گردش خون ضربانی برون بدنی )ای پی سی س��ی( شناخته می شود، پیش از این به منظور درک بهتر 
آثار افت قند خون بر مغز، بدون لحاظ کردن عوامل خارجی، استفاده شده بود.پژوهش ها درباره قند 
خون پایین معمولا ش��امل محدود کردن غذای دریافتی حیوانات آزمایشگاهی یا دوزبندی انسولین 
به آن ها اس��ت با این حال بدن حیوانات با تغییر متابولیس��م، روش های طبیعی خود را برای جبران 
این عوامل دارد.جداس��ازی مغز به این روش به پژوهش��گران امکان داد تاثیر دریافت مواد مغذی را 
مس��تقل از سازوکارهای دفاعی طبیعی بدن بررسی کنند. پژوهش��گران در مقاله شان که اوایل ماه 
جاری منتش��ر ش��د، نتیجه گرفتند: »پایس��تگی فعالیت مغز زمانی که با روش های ما تحت کنترل 
ای پی سی س��ی مطالعه ش��د، طی هر بررسی آزمایش ش��ونده )آزمودنی( ]در اینجا یعنی خوک های 
آزمایش��گاهی[ حفظ شد.« »به جز اکسیژن رس��انی اضافی به بافت مغز به وسیله مکمل اکسیژن و 
تغییرات خفیف فش��ار داخل جمجمه ای هنگام اس��تفاده از کرانیوتومی )جمجمه برُی(، این دستگاه 
با سطوح تقریبا طبیعی پارامترهای فیزیولوژیکی مغز از جمله فشار داخل جمجمه، اشباع اکسیژن 

بافت و دما همراه بود.«

این پزشک متخصص طب سنتی گفت: اگزما التهاب پوستی با درجات متفاوتی از خارش، سوزش، 
ورم و ترش��ح اس��ت.به گزارش فارس،رویا بنی عامریان، گفت: در طب س��نتی ما برای درمان همه 
بیماری ها 3 مرحله داریم. مرحله اول تدابیری مبتنی بر حفظ الصحه شامل تغذیه، خواب و ورزش 
است. وی ادامه داد: مرحله دوم اعمال یداوی مانند ماساژ یا حجامت است. در مرحله آخر دارو قرار 

دارد. وی افزود: کس��ی که مبتلا 
باید اضطراب خود  به اگزماس��ت 
را برط��رف کند، بر خ��واب خود 
متمرک��ز ش��ود و ورزش و تغذیه 
س��الم را ب��ه برنام��ه روزانه خود 
اضافه کند.بنی عامریان ابراز کرد: 
در هم خوری عادت بس��یار بدی 
اس��ت. اینکه ما چند غذا را با هم 
میل کنیم به هیج عنوان پیشنهاد 
نمی ش��ود. وی تاکید کرد: به طور 
کلی یک س��اعت قبل، در حین و 
یک س��اعت بعد از غذا ما نباید از 
هیچ نوع نوشیدنی استفاده کنیم. 

بنی عامریان افزود: بعد از پرداختن به حالات روحی روانی، ساعت خواب و تغذیه باید به ورزش نیز 
بپردازیم. در زمینه ورزش باید در نظر داشته باشیم ورزشی خوب است که فرد بعد از آن احساس 
شادابی کند. وی تصریح کرد: در هر فصل ساعت متعادلی وجود دارد؛ یعنی نه سرد و نه گرم است. 
این س��اعت برای ورزش بس��یار مناسب است.وی اظهار داشت: باید این را در نظر داشته باشیم که 
بدن در س��اعت ۹ تا 2 نیمه شب شارژ می ش��ود. بعد از این بازه بدن تنها در حالت استراحت قرار 
دارد لذا توصیه می شود که افراد در این ساعات خوابیده و بعد از آن هر موقع که برایشان مناسب تر 

بود بیدار شوند.

استاد بیماری های زنان و زایمان دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: یکی از دوران های حساس زندگی 
بانوان، دوران بارداری است و هر اتفاقی که در دوران بارداری بیفتد، بر روی جنین و مادر تأثیر مستقیم 
خواهد داش��ت. به گزارش مهر، مرضیه وحید دس��تجردی، خاطرنشان کرد: نقش تغذیه سالم در این 
دوران بس��یار مهم اس��ت و اگر یک مادر مواد غذایی که مصرف می کند، نامناس��ب باش��د و پروتئین 
کافی به جنین نرسد، عوارض جبران 
ناپذیری به دنبال خواهد داشت. وی 
افزود: ممکن اس��ت عوارض ناشی از 
دیابت م��ادر به جنین منتقل ش��ود 
و جنین دچار ناهنجاری و یا س��قط 
ش��ود، در این گونه موارد، مادر باردار 
باید تحت نظر پزشک دوران بارداری 
را س��پری کند. دستجردی ادامه داد: 
تغذیه ناس��الم مادر ممکن اس��ت بر 
روی مغ��ز جنین اثر بگ��ذارد و نوزاد 
ب��ا اخت��لالات مغزی رو به رو ش��ود.

وی خاطرنش��ان کرد: در رژیم غذایی 
مادر بای��د مواد غذای��ی اصلی مانند 
پروتئین ها، ویتامین ها، املاح، ویتامین ها، کربوهیدرات ها، چربی ها و ریزمغذی ها وجود داش��ته باش��د 
تا جنین در رحم مادر دچار س��وءتغذیه نشود.وی با اشاره به وزن مادران باردار، گفت: به طور متوسط 
افزای��ش وزن م��ادر در دوران بارداری، حدود 10 تا 12 کیلو اس��ت و مادرانی که اضافه وزن دارند باید 
به این نکته توجه داش��ته باش��ند که با رعایت رژیم غذایی س��الم، دوران بارداری کم خطری را تجربه 
کنند.وی تاکید کرد: استفاده از اسید فولیک از 3 ماه قبل از بارداری و ۴ ماه اول دوران بارداری، امری 
 ضروری اس��ت و عدم اس��تفاده از آن در دوران بارداری، ممکن اس��ت اثرات جبران ناپذیری بر روی 

جنین بگذارد.

اینبیماریبااضطرابتشدیدمیشودساختدستگاهیکهمغزرامستقلازبدنزندهنگهمیدارد آسیبجنیندراثرتغذیهنامناسبمادرباردار
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آفتاب یزد - گروه گزارش: طب فیزیکی و توانبخشی یک رشته پزشکی تخصصی بالینی 
است که به پیشگیری، تشخیص، درمان و توانبخشی بیماریهای مختلف می پردازد. استفاده از 
وسایل و مواد فیزیکی در درمان بیماری ها ریشه در تاریخ بشر دارد اما توجه روزافزون به این 
نوع درمان و گسترش اطلاعات علمی در این زمینه باعث شد از سال ۱۹۴۷ بورد تخصصی 
رشــته طب فیزیکی و توانبخشی در آمریکا تصویب شــود. در حال حاضر طب فیزیکی و 
توانبخشی شامل سه بخش طب توانبخشی، طب فیزیکی و الکترودیاگنوز است. متخصصین 
طب فیزیکی به کمک سایر اعضای تیم توانبخشی به بیمار کمک می کنند تا به زندگی عادی 
بازگردد و کیفیت زندگی وی افزایش یابد لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره 
با دکتر سید منصور رایگانی، متخصص طب فیزیکی و توانبخشی، رییس انجمن علمی طب 

فیزیکی، توانبخشی ایران گفت و گو کرده است.

 آقای دکتر رایگانی در ابتدا درباره رشته تخصص خویش صحبت کنید.
اکنون این رشته تخصصی طب فیزیکی و توانبخشی جزو پنج رشته برتر در میان رشته های 
مورد انتخاب رزیدنتی برای ادامه تحصیل در کشــور است. شاید یکی از دلایل گرایش به 
این رشــته آن باشــد که طیف و تنوع ارائه خدمات در گروه های مختلف سنی در آن بالا 
اســت و با وجود درگیری کمتر با موارد حاد و اورژانســی فرصت ارائه خدمات متنوع برای 
تشخیص، درمان و توانبخشی بیماران را مهیا می کند. هر قسمت از این رشته قابلیت کار برای 
گروه هدف خود را دارد. می توان بنا به شرایط بیماران نیازمند به خدمات تشخیصی مانند 
الکترودیاگنوز، بیماران مبتلا به دردهای اسکلتی عضلانی خدمات طب فیزیکی و بیماران 
مبتلا به ســکته مغزی، ام. اس، ضایعات نخاعی، میوپاتی، پارکینسون، قطع عضو و موارد 
مشابه در اطفال و بزرگسالان خدمات توانبخشی را ارائه داد. همه عوامل دست به دست هم 
میدهد که رشته تخصصی طب فیزیکی وتوانبخشی جاذبه های خاص خود را داشته باشد تا 
افراد بنابه ویژگیهای فردی و گرایشات حرفه ای این رشته را انتخاب کنند. شاید مجموعه ای 
از این دلایل باعث شد که من هم به این رشته گرایش پیدا کنم. خوشبختانه اکنون در یازده 
دانشگاه علوم پزشکی سراسر کشور دوره تخصصی دستیاری )رزیدنتی( رشته طب فیزیکی 
و توانبخشی برقرار است و هیچ وقت ظرفیت دستیاری این رشته خالی نمی ماند و رشته ای 
رقابتی محسوب شده است. طب توانبخشی، طب فیزیکی یا در اصطلاح کامل طب فیزیکی 
و توانبخشــی که در ایران با این عنوان بین مردم شناخته شده است، بعد از جنگ جهانی 
دوم در سال ۱۹۴۸ بورد تخصصی این رشته بطور رسمی در آمریکا پایه گذاری شد و بیش از 
هفتاد سال است که به عنوان یک رشته تخصصی مستقل شناخته شده است؛ در زمینه طب 
فیزیکی و توانبخشی در گذشته فعالیت های وجود داشت و حتی در کشورهای اسکاندیناوی 
پزشــکان از ابزار و تجهیزات فیزیکی لازم و مرسوم برای درمان استفاده می کردند. بعضی 
افراد بدون اینکه پزشــک باشند کارهای حرکت درمانی، نرمش و ورزش برای افراد توصیه 
می کردند اما بطور رسمی بعد از جنگ جهانی دوم این موضوع جدی تر پیگیری شد. چند 
عامل موجب جلب توجه و استقلال این رشته بود؛ یکی شیوع بیماری فلج اطفال و افزایش 
میزان معلولیت ها، نکته دیگر جنگ جهانی دوم و معلولیت های مختلف مجروحان ناشی از 
جنگ مانند، ضایعات نخاعی، ضربات مغزی و آسیب یا قطع اندام ها بود که موجب احساس 
نیاز بیش از پیش برای ایجاد یک تخصص جهت رسیدگی به این افراد گردید. از آن زمان به 
بعد این رشته یک سیر پیش رونده داشت به گونه ای که با گذشت هر دهه شاهد تحولات 

چشمگیری بودیم.

 اساس و پایه  های رشته تخصصی طب فیزیکی و توانبخشی چیست؟
اگر بخواهیم از ســتون های این رشته نام ببریم باید به حیطه الکترودیاگنوز اشاره کرد که 
یکی از حیطه های مهم برای تشــخیص بیماری در بیماران دچار ضعف و اختلالات عصب 
و عضله و انواعی از بیماری های مختل کننده حرکت هستند که منشا و علت بروز آن یا در 
عضله یا در عصب و یا در نخاع و مغز است. یکی از راه های تشخیص بیماری و تعیین منشاء 
بروز آن استفاده از ابزار تشخیصی الکترودیاگنوز است. ضعف در اندام، گزگز یا مورمور شدن 
اندام ها، لاغری اندام و یا عدم تعادل حاکی از بیماری های مختلفی در بدن اســت که برای 
تشخیص افتراقی و رسیدن به نتیجه نهایی از را ه های مختلفی می توان بهره گرفت که یکی 
از این مسیر های تشخیصی تکنیک الکترودیاگنوز و گرفتن نوار عصب و عضله است که دو 
گروه تخصصی یعنی نورولوژیست ها یا همان متخصصان مغز و اعصاب و متخصصان طب 
فیزیکی و توانبخشی برای تشخیص بیماری ها بطور معمول استفاده میکنند؛ . البته پزشکان 
تخصص های دیگر مانند ارتوپدی، جراحی اعصاب، روماتولوژی و دیگران هم در صورت لزوم 
برای تایید در تشخیص، بیماران را جهت انجام بررسی های الکترودیاگنوز ارجاع میدهند که 
با بررسی لازم میتوان به محل اصلی بروز مشکل پی برد و متوجه شد علت اصلی بروز این 
علائم کجاست؛ مثلا عامل ایجاد گزگز انگشتان، درگیری عصب در مچ دست، آرنج، مهره های 
گردن یا نخاع است؟ در حیطه الکترودیاگنوز چند روش شامل »االکترومیوگرافی، بررسی 
هدایت عصبی و پتانسیلهای برانگیخته« وجود دارند تا وضعیت اعصاب محیطی، عضلات 
و سیستم اعصاب مرکزی بیماربررسی می شود. تکنیک »الکترومیوگرافی« برپایه وارد کردن 
نوعی سوزن مخصوص در عضله جهت بررسی عملکرد عضلات است. تکنیک »بررسی هدایت 
عصبی« بررسی فعالیت های عصب از طریق سطح با تحریک الکتریکی و ثبت آن است. اگر 
اختلال در ناحیه نخاع و مغز منشاء دارد باید از تکنیک پتانسیل های برانگیخته بهره گرفت 
که شامل: »وی. ای. پی«، »ای. بی. آر«، »اس. ای. پی« و »ام. ای. پی« است که تکنیک های 
مفصلی دارد؛ مجموعه آنچه گفته شد در حیطه الکترودیاگنوز و محدوده فعالیت متخصصان 
نورولوژی و طب فیزیکی و توانبخشی است. حیطه دیگر فعالیت در این رشته تخصصی در 
زمینه دردهای اسکلتی، عضلانی و عصبی شامل سردرد، گردن درد، کمردرد، شانه درد، زانو 
درد و اختلالات استخوانی و مفصلی است. . آرتروز، گرفتگی عصب، التهاب تاندون، بورسیت، 
ضایعات ورزشی، کمردرد، دردهای مکانیکال و یا بیرون زدگی یا فتق دیسک گردن و کمر، 
پوکی استخوان، دردها و بیماریهای ناشی از فعالیتهای ورزشی و شغلی همه اینها دردهایی را 
ایجاد می کند که وجه تمایز آنان در تشخیص و درمان آن یا ارجاع به متخصص طب فیزیکی 
و توانبخشی، این است که نیاز به جراحی ندارند و توسط همکارانم با بهره گیری از ابزار ها و 
تکنیک های مختلف قابلیت درمان دارد. در اینباره تنوع درمان گسترده و زیاد است چون هم 
میتوان دارو تجویز کرد، تزریق انجام داد، ورزشهای خاص به بیمار آموزش داد، تکنیکهای 
درمان با دست یا در اصطلاح مانیپولاسیون اجرا کرد، اقدامات فیزیکال تراپی مانند انواع لیزر 
یا امواج شوک دهنده پیشنهاد داد. میتوان تزریق به اشکال غیر تهاجمی در موضع مورد نظر 
تحت راهنمایی و هدایت ســونوگرافی، سی تی اسکن وسی آرم در ستون فقرات یا مفصل 
مربوطه انجام داد و در صورت عدم موفقیت در درمان به جراح ارجاع کرد پایه و ستون دیگر 
در این رشته تخصص حیطه توانبخشــی است که کار تیمی محسوب میشود. یک رهبر 

یعنی متخصص طب فیزیکی و توانبخشی در این تیم وجود دارد و همکاران فیزیوتراپیست، 
کاردرمان، ارتوتیست )ارتوپدی فنی(، گفتاردرمانگر، پرستار توانبخشی، روانشناس و مشاور 
شغلی، کارشناس تغذیه، مددکار اجتماعی... در این مجموعه تحت عنوان تیم توانبخشی 
قــرار دارند و برای یک فرد دچار ناتوانی مثل ضایعه نخاعی، ســکته مغزی، ام اس، ضربه 
مغزی، پارکینسون، نوروپاتی، میوپاتی و حتی بیماریهای قلبی و ریوی اقدامات لازم انجام 
می شود. در این نوع بیماری ها در اغلب موارد، نهایت اقدامات درمانی صورت گرفته است و 
اقدامی دیگری باقی نمانده مگر اقدامات توانبخشی که بصورت کار گروهی صورت میگیرد. 
این اقدامات در جهت رساندن فرد دچار ناتوانی به حدی از استقلال برسد که بتواند حداقل 
کارهای شخصی خود را به راحتی انجام دهد. و در نهایت بتواند به توانمندی لازم جهت انجام 
کار در اجتماع بر اساس شرایط موجود خود برسد. وقتی مصدوم از بخش های جراحی مغز و 
اعصاب، نورولوژی، ارتوپدی یا روماتولوژی ترخیص شد و اقدامات جراحی و غیرجراحی حاد 
پایان یافت، بیمار لازم است مدت محدودی در بخش های تحت حاد توانبخشی بستری شود 
تا اقدامات لازم توانبخشی برای او انجام گیرد و آماده برگشت به اجتماع گردد و مراحل بعدی 
خدمات توانبخشی اجتماعی را دریافت کند. در این قسمت هنوز به صورت جامع در کشور 
موفق نبودیم؛ اگرچه طی یکی دو سال اخیر اقداماتی صورت گرفته و زیرساخت نرم افزاری، 
بخشنامه، آیین نامه، شناسنامه خدمت که تا پیش از این وجود نداشت، اخیرا ابلاغ شده و 
بیمارستان های بالای صد تخت بستری باید بخش توانبخشی داشته باشند اما ساختار فیزیکی 
لازم جهت ارائه این خدمات به اینگونه بیماران هنوز به صورت کامل مهیا نیست. الان بیماران 
سکته مغزی یا ضایعه نخاعی پس از اتمام درمان های اولیه و بهبودی ترخیص میشوند و از 
خدمات توانبخشی بنا به نوع ضایعه و نیاز ضروری خود بصورت کامل بهره مند نیستند که باید 
این روند هرچه سریعتر در مراکز درمانی کشور اصلاح شود. امیدواریم با اقدامات اخیر وزارت 
بهداشت و حمایتهایی که اخیرا سازمان بیمه سلامت انجام داده و جای تشکر دارد، هر چه 
سریعتر شاهد اتفاقات جدید برای اینگونه مصدومان در کشور باشیم. البته پوشش بیمه ای 
متناسب برای دریافت خدمات توانبخشی وجود ندارد تا ارائه دهندگان خدمت انگیزه و امکان 

ارائه خدمت داشته باشند.

 آیا کمبود متخصص در رشته طب فیزیکی و توانبخشی داریم؟
در حال حاضر نزدیک به هفتصد و پنجاه نفر متخصص طب فیزیکی و توانبخشی ثبت شده 
و فعال در سراسر کشور داریم و اکثر قریب به اتفاق این عزیزان عضو انجمن هستند. تقریبا 
در اکثر شهرستان های کشور متخصص این رشته وجود دارد ولی مراکز آموزش دستیاری 
مشخص و محدود است که پنج مرکز آموزشی در شهر تهران وجود دارد و بقیه در اصفهان، 
اهواز، شیراز، تبریز، یزد و همدان جهت پذیرش و تربیت دستیاران تخصصی این رشته اقدام 
میکنند. ولی بر اساس بررسی ها در مجموع حدود دوهزار نفر متخصص این رشته در کشور 
نیاز است. با وجود نیاز کشور به این دانش آموختگان، تعداد ظرفیت پذیرش دانشگاهی آن 
افزایش یافته اســت. عواملی چون رشد جمعیت و سالمندی جامعه، بروز حوادث، سوانح و 
بلایای طبیعی، تروما و تصادفات... در افزایش ظرفیت پذیرش نقش داشته است. این رشته 
تنها رشته ای است که بر اساس افزایش امید به زندگی و رشد جمعیت نیاز به دریافت خدمات 
آن روز افزون است. به عبارتی: توانبخشی نیاز امروز و پزشکی فردای دنیا ست. طب فیزیکی 
و توانبخشی یک رشته تخصصی برای ارائه خدمات و کارهای تیمی و گروهی است. بیمار در 
مرکز این تیم واقع شده و اعضا تیم درمانی در رشته ها و گرایش های مختلف طبق وظایف 
خود با مدیریت و رهبری یک متخصص طب فیزیکی و توانبخشی درمان مورد نیاز را ارائه 
می کنند. وجه تمایز متخصص این رشته با سایر همکاران گروه توانبخشی این است که پزشک 
متخصص کسی است که بیمار ابتدا به پزشک مراجعه میکند و خط اول تشخیص و تعیین 
خطوط درمان بیماری پزشک است. وقتی پزشک به تشخیص رسید، تعیین تکلیف می شود. 
گاهی متخصص هنگام معاینه و تشخیص به این نتیجه میرسد که بیمار باید ظرف کوتاهترین 
زمان ممکن جراحی شود، پس ارجاع لازم به جراح مربوطه را انجام می دهد. گاهی آسیب ها 
در حدی است که نیاز به اقدامات غیر جراحی اعم از دارو، اقدامات فیزیکی و راهنمایی دارد. 
همکاران گروههای توانبخشی اعم از فیزیوتراپیست، کار درمان، گفتار درمان، ارتوتیست، 
پرستار توانبخشی و. . )کارشناس، کارشناس ارشد یا دکترا( دانش کافی و توانمندی لازم برای 
انجام اقدامات درمانی به بیمار در مراحل مختلف را بر اساس تجویز صورت گرفته شده دارند. 
تعامل دو طرفه بین متخصص طب فیزیکی و توانبخشی با همکاران گروههای توانبخشی 

باعث تسهیل مسیر درمان و کسب نتایج درمانی موفق خواهد شد.

 برای داشتن زندگی سالمندی مناسب چه راهکاری وجود دارد؟
شیوه زندگی سالم و مطلوب برای اینکه در سالمندی دچار مشکلات و عوارض نشویم، دقیقا از 
کودکی آغاز میشود. باید کودکی، جوانی، نوجوانی، میانسالی خوبی داشته باشیم تا سالمندی 
خوبی نیز داشته باشیم. اگر در کودکی محیط خوب و آرام به همراه تغذیه مناسب، فعالیتهای 
ورزشی مناسب در محیط زیست و محل تحصیل یا کار داشته باشید، تنش های روحی و 
استرس نداشته باشید همچنین نوع کار و حفظ ارگونومی لازم را درک کنید و شرایط مناسب 
را فراهم و رعایت کرده باشید، بطور حتم سالمندی خوبی را تجربه خواهید کرد. سه چیز 
موثر است: یکی تغذیه مناسب و دوری از مصرف بیش از مجاز قند و کربوهیدرات، دوری از 

نوشابه های گازدار و استفاده نکردن از الکل و دخانیات، ساختار غذایی مناسب بر اساس اصول 
تغذیه ای که نقش مهمی دارد. نکته دیگر انجام ورزش های هدفدار، مناسب و متناسب با رده 
سنی است که باید بدانیم چه ورزش هایی را پیوسته انجام بدهیم که بخش دائمی و عادت 
زندگی ما بشود. نکته سوم زندگی سالم روحی و روانی، کاهش و حذف استرس از زندگی و یا 
آموختن مدیریت عوامل استرس زا در طول عمر است. رعایت این سه ضلع از مثلث در طول 
زندگی و توجه به آن می تواند عاملی کلیدی برای داشتن زندگی سالمندی مناسب باشد. نکته 
مهم در سالمندی بروز عارضه سارکوپنیا است. در این عارضه، عضلات، مفاصل و استخوانها و 
عملکرد آن ها تحلیل رفته یا تضعیف می شود که می توان با تمرینات و تغذیه مناسب با داشتن 
فعالیت فیزیکی این عوارض را به تعویق انداخت. البته گاهی نیز برخی از این عوارض مانند 

پوکی استخوان و آرتروز با وجود توجه به نکات عرض شده، طی سالمندی بروز پیدا کند.

 از لحاظ فیزیکی چه توصیه  ای به جوانان و میانسالان دارید؟
تا قبل از چهل ســالگی اگر فرد هیچ مشــکلی از نظر قلبی و عروقی نداشــته باشد، هیچ 
محدودیتی بــرای انجام فعالیتهای فیزیکی و انواع ورزش ندارد ولی از ســن چهل و پنج 
ســالگی به بعد اگر فرد سابقه فعالیت ورزشی ندارد باید ابتدا یک سری معاینات پزشکی، 
بررسی و ارزیابی وضعیت عملکرد قلبی، عروقی و ریوی انجام دهد. توصیه بر این است که 
فعالیتهای فیزیکی متعارف هفته ای سه مرتبه و هر دفعه حدود چهل دقیقه انجام شود. باید 
ورزش یا تحرکی انجام شــود که موجب افزایش ضربان قلب به اندازه بیست تا سی درصد 
ظرفیت عادی باشــد. یعنی اگر فرد درحالت عادی هشتاد ضربان در دقیقه دارد با فعالیت 
ورزشی چهل دقیقه ای این ضربان تا یکصد و ده ضربان در دقیقه باید افزایش یابد. پیاده روی، 
تپه نوردی، تردمیل، کوهنوردی، شنا... میتواند از این دسته فعالیت ها باشد. نکته کلیدی مهم 
و طلایی برای پیشگیری از مشکلات دیسکوپاتی و دردهای ستون فقرات، گردن و مفاصل، 
اجتناب از نشستن یا ایستادن پیوسته بیش از نیم ساعت است. اگر بیش از نیم ساعت در یک 
وضعیت قرار می گیرید تهدیدی برای ستون فقرات خود ایجاد کرده اید پس توصیه میشود 
پس از هرگونه بی تحرکی باید به مدت یک دقیقه وضعیت را تغییر داد، جابجا شد و یا تحرک 
پیدا کرد. این یک توصیه کلی است؛ بسیاری از افرادی که این توصیه را رعایت نکردند با علائم 
دردهای ستون فقرات به ما مراجعه میکنند. فراموش نکنید فشاری که نشستن ثابت بر ستون 

فقرات تحمیل میکند، ایستادن و حرکت کردن ایجاد نمی کند.

 آیا همه تجهیزات لازم این رشته در کشور وجود دارد؟
تجهیزات، بخش مهمی از ابزارهای خدمت اســت. تجهیزات در حیطه تشخیصی از جمله 
الکتروفیزیولوژی، تجهیزات در زمینه بهره گیری از مدالیته های فیزیکی مانند انواع روشهای 
لیزری و امواج شوک دهنده )شاک ویو(، اولتراسوند، تنس، تحریک الکتریکی، استفاده از نور و 
گرما... است. در زمینه توانبخشی تکنیکهای مختلف وجود دارد که خیلی از آن ها با بهره گیری 
از روشهای روباتیک و غیر روباتیک، تحریک مغناطیسی مغز و نخاع جهت راه اندازی فردی 
که دچار ناتوانی است از آن استفاده می شود همچنین تکنیکهایی که برای ایجاد تعادل داریم. 
تقریبا پنجاه تا شصت درصد خدماتی که در این رشته ارائه میشود وابسته به دستگاه های 
مختلف و تجهیزات متنوع است. دستگاه ها باید کارایی لازم را داشته باشند و از استاندارد و 
تاییدیه های علمی لازم نیز برخوردار باشند تا نتیجه عالی با کیفیت مطلوب بدست آید. این 
رشته تخصصی احتیاج مبرم به تجهیزات دارد و باید این تجهیزات به موقع در اختیار باشد تا 
بتوان خدمات لازم را ارائه کرد. الان انواع و درجاتی از این تجهیزات جهت خدمت به بیماران 

در کشور موجود است ولی با داشتن تجهیزات روز دنیا هنوز فاصله داریم.

 آیا سیستم ارجاع کامل و دقیقی برای رفع مشکل این بیبماران وجود دارد؟
خیلی مهم اســت که همه بدانند، اگر سیستم ارجاع کامل و دقیقی در کشور حاکم شود، 
 بســیاری از نابه سامانی ها و بلاتکلیفی بیماران رفع و در هزینه ها صرفه جویی خواهد شد. 
بعنوان مثال در سیر ارجاع، رشته طب فیزیکی و توانبخشی به عنوان تخصصی که میتواند مرز 
بین گروه های جراحی و غیرجراحی باشد، کارآمدی اثربخش و بسیار مفیدی خواهد داشت. 
وقتی یک فرد دچار کمردرد می شود درمان این بیمار می تواند در طیفی از یک توصیه گفتاری 
شروع و تا یک جراحی وسیع ادامه داشته باشد. در سیستم ارجاع ابتدا پزشک عمومی ویزیت 
میکند و در مراحل اولیه توصیه های لازم، اســتراحت و یا دارو تجویز میکند؛ ولی در موارد 
شدید تر سطح دوم ارجاع متخصص طب فیزیکی و توانبخشی است که با ارزیابی های لازم 
و غربالگری می تواند افرادی که واقعا به جراحی نیاز دارند را ارجاع بدهد و بقیه در سرویس 
درمانی خود تحت پوشش تخصص و تجهیزات مرتبط قرار خواهند گرفت. به عنوان مثال 
از صد مورد کسانی که به دلیل کمردرد به پزشک عمومی مراجعه می کنند، شاید بیش از 
نیمی از این تعداد توسط پزشک عمومی دوره دیده یا پزشک خانواده مورد درمان و مدیریت 
قرار گیرند و کمتراز نیمی برای درمان یا غربالگری نهایی نیازمند ارجاع به متخصص طب 
فیزیکی و توانبخشی باشند و از این موارد ارجاعی شاید کمتر از انگشتان یک دست نیاز مبرم 
به جراحی داشته باشند، و تعداد محدودی نیاز به ارجاع به تخصصهای دیگر یا سطح سوم 
فوق تخصصی داشته باشند. غربالگری و نظام ارجاع در این مسیر خیلی مهم است. یکی از 
مواردی که زیاد به ما ارجاع میشود تروما و تصادفات است. این افراد از شکستگی استخوان 
تا ضربه مغزی و آسیب ستون فقرات را شامل میشوند. نکته مهم که من هم در خصوص آن 
پیشنهادی ارائه کردم، ایجاد یک طرح کشوری جهت کاهش بروز ضایعات نخاعی و آسیبهای 
مغزی است. به اعتقاد من این هدف نیازمند تشکیل یک ستاد کشوری متشکل از پلیس 
راهور، اورژانس، وزارت راه، دانشگاههای علوم پزشکی، هلال احمر و دیگر نهادهای مرتبط 
است تا با طرح ریزی یک برنامه کشوری گسترده به هدف نهایی که همان کاهش چشمگیر 
آمار موارد آسیبهای مغزی و ستون فقرات و ضایعات نخاعی است دست یابیم. وظایف هر 
گروه مشخص شود و پیگیری لازم صورت گیرد. وظیفه ما رسیدگی به موارد تحت حاد و 
سپس ارائه خدمات توانبخشی است؛ تروما اغلب افراد فعال و جوان جامعه را درگیر میکند. 
عده زیادی از گروه های فعال کشور بدین ترتیب از کار افتاده میشوند. هنوز یک برنامه جدی 
و قاطع برای جلوگیری از این صدمات و حتی توانبخشی های بعد از آن در کشور وجود ندارد. 
مصدومان بعد از بهبودی به منزل میروند و ناتوان یا نیازمند و سر بار دیگران به زندگی ادامه 
میدهند. ضرورت راه اندازی مراکز نگهداری و تسکینی برای بیماریهای مزمن و ناتوان کننده 
در دنیا برای سالمندان ناتوان برنامه ریزی هایی کرده اند ولی واقعیت این است که نظام بیمه ای 
کشور کارآمدی لازم و مطلوب را به دلایل متعدد ندارد یکسری خدمات را پوشش میدهد 
و یکســری از خدمات را به علت کمبود منابع و نبود اولویت نادیده می گیرد. در کشورهای 
پیشرفته برای کاهش هزینه ها و در اختیار قرار دادن امکانات محدود درمانی به نیازمندان در 
نوبت، مراکز اقامتی نگهداری-حمایتی تسکینی مورد با امکانات لازم وجود دارد که بیمارانی 
که امکانات درمانی برای آن ها بی تاثیر است و لزومی برای حضور در مراکز درمانی ندارند، در 
این مراکز تا پایان عمر اقامت خواهند داشت. لازم است این مراکز در ایران نیز راه اندازی شود.

 سخن پایانی
آرزومند سلامتی همه مردم هستم. امیدوارم همه مردم دنیا در شأن و منزلت انسانیت خود 
از زندگی مناسبی برخوردار باشند. آرزوی دیگرم برای مردم ایران است تا به آنچه لیاقت و 
شایستگی آن را دارند، برسند. امیدوارم تمام گروه های پزشکی که تحصیل کردند و یا در حال 
تحصیل هستند، شرایطی داشته باشند که بتوانند به واسطه آنچه در شأن آنان است به مردم 

کشورمان خدمت کنند.

گزارش

دکتر رایگانی: نکته کلیدی مهم و طلایی برای پیشگیری 
از مشــکلات دیسکوپاتی و دردهای ســتون فقرات، 
گردن و مفاصل، اجتناب از نشستن یا ایستادن پیوسته 
بیش از نیم ساعت اســت. اگر بیش از نیم ساعت در 
یک وضعیت قــرار می گیرید تهدیدی برای ســتون 
فقرات خود ایجاد کرده اید پس توصیه میشود پس از 
هرگونه بی تحرکی باید به مدت یک دقیقه وضعیت را 

تغییر داد، جابه جا شد و یا تحرک پیدا کرد
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? اتفاق خوب؛ وقتی که می شــنویم یا 
می بینیم در این شرایط سخت گرانی و 
مشکلات اقتصادی برخی جوانان ازدواج 
می کنند، این اتفاق خوب باعث می شود 
دو نفر زندگی مشترکشــان را شــروع 
کنند، این پیوند را به فال نیک می گیریم 
و بانک ها هم باید بــدون اتلاف وقت و 
بدون هیچ گونه ســخت گیری نسبت به 
واگــذاری وام ازدواج آنان اقدام کنند تا 
بدون هیچ گونه دغدغه ای بتوانند نسبت 
به تهیــه پول ودیعه اجــاره خانه اقدام 
کنند. به همین جهت خواهرزاده عزیزم 
و همسرش نسبت به سنت حسنه ازدواج 
تبریک می گویــم و برای آن ها و تمامی 
زوج های جوان آرزوی خوشبختی دارم. 

/علی - خبرنگار اجتماعی
? لایروبــی انهار؛ روز گذشــته عوامل 
شــهرداری ناحیه یک منطقه ۱۴ تهران 
نسبت به لایروبی انهار برخی ناحیه اقدام 
کردند که جای قدردانی دارد. /خسروی 

از تهران
? خانواده هــای کــم درآمد بــه ویژه 
بازنشستگان به دلیل گرانی قدرت خرید 
مایحتاج ضروری ندارنــد و حقوق های 
آنان کفــاف مخارج ســنگین هزینه ها 
را نمی دهــد. /اکبر، بازنشســته تامین 

اجتماعی
? پیــروی از قانــون؛ تمامی رانندگان 
موظف هســتند از قانون پیروی کنند، 
متاسفانه برخی رانندگان نسبت به این 
موضوع بی تفاوتنــد و به بالاتر از میدان 
شــهدا، ابتدای خیابان شهیدان کفایی 
امانی می رسند، روی پلاک خودروشان 
را می پوشــانند و دوربین نصب شــده و 
قانــون را دور می زنند! /علی - خبرنگار 

اجتماعی
? چرا هیچ تلاشــی برای شادی مردم 
از طریق تلویزیون انجام نمی شــود؟ در 
کنار اخبار، خانواده ها به تماشای فیلم و 
سریال های خانوادگی آمیخته با طنز هم 

نیاز دارند. /مهران
? بیماری و غربــت؛ یک هفته خودم 
و همســرم کسالت داشــتیم و در خانه 
در بســتر بیمــاری بودیــم، برخی از 
دوســتان تماس می گرفتند یا پیامک 
پاســخگویی  توانایــی  می فرســتادند، 
نداشتیم و شرمنده محبت شان شدیم. 
سخت است وقتی بیماری به سراغ تان 
می آید، دور از فامیل و بستگان باشید و 
در شهر غربت به دنبال تهیه دارو، درمان 
و شــفای بیماری! به قول شاعر؛ غربت 
آن نیســت که ندانند کجایی و بگیرند 
ســراغت، غربت آن اســت کــه بدانند 
کجایی و نگیرند سراغت ... /علی از تهران
? مجلــس جهادی! اگر مــردم در هر 
انتخاباتی شــرکت کنند، نزد مسئولان 
عزیــز و محبوب اند، اگــر حضور نیابند 
از تعداد رای دهندگان کاســته می شود 
و کاندیــدا، از محبوبیــت پایین تــری 
برخــوردار خواهند شــد. حــال روی 
ســخنم بــا مجلســیون در خانه ملت 
اســت. اگر مردم همیشــه در صحنه به 
نمایندگان مجلس رای نمی دادند، قطعا 
آن هــا الان در چنین جایــگاه و مقامی 
نبودنــد و تصمیمات عجیــب و غریب 
هــم نمی گرفتند. منظورم درباره ســن 
بازنشستگی است. به جای این که قانون 
به نفع شــاغلان و بازنشستگان باشد، با 
این گونه تصمیم گیری بر ضرر شاغلان 
اســت. بدن تا جایی یارای کار و تلاش 
و خدمات مفید دارد، وقتی ســن بالاتر 
می رود، هزاران مشــکلات و بیماری به 
ســراغ شــان می آید. این همه جوانان 
تحصیلکرده، بیــکار و جویای کار داریم 
به جای این که مجلسیون به فکر خروج 
بازنشستگان و ایجاد اشتغال برای جوانان 
باشند، با این گونه تصمیمات غیرمنطقی 
تیشــه به ریشــه جوانان و ناامیدی هم 
بازنشســتگان و هم جوانان جویای کار 
می شــوند. جناب آقــای قالیباف! لطفا 
کاری نکنیــد که مــردم به جای مثبت 
اندیشی، منفی فکر کنند و از مسئولان 
ناامیــد شــوند و در تصمیم گیری برای 
شــرکت در انتخابات مایوس شوند و به 
جد جناب عالی در قبال مردم مسئولیت 
ســنگینی بر عهده داریــد و لحظه ای 
غفلت باعث خواهد شد از چشم همگان 

بیفتید. /علی اکبر، از تهران
? سعی کنید »بخشید« را به »ممنون« 

تبدیل کنید.
مثلا بــه جای »بببخشــید دیر کردم« 
بگویید »ممنــون بابت انتظارتون« یا به 
جای »ببخشید وقتتونو گرفتم« بگوبید 

»ممنون بابت اینکه وقت گذاشتید«.
- تغییر بســیار کوچکی است اما تصویر 
ذهنی افراد از شــما را مثبت می کند. /

ندا جهازیان
پیام های مردمی در صفحات 7-2
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گنجینه ای که 
از گاراژ یک خانه سردرآورد

جامی که در گاراژ یک زوج نگهداری می شد، به 
عنوان گنجینه ای از سلسله »چینگ« به ارزش 
هزاران پوند شناسایی شد. به گزارش ایسنا، زمانی 
که گروهی از کارشناسان عتیقه برای بازدید از 
اشیاء زوجی که در »کاتزولدز« در انگلیس زندگی 
می کردند دعوت شدند، هیچ کس انتظار نداشت 
که با جامی متعلق به دودمان »چینگ« چین، که 
از جنس عاج کرگدن ساخته شده است در گاراژ 
این خانواده مواجه شود. »چارلز هانسون«، مالک 
مجموعه حراجی های »هانسون« در بریتانیا از 
این خانه بازدید کرد و درحالی که ناامید بود قصد 
داشت خانه را ترک کند که این زوج جامی را به 
او نشان دادند که از پدربزرگ یکی از آن ها به ارث 
رسیده بود. این جام پنقش و نگار که از جنس 
شــاخ کرگدن ساخته شده است، حکاکی هایی 
دارد کــه تزئینات دوره امپراتور »کانگ شــی« 
)۱۶۶۲-۱۷۲۳( و سلســله چینگ چین است. 
این جام بیشتر به عنوان یک شیء تزئینی کاربرد 
داشت و گاهی نیز برای نوشیدنی مهم تشریفاتی 
استفاده می شد. در چین باستان، گمان می رفت 
رنگ جام هایی که از جنس عاج کرگدن ساخته 
می شود، در تماس با زهر تغییر می کند. امروزه با 
توجه به اینکه کرگدن ها جزء حیوانات در معرض 
خطر انقراض محسوب می شوند، عاج کرگدن از 
جمله موارد تحت نظارت است و صادرات آن به 
بسیاری از کشــورها غیرقانونی است، اما اشیاء 
خاصی که از این جنس ســاخته شده باشد و 
پیش از سال ۱۹۴۷ در قالب یک اثر هنری، یک 
شــیء کاربردی یا ساز موسیقی خریداری شده 
باشد شامل مقررات کنترل و نظارتی نمی شود. 
این جــام در نهایــت در ۳۰ نوامبر در حراجی 
»هانسون« با قیمت تخمینی سه هزار تا پنج هزار 

پوند به مزایده گذاشته خواهد شد.

آفتاب یــزد- شــبکه: دریاچه ی چیتگر 
دریاچه ای مصنوعی است که در غرب تهران 
و منطقه ی ۲۲ تهران واقع شده است که حالا 
به نظر می رسد حال مساعدی ندارد چرا که 
مدتی اســت در معرض خشک شدن قرار 
گرفته است. یعنی مثل خیلی از تالاب ها که 
حق آبه شان پرداخت نمی شود، گویا حق آبه 
این دریاچه هم تامین نشده است. به همین 
خاطر هم هست که شاهد هشدارهایی در 
این باره هستیم. همین چند روز پیش بود که 
عضو شورای شهر تهران در خصوص کمبود 
آب در دریاچه شهدای خلیج فارس هشدار 
داده بود. ســوده نجفی گفتــه بود: »نبود 
تصفیه خانه برای فاضلاب مسکونی برج ها 
مشکلاتی را ایجاد کرده است به گونه ای که 
من به عینه دیدم که یک برج فاضلاب خود 
را در یک زمیــن خالی رها می کرد که این 
زمین تبدیل به نیزار شده بود و حجم آب 
هم به گونه ای بود که احتمال غرق شدگی 
وجود داشت اما در عین حال این زمین فاقد 
هر گونه ایمنی بود و از معاونت شهرسازی 
می خواهم که در این خصوص چاره اندیشی 
کنــد.« وی با بیان اینکه عــدم اختصاص 
حق آبه دریاچه چیتگر از رودخانه کن باعث 
شده که کمبود آب دریاچه قابل توجه شود، 
گفــت: »ادامه این روند آســیب زا خواهد 
بود و از آب منطقه ای می خواهیم که برای 
این  و   تأمین حق آبه دریاچه همکاری کند 
در حالیست که هشت چاه به عمق ۲۵۰ متر 
دور دریاچه حفر شده بود و باید ببینیم که 
مجوز حفر این چاه را چه کسی صادر کرده 
است.« وی با بیان اینکه زمینی به وسعت 
۳۰۰۰ متر در دریاچه چیتگر در اختیار یک 
مجموعه ای بود که آن را تبدیل به رستوران 
و کافی شاپ کرده بود، گفت: »با اینکه سود 
زیادی از این فضــای تجاری نصیب مالک 
می شود اما ماهانه تنها ۲۵۰ میلیون تومان 
اجاره پرداخت می کند که خارج از صرفه و 
صلاح شهرداری تهران است و لازم است که 
اداره کل حقوقی شهرداری به این موضوع 
معاون خدمات  نظری،  کند.« حسین  ورود 
شهری و محیط زیست شهرداری تهران نیز، 
ضمن ارائه گزارشی از همکاری ها و تعاملات 
صورت گرفته با شرکت آب منطقه ای برای 
حل مشــکل کم آبی دریاچه، عنوان کرده 
اســت: »آبگیری به موقع دریاچه شهدای 
خلیج فارس در زمان مقرر، دغدغه شهردار 
احقاق  بر  و عزم شــهرداری  تهران است 
حق آبه دریاچه شهدای خلیج فارس بوده 

است.«

< حقآبهدریاچهچهمیشود؟
در تازه تریــن اظهارات محســن صالحی، 
مدیرعامل شرکت نوسازی و عمران چیتگر 
در گفت و گو با ایســنا، بــا بیان اینکه در 
هکتاری  مجموعه ۲۵۰  شــهری،  مدیریت 
دریاچه شهدای خلیج فارس، به مثابه یک 
موجود زنده و دارای اکوسیســتمی ویژه 
شناخته می شود، اظهار می کند: نگهداشت و 
توسعه فضای سبز، کنترل کیفیت آب ورودی 
به دریاچه، حفاظت و حراست از اموال شهر، 
معرفی و آشــنایی گردشگران با گونه های 
پرنــدگان و آبزیان، نظارت بر اســتاندارد 
در  خدمات رسانی  ارتقای  شهربازی،  لوازم 
نمازخانه،  آبی و خشکی،  پهنه های  نظافت 
آبخوری ها، سرویس های بهداشتی، کنترل 
ترمیم مداوم مســیر دوچرخه ســواری و 
مسیر پیاده روی شهروندان و... تنها بخش 
کوچکی از وظایف مدیریت مجموعه دریاچه 
شهدای خلیج فارس است که با گروهی از 
کارشناسان متخصص و با سابقه شهری، در 
حال انجام آن هســتیم. وی ادامه می دهد: 
بخش عمده ای از وظایف مدیریتی شرکت، 
معطوف به تعاملات فی مابین مجموعه های 
شهری و ســایر ارگان های خدمات رسانی 
و عمرانی اســت و به عنوان مثال، در طرح 
جامع دریاچه، پیش بینی شده است که بعداز 
 آبگیری کامل دریاچــه در زمان افتتاحیه، 
هرســاله به میزان ۲ میلیون متر مکعب از 
رودخانه کن، حق آبه به دریاچه اختصاص 
یابد. صالحی گنجایش مخزن اصلی دریاچه 
را ۷ میلیون مترمکعب عنوان و در توضیح 
بیشــتر می گوید: در فصول گرم به دلیل 
تبخیر آب، نیاز است که سالانه ۲ میلیون 
متر مکعب آب، از رودخانه کن، بعد از گذر از 

مسیر ۷ کیلومتری و تصفیه در تصفیه خانه 
دریاچه، وارد دریاچه شــود تا تراز آب در 
سطح استاندارد باقی بماند. اما بنا به دلایلی 
این مهم از سال ۱۴۰۱ محقق نشد و سطح آب 
دریاچه به مقدار قابل ملاحظه ای پایین آمده 
که این موضوع بســیار نگران کننده است. 
مدیرعامل شرکت نوسازی و عمران چیتگر 
می افزاید: با توجــه به تحلیل اثرات پایین 
آمدن ســطح آب دریاچه بر محیط زیست 
و تبعات احتمالی آن بر شهر و شهروندان، 
با هماهنگــی و حمایت اعضای شــورای 
اسلامی شهر تهران، تدابیر شهردار تهران 
و همکاری مدیران ارشــد شهری، بالاخص 
معاون خدمات شهری شهرداری تهران در 
صدد هستیم که به امید خدا امسال با تعامل 
سازنده با وزارت نیرو و شرکت آب منطقه ای، 
نسبت به تحقق حق آبه مقرر سالانه دریاچه 
و رفع دغدغه به حق شهروندان و ساکنین 
آمار  کنیم.  اقدام  دریاچه  اطراف  محله های 
و ارقام، نشان دهنده رشد محدوده شهری 
بعد از افتتاح دریاچه است و پر بیراه نیست 
اگر بگوییم که رشد سریع منطقه ۲۲ شهر 

تهران، مدیون وجود دریاچه است.

< اختصاصحقآبهبهدریاچه،
ادایحقشهروشهرونداناست

وی بــا تأکید بر اینکــه اختصاص حق آبه 
به دریاچه، ادای حق شــهر و شــهروندان 
اســت و باید در زمان مناسب این مهم به 
اجرا درآیــد، می گوید: در حال حاضر چند 
گونه ماهی، لاک پشــت و میگو، قسمتی از 
چرخه اکوسیستم طبیعی دریاچه را شکل 
می دهند که هرســاله با فرا رسیدن فصل 
انتهای اسفند،  مهاجرت، از اوایل آذرماه تا 

پذیرای گله های پرشــمار پرندگان مهاجر 
از جمله کاکایی ها، قــره غازها و اردک ها 
هســتیم که کاهش آب دریاچه، مطمئنا بر 
خواهد  تاثیرگذار  نیز  آن ها  زندگی  کیفیت 
بود. صالحی با بیان اینکه مجموعه فرهنگی 
گردشگری دریاچه شــهدای خلیج فارس 
به عنــوان دارایی اســتراتژیک پایتخت 
به شمار می آید و شهروندان عزیز تهرانی و 
گردشــگران گرانقدر، در این دارایی سهیم 
شهدای  دریاچه  می دهد:  ادامه  هســتند، 
خلیج فارس از ابتدای بهره برداری با هدف 
ترویج گردشگری ارزان قیمت و با تمرکز بر 
گسترش گردشگری خانوادگی به عنوان یکی 
از مجموعه های گردشگرپذیر شهر تهران در 
بین شهروندان و گردشگران شناخته شده و 
اگر بنا بر هر دلیلی معضل کم آبی گریبانگیر 
این مجموعه گردشگری شود، تبعات زیست 
محیطی و شهری آن می تواند تاثیر نامطلوبی 

بر اقتصاد گردشگری شهر وارد آورد.

< دریاچهچیتگرچهحقیازمنابعطبیعیدارد
کهدنبالحقابهآنهستند؟

اما همه این صحبت ها در مورد خشــکی 
دریاچه چیتگر در حالی اســت که از همان 
ابتدای بهره بــرداری دریاچه خلیج فارس، 
منتقدانی وجود داشتند به شکلی که برخی 
از اعضای شورای شهر چهارم این پروژه را 
تنها به نفع بســاز و بفروش های اطراف این 
دریاچه می دانستند و پیش بینی می کردند 
با بحــران کم آبی تهران ایــن دریاچه در 
آینده به یکی از نقاط بحرانی تهران تبدیل 
خواهد شد و تاکید می کردند: از حجم آب 
۸ میلیون مترمکعبی این دریاچه سالانه ۲ 
میلیون متر مکعب بخار می شود و با کمبود 
فراوان آب در تهران، این میزان تبخیر آب را 
نمی توان جبران کرد؛ اما مدافعان این پروژه 
بر جذابیت های گردشگری آن تاکید داشتند. 
حالا به نظر می رســد که نگرانی منتقدان 
دریاچه چیتگر چندان بی مورد نبوده است 
چرا که کم آبی گریبان کشــور را گرفته و 
طبیعی اســت دریاچه ای که بدون در نظر 
گرفتن شرایط اقلیمی کشور به بهره برداری 
رسیده است، خشک شود. کما اینکه یکی 
از کاربران در این باره نوشته است: »آمدن 
دریاچه مصنوعی چیتگر را ســاختند حالا 
دریاچه داره خشک میشه و به دنبال تعریف 
حقابه دریاچه از رودخانه کن هستند؟ یک 
دریاچه مصنوعی که بی توجه اقلیم و توسعه 
پایدار ساخته شده چی حقی از منابع طبیعی 

دارد که دنبال حقابه آن هستند؟«

دریاچه مصنوعی چیتگر در حال خشک شدن است و تبدیل به بحرانی برای پایتخت شده؛ مقصر کیست؟

عاقبت یک پروژه بدون مطالعه
کشف بقایای کارگاهی که 

الهام بخش رمان 
الیور توئیست بود

رمــان معروف الیور توئیســت که در ســال 
۱۸۳۷ منتشر شــد، سرشــار از نشانه هایی 
اســت که به الهام گرفتن دیکنــز از همین 
خانه کار اشاره دارد. یک مستند جدید نشان 
می دهد که باستان شناسان اسکلت هایی را در 
 )workhouse( »گورســتان یک »خانه کار
ســابق در خیابان کلیولند مرکز لندن کشف 
کرده انــد. ایــن خانــه کار الهام بخش چارلز 
دیکنز، نویســنده نامدار انگلیسی، در نگارش 
مشــهورترین رمانش یعنی »الیور توئیست« 
بوده اســت. به گزارش باشگاه خبرنگاران، در 
قرن ۱۹ میلادی در انگلســتان، خانه کار به 
مراکزی اطلاق می شــد که افراد فقیر و بیکار 
در آنجا زندگــی می کردند و مجبور به انجام 
کارهای سخت و طاقت فرســا در ازای غذا و 
سرپناه بودند. این مراکز شرایط بسیار سخت 
و غیرانسانی داشــتند و افراد تحت فشارهای 
روانی و جسمی زیادی قرار می گرفتند. چارلز 
دیکنز در سال های فقر خود، دو بار در خانه ای 
که فقط چند متر با این خانه کار فاصله داشت 
زندگــی کرد. این خانه کار صدها نفر از مردم 
فقیر لندن دوران ویکتوریا را که توانایی تامین 
زندگی خود را نداشــتند، در خود جای داده 
بود. رمان معروف »الیور توئیست« که در سال 
۱۸۳۷ منتشر شد، سرشار از نشانه هایی است 
که بــه الهام گرفتن دیکنز از همین خانه کار 
در خیابان کلیولند برای خلق خانه کاری که 
الیور کودک در آن بزرگ شــده، اشاره دارد. 
یکی از این نشانه ها نام گذاری شخصیت منفی 
اصلی داســتان، یعنی بیل سایکس است، او 
یک فروشــنده چربی حیوانــی به همین نام 
بود کــه در نزدیکی همان خانــه کار مغازه 
داشــت. این مکان بــرای ۳۰۰ نفر طراحی 
شــده بود، اما حداقل ۵۰۰ نفر در آن زندگی 
می کردنــد. کارگردان این مســتندی که در 
این باره ساخته شــده می گوید: »این کاوش 
باستان شناســی شــگفت انگیز، نور تازه ای بر 
واقعیت شــوکه کننده زندگی و مرگ افرادی 
می افکند که فقر و بیماری مجبورشــان کرد 
تــا در خانه کار زندگی کنند که گورســتانی 
پشــت آن بود.« ســختی های اولیه زندگی 
دیکنز، الهام بخش انتقــادات تند او علیه فقر 
بود که بستر اصلی داستان »الیور توئیست« و 
سایر رمان هایش را تشکیل می دهد. او درباره 
کودکــی خود نوشــته بود: »هیــچ جمله ای 
نمی تواند عــذاب روح مــن را توصیف کند. 
احســاس می کردم امیدهای اولیه من برای 
تبدیل شــدن به مردی برجسته و باسواد، در 
سینه ام له شده است.« رمان »الیور توئیست« 
تاکنون ده ها بار بــرای تولیدات تلویزیونی و 
سینمایی اقتباس شده است. فیلمی به همین 
نام در سال ۱۹۴۸ با بازی جان هاوارد دیویس 
در نقش اولیور، تحسین منتقدان و مخاطبان 

زیادی را برانگیخت.

کشف یک گونه تازه دایناسور 
در برزیل

دانشمندان با بررسی فســیل به جا مانده از 
ردپای یک دایناسور موفق به کشف گونه ای 
جدید از دایناســورها شــدند. دانشــمندان 
بــا مطالعه فســیل ردپــای یک دایناســور 
که در شــهر آراراکورا در برزیل پیدا شــده 
بود بــه این نتیجه رســیدند کــه این ردپا 
شــبیه هیچ کدام از ردپاهای کشــف شــده 
از دایناســورها نیســت. بنابرایــن، این ردپا 
را متعلق به گونه تازه ای از دایناســورها که 
 تاکنون ناشناخته بوده است، دانستند. آن ها 
این دایناســور را »فارلوایچنــوس« نامیدند. 
به گزارش خبرآنلاین، فســیل ایــن ردپا را 
یک کشــیش ایتالیایی و محقق دایناسورها 
در برزیل کشــف کرده بود. او آن را در سال 
۱۹۸۴ به موزه علــوم زمین اهدا کرد. از آن 
زمان تاکنون دانشــمندان بر روی این فسیل 
تحقیق می کردند. آن ها به این نتیجه رسیدند 
ایــن دایناســور در کویر زندگــی می کرده، 
گوشــت خوار بوده، خیلی ســریع می دویده، 
جثه کوچکی داشــته با قــدی حدود ۶۰ تا 
۹۰ ســانتی متر و در دوره »کرتاسه پیشین« 
یعنی حدود ۱۰۰ تا ۱۴۵ میلیون سال پیش 

زندگی می کرده است.
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مُقامِ اصلیِ ما گوشــه خرابات است حافظ نامه 
خداش خیر دهاد آن که این عمارت کرد 

تفسیر: آقای رحیم پور ازغذی گفتند: غربی ها به غارت شما هم قانع 
نیستند. حافظ می گوید: اگر غارت شدیم ویرانه نشین اهل خرابات 

شدیم عمارت آوارگی را غربی ها برای ما ساختند!

هنوز بسیاری از ما علی شادمان را با بازی درخشانش در فیلم »میم 
مثل مادر« به یاد داریم که با همان فیلم، نوید ظهور یک استعداد 
جدید در عرصه هنر را می داد. او ســال ۱۳۹۹ متنی منتشر کرده 
و از مشــکلاتی که زمان بازی در این سریال داشت پرده برداشته 
بود. حالا پس از گذشت ســه سال همزمان با انتشار این سریال، 
این متن با عنوان درد یازده ســاله در شبکه های اجتماعی بازنشر 

شده است. او در این نوشته به واقعیت تلخ و تکان دهنده ای اشاره 
کرده است. علی شادمان در سن یازده سالگی برای بازی در نقش 
رهی در سریال »ســرزمین مادری« به کارگردانی کمال تبریزی 
دو ســال تلاش کرده بود و اگر سریال توقیف نمی شد و ماحصل 
کارش همان زمان در معرض دید مخاطبان قرار می گرفت، طبیعتا 
تمام این سال ها با اتفاق های مهم تری روبه رو می شد. شادمان سه 

سال پیش با انتشــار متنی تحت عنوان »درد یازده ساله« درباره 
مشــکلات زمان بازی در این سریال نوشته: »من برای این سریال 
دو ســال از عمر و سلامت روح و جسمم را صرف کردم. در دوران 
بلوغ بودم و یک ســال ونیم از آن دو ســال را هر شب آمپول های 
جلوگیــری از رشــد می زدم تا چهره و قدم تغییــر نکند. هنوز با 

عواقبش می جنگم و منتی هم نیست.«

با توجه به دیدار سرنوشت ســاز بــا الهلال در لیگ 
حرفه ای عربستان، احتمال تغییر و تحولات گسترده 
در فهرســت النصر برای دیدار آسیایی این تیم برابر 
پرســپولیس دور از ذهن نیســت. به گزارش فرارو، 
شــاگردان لوئیس کاســترو در تیم النصر در هفته 
چهاردهم لیگ حرفه ای عربستان به مصاف الاخدود 
رفتند که در یک بازی جذاب، النصری ها توانستند با 
۳ گل برابر حریف خود به پیروزی برســند که نقش 
اصلی را در برتری زردپوشــان، کریســتیانو رونالدو 
داشت؛ به طوری که فوق ستاره پرتغالی توانست ۲ بار 
بــرای تیمش در فاصله ۳ دقیقــه گل بزند که یکی 
از گل های او به شــکلی تماشــایی از فاصله حدوداً 
۴۰ متری وارد دروازه الاخدود شــد! النصری ها بعد 
از پیروزی به دســت آمده برابر الاخدود، ۳۴ امتیازی 
شــدند و با انجام یک بازی بیشتر نسبت به الهلال، 

بــا یک امتیاز اختلاف نســبت به این تیــم در رتبه دوم جدول 
لیگ حرفه ای عربستان حضور دارند. آن ها بعد از انجام چهارمین 
مسابقه شــان در فصل جدید لیگ داخلی، حالا باید خود را برای 
برگــزاری پنجمین مســابقه در مرحله گروهی لیــگ قهرمانان 
آســیا آماده کنند؛ جایی که شاگردان کاسترو روز دوشنبه ششم 
آذرماه در ورزشــگاه الاول پارک ریاض باید به مصاف پرسپولیس 
ایران بروند. زردپوشــان عربســتانی هر ۴ مسابقه شان در مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان آســیا را با پیروزی پشــت سر گذاشته اند 
و مســیر کاملًا همواری برای رســیدن به مرحلــه حذفی دارند. 
شــاگردان کاسترو حتی در صورت کسب حداقل امتیاز از جدال 
با پرســپولیس هم می توانند در فاصلــه یک هفته مانده به پایان 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا، صعود مستقیم خود به جمع 
۱۶ تیم برتر رقابت ها را مسجل کنند و همین مسئله باعث شده 

خبرهای ضدونقیضی درباره تغییر و تحولات در فهرســت النصر 
به گوش برسد.

<لاپورت،غایبقطعیفهرستالنصرمقابلپرسپولیس
آیمریک لاپورت مدافع باتجربه النصر عربستان که در نقل وانتقالات 
تابستانه از منچسترسیتی به جمع شاگردان لوئیس کاسترو اضافه 
شــد، به دلیل مصدومیت در فهرست تیمش غایب بود و آن طور 
که مشخص است این مدافع باتجربه در دیدار بعدی تیمش برابر 
پرسپولیس ایران هم حضور نخواهد داشت تا برخلاف دیدار رفت 
برابر سرخ پوشــان، در دیدار برگشــت خبری از حضور این مدافع 
باتجربه نباشــد و احتمالاً محمد الفتیل به مانند دیدار گذشــته 
مقابل الاخــدود در قلب خط دفاعی النصر برابر پرســپولیس به 

میدان می رود.

<کاسترورویفوقستارههایتیمشریسکنمیکند؟
النصری هــا برنامه فشــرده ای در پیــش روی خود 
می بینند و ۴ روز بعد از رویارویی با پرســپولیس باید 
در مهم ترین مسابقه شــان در نیم فصل نخست لیگ 
حرفه ای عربســتان به مصاف الهــلال بروند. همین 
مسئله باعث شده تا لوئیس کاسترو نسبت به انتخاب 
فهرست تیمش برای دیدار با پرسپولیس ایران مردد 
شــود. در حالی که رسانه های عربســتانی خبرهای 
ضدونقیضی را درباره مصدومیت خفیف کریســتیانو 
رونالدو و ســادیو مانه مطرح کرده اند، گفته می شود 
که این احتمال وجود دارد که ســرمربی النصر روی 
۲فوق ستاره تیمش ریسک نکند و احتمال سکونشینی 
آن ها در دیدار با پرسپولیس و حضورشان در فهرست 

النصر برای جدال با الهلال دور از ذهن نیست.

<تالیسکا،امیداولالنصربرابرنمایندهایران؟
اندرسون تالیسکا سرشناس ترین غایب النصر عربستان در دیدار دور 
رفت مقابل پرســپولیس بود. در آن مقطع، لوئیس کاسترو تصمیم 
گرفت تا با توجه به محدودیت استفاده از ۵ بازیکن خارجی در فهرست 
تیمش، روی نام تالیسکا در کنار سکو فوفانا و الکس تلس خط قرمز 
بکشد، اما به نظر می آید که برای دیدار دور برگشت، شرایط متفاوت 
است و در صورتی که سرمربی پرتغالی النصر بخواهد به دو فوق ستاره 
خود استراحت بدهد، اندرسون تالیسکا ستاره آماده النصری ها که در 
دیدار قبلی تیمش در لیگ قهرمانان آسیا موفق به ثبت هت تریک برابر 
الدحیل شد، امید اول گلزنی النصر خواهد بود! در صورت قطعی شدن 
غیبت رونالدو و مانه مقابل پرســپولیس، احتمالاً فهرســت ۵ نفره 
بازیکنان خارجی النصر با حضور الکس تلس، مارسلو بروزوویچ، سکو 

فوفانا، اوتاویو و اندرسون تالیسکا چینش می شود.

آقای رحیــم پورازغــدی اخیــرا در نطقی بس 
حیرت انگیز گفته: اینها )غربی ها( کسانی هستند 
که به غارت شما قانع نیستند، به شما یاد می دهند 
که چگونه خودتان، خودتان را تحقیر کنید. حداقل 
سه مکتب نژادپرستی در حوزه جامعه شناسی در 
قرن ۱۹ ابداع شد که می خواستند به لحاظ تاریخی 
اثبات کنند که ما غیر غربی ها ژنمان مشکل دارد، 

ذاتمان مشکل دارد.
خدمت ایشان عارض هستیم: غربی ها غلط می کنند 
که چنین تفکری داشته باشند. اگر در قرن نوزده 
هم چنین تفکرانی شکل گرفت از سوی افراطیون 
شــکل گرفت که مخالفان بسیاری داشت بعداها 
هم خود غربی ها از چنین تفکراتی گریزان شدند. 
اشکالات ژنتیکی هیچ ربطی به جغرافیا ندارد در 
هر کشــوری برخی افراد اشکالات ژنتیکی دارند. 
آدم های خوب، بد، زشــت همه جا هســتند. این 
»سوپرغرب ستیزی« نوبراست! اگر آنقدر دل پری از 
غربی ها دارید چطور است درب تمام سفارتخانه های 
غربی را ببندید یا عده ای خودجوش روی دیوارهای 
سفارت هایشــان بنویسند: »شما می خواهید ما را 
تحقیر کنید اما تحقیرتان می کنیم«! مثلا هروقت 
اعضای ســفارت های غربی از سفارت بیرون زدند 
به آن ها بخندند مسخره شان کنند تا تحقیر شوند 
جگر شــما هم خنک شــود؟ این روش ها چطور 
اســت؟ از طرفی در کشور خود ما عده ای هستند 
جز خودشان هیچ جناح رقیبی را تحمل نمی کنند 
دنبال تحقیر و تخریب رقبا هستند آیا اینها هم مثل 
غربی ها نژاد پرستند؟ از غربی ها و تفکران قرن ۱۹ 

الهام گرفتند؟!
اگر غربی ها غارتگرند دنبال تحقیر ما هستند این 
همه آقا زاده در فرنگ چه می کنند؟ کاش به حرف 
شما گوش دهند زود باز گردند. اینکه گفتند: غربی ها 
به غارت شما قانع نیستند، منظورشان به کدام افراد 
است؟ به مردم غارت شده در جنگ اقتصادی؟ خب 
ما غارت شــدگان دیگر چه داریم که به غارت ما 
قانع نیستند؟ نمی توانیم یک کیلو گوشت بخریم از 

دست این راهزنان و غارتگران غربی!
در کل نمیدانیم غربی ها واقعا می خواهند ما را تحقیر 
کنند یا نه؟ اما واقعا ما تحقیر شــده ایم. زیر خط 
فقری بودن یعنی تحقیر شــدن! حالا این تقصیر 

غرب است یا اقبال نمی دانیم؟!
البته عجیب اســت جناب شــعار باشی در تایید 

سخنان جناب ازغذی گفت:
غربیان دوست نیستند، راهزن سرگردنه اند

دست حرامیان و راهزنان را از پشت بسته اند!

خبرچین

غربی ها نمی خواهند 
ما گوشت بخوریم!

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

 

 دیالوگ 

حسام فروزان فر)حســین محجوب(: میدون 
نقش جهان، درشکه چی می گه: اول طی کن 

بعد هِی کن!
زمانه- حسن فتحی

شایعه عجیب؛ کریستیانو رونالدو و سادیو مانه مقابل پرسپولیس بازی نمی کنند!

افشاگری علی شادمان بازیگر: 

برای سریال »سرزمین مادری« ۲ سال داروی ضد رشد مصرف می کردم تا چهره و قدم تغییر نکند
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عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق بودجه سال آینده گفت: افزایش 
حقوق ۱۸ درصدی در قیاس با تورم موجود در کش��ور رقم اندکی 
اس��ت، بنده با این عدد مخالفم و معتقدم مجلس قطعا این عدد را 
افزایش خواهد داد.به گزارش ایلنا، جبار کوچکی نژاد عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با انتقاد از افزایش اعلام شده 
برای کارکنان دولت و بازنشستگان، گفت: عدد پیشنهادی افزایش 
حقوق در لایحه بودجه بس��یار پایین است و ما ضمن انتقاد به این 
مسئله؛ معتقدیم که این افزایش حقوق حتما نیاز به اصلاح دارد.وی 

تصریح کرد: ما در کمیسیون تلفیق حتما این درصد 
پیشنهادی برای افزایش حقوق را اصلاح خواهیم کرد.

عضو کمیسیون تلفیق بودجه ادامه داد: فکر می کنم 
حداقل افزایش باید ۲۰ درصد باشد نه سقف آن ضمن 
اینکه با توجه به آنکه در سال نخست برنامه هستیم و 

باید همترازی برای بازنشستگان انجام شود، در سال اول همترازی 
را بالات��ر ببریم تا این ۲۰ را در آنجا پوش��ش دهیم.وی گفت: خب 
دولت ب��ا عدم اجرای دقیق قانون مجلس درخصوص ارز ترجیحی 

زمینه ایج��اد یک فضای تورم را در ب��ازار به ویژه بازار 
کالای اساس��ی فراهم کرد و این باعث شد در دو سال 
گذشته فش��ار قابل توجهی به زندگی کارکنان دولت، 
بازنشستگان و بخش خصوصی و کسانی که حقوق ثابت 
دریافت می کنند، تحمیل شود. امسال هم ما تداوم آن 
ش��رایط را مش��اهده کردیم لذا این افزایش ۱۸ درصدی در قیاس 
ب��ا تورم موجود در کش��ور و کاهش قدرت خرید ک��ه رخ داده رقم 

اندکی است.

 افزایش حقوق ۱۸ درصدی در قیاس با تورم اندک است
 وام ازدواج

 سنجش 

 بازنشستگی 

 بهزیستی 

 آب و هوا 

وام ازدواج
 ۳۵۰ میلیون می شود

نایب رئیس کمیس��یون تلفی��ق لایحه بودجه 
۱۴۰۳ گف��ت: کمیس��یون تلفی��ق وام ازدواج 
جوانان را ۳۵۰ میلیون تومان و سایر متقاضیان 
را ۳۰۰ میلی��ون تومان تعیین می کند تا با این 
کار از جوانان حمایت ش��ود به گزارش ایس��نا، 
سیدمحسن دهنوی عضو هیئت رئیسه مجلس 
در مطلبی در صفحه توئیتر خود نوشت: »سازمان 
برنامه و بودجه مانند پارسال، چگونگی تسهیلات 
ازدواج و فرزن��دآوری را از لایح��ه بودجه حذف 
کرد و اختیارش را به ش��ورای پول و اعتبار داد.
در کمیسیون تلفیق با تصویب وام ازدواج برای 
پس��ران زیر ۲۵ و دختران زیر ۲۳ س��ال، ۳۵۰ 
میلیون تومان و سایر متقاضیان ۳۰۰ میلیون، 

از جوانان حمایت می کنیم.«

رتبه های برتر کنکور
 کمک هزینه تحصیلی می گیرند

مدیرکل امور دانش��جویان ش��اهد و ایثارگر 
س��ازمان امور دانش��جویان گفت: بر اساس 
جش��نواره ش��هید س��لیمانی رتبه های برتر 
کنکور سراس��ری و تحصیلات تکمیلی که از 
میان فرزندان شاهد و ایثارگر هستند و بدون 
اعمال س��همیه این رتبه را کس��ب کرده اند 
کمک هزینه تحصیلی دریافت خواهند کرد. 
به گزارش ایسنا، سیدفردین تقی زاده، اظهار 
ک��رد: درحقیقت این برنامه ب��رای تجلیل از 
دانشجویان نخبه و ایثارگر برگزار می شود که 
بدون اعمال سهمیه توانسته اند رتبه های برتر 
کنکور سراس��ری را کس��ب کنند. مدیر کل 
امور دانشجویان ش��اهد و ایثارگر بیان کرد: 
براس��اس این طرح، پذیرفته شدگان کنکور 
سراسری در گروه های آزمایشی پنج گانه که 
حائز ش��رایط دریافت جایزه باشند در حین 
تحصی��ل کمک هزین��ه تحصیل��ی دریافت 

می کنند.

نماینده کارگران: 
تغییر سن بازنشستگی 

حرام است
نماینده کارگ��ران در ش��ورای عالی کار گفت: 
کارگران که مشغول کار هستند در یک قرارداد 
نانوشته سی س��اله با صندوق تامین اجتماعی 
طبق قانون موجود انتظار بازنشس��تگی دارند و 
تغییر آن غیر ش��رعی و حرام است.به گزارش 
تسنیم، محمدرضا تاجیک با اشاره اینکه منابع 
صندوق تامین اجتماعی، متعل��ق به کارگران 
و بیمه ش��دگان بوده اس��ت بیت المال نیست 
حق الناس است گفت: توجه به همین مسئله، 
مسئولیت ش��رعی و اجتماعی دولت را پررنگ 
جلوه می ده��د. از یک طرف بده��ی دولت، از 
طرف دیگر عدم افزایش مناسب دستمزد با تورم 
و ازسوی دیگر عدم جذب منابع از سوی مشاغل 
غیر رسمی به گونه ای است که تامین اجتماعی 
را برای پاسخگویی به مصارف دچار بحران کرده 
اس��ت. رئیس مجمع نماین��دگان کارگران در 
همین رابطه افزود: متاسفانه تا صحبت از عدم 
تعادل منابع و مصارف سازمان تامین اجتماعی 
می ش��ود دولت و مجلس به فک��ر ارائه افزایش 
سن بازنشستگی و اصطلاح پارامتریک می شوند. 
نمایندگان مجلس وکلای ملت هستند و باید به 
فکر منافع موکلان خود باشند.این فعال کارگری 
بیان کرد: کارگران که مش��غول کار هستند در 
یک قرارداد نانوشته سی ساله با صندوق تامین 
اجتماعی طبق قانون موجود انتظار بازنشستگی 
دارند و تغییر آن غیر شرعی و حرام است. تاجیک 
گف��ت: ما اعضای مجمع نماین��دگان کارگران 
استان تهران از شورای نگهبان خواستاریم که با 
لغو این مصوبه غیر شرعی از نگرانی های کارگران 

زحمتکش بکاهند.

وضعیت شناسنامه 
کودکان بی سرپرست

دبی��ر مرجع ملی حقوق ک��ودک توضیحاتی 
ک��ودکان  شناس��نامه ای  وضعی��ت  درب��اره 
از  بع��د  بدسرپرس��ت  و  بی سرپرس��ت 
فرزندخواندگ��ی ارائه کرد. عل��ی کاظمی در 
گفت وگو با ایسنا گفت: بحث شناسنامه برای 
این کودکان مشکلی است که رئیس جمهور 
هم در جلس��ه ای که مربوط ب��ه این کودکان 
بود، تحت عنوان "در آغوش س��یمرغ" مطرح 
کرد. در قانون حمایت از کودکان بی سرپرست 
و بدسرپرست به صراحت آمده در مواردی که 
کودکان به فرزندخواندگی سپرده می شوند، در 
شناس��نامه آنها این واقعه ثبت می شود؛ البته 
اکنون در صفحه توضیحات درج می ش��ود و 
شفاف هم به ثبت نمی رسد و نوشته می شود 
که طبق رای دادگاه نام و نام خانوادگی کودک 
تغییر یافت و نام پدر و مادر کودک به عنوان 
)پدرخوانده و مادرخوانده( هم ثبت می ش��ود. 
مش��کلاتی در این زمینه وجود دارد که باید 
این مش��کلات رفع ش��ود.وی اف��زود: ممکن 
است کودکانی در مراکز بهزیستی باشند ولی 
هویتشان را ندانیم؛ در این خصوص شناسنامه 
را از سازمان ثبت اَحوال می گیریم و برخی از 
اسامی در داخل آن ها به صورت فرضی نوشته 
می شود.معاون وزیر دادگستری ادامه داد: در 
برخی مواقع هم مادر کودک را می شناس��یم 
ولی پدر مش��خص نیس��ت؛ فرضا مادر معتاد 
است و پدر را نمی شناسند در این موارد اسم 
مادر را می نویس��ند و اسم پدر درج نمی شود. 
این م��وارد مش��کلاتی را ایجاد ک��رده که با 
س��ازمان ثبت احوال در حال مذاکره هستیم 
تا برطرف شود. کاظمی تصریح کرد: در برخی 
مواقع کودک به خانواده دیگر واگذار می شود 
ک��ه دو حالت دارد. یک حالت این اس��ت که 
کودک را به خان��واده امین می دهند. خانواده 
امین خانواده ای اس��ت که ب��ه صورت موقت 
از ک��ودک نگهداری می کن��د و در این موارد 
ما بای��د پیگیری کنیم که شناس��نامه با کد 
جدید به او داده ش��ود. حال��ت دوم دیگر هم 
این اس��ت که به خانواده فرزندپذیر کودک را 
می دهند که پدرخوانده و مادرخوانده هستند 
و تحت عنوان مراقبت های جایگزین کودک را 
ب��ه فرزندخواندگی می پذیرند و در این حالت 
به طور کامل شناس��نامه کودک باید به اسم 
مادرخوان��ده و پدرخوانده در آید.وی در پایان 
گفت: این مواردی است که در پی آن هستیم 
که هم مقررات را اصلاح کنیم و هم به صورتی 
باش��د که کرامت کودکان بیشترین امنیت و 
مصونی��ت را در این تغیی��ر هویت ها و تغییر 
شناسنامه ها داشته باشد و کودکان گرفتاری 
نداشته باش��ند؛ به ویژه در مدارس نیز گاهی 
ش��نیده ایم که برای کودکان مشکلاتی پیش 

می آید که درصدد رفع آن هستیم.

علت افزایش آلودگی هوا 
در روز های سرد سال

رئیس مرک��ز ملی اقلی��م و مدیریت بحران 
خشکسالی سازمان هواشناسی کشور گفت: 
هنگامی که هوا سردتر می شود، کاهش وزش 
ب��اد و بارش باران، تجم��ع غلظت آلاینده ها 
به طور نسبی در لایه های زیرین جو را در پی 
دارد و با اس��تمرار تولید آلاینده ها هوا آلوده 
می ش��ود.با افزایش هوا همچون س��ال های 
گذشته آلودگی بر سر شهروندان کلانشهر ها 
آوار می ش��ود. در سال جاری تاکنون ۵۸ روز 
ناس��الم برای گروه های حساس و شش روز 
ناسالم ثبت ش��ده است. علت اصلی آلودگی 
هوای پایتخت منابع متحرک است. بر اساس 
مطالعات سیاهه انتشار کلانشهر ها که توسط 
کنسرس��یوم دانش��گاه های برتر انجام شده 
اس��ت، س��هم منابع ثابت مانند کارخانه ها، 
نیروگاه ه��ا، صنای��ع و... در آلودگ��ی هوای 
تهران ۴۶ درصد و سهم منابع متحرک مانند 
دیزلی، خودرو های ش��خصی،  خودرو ه��ای 
موتورس��یکلت ها و... ۵۴ درص��د گ��زارش و 
براساس آخرین س��یاهه انتشار شهر تهران، 
سهم منابع متحرک در تولید ذرات معلق به 
عنوان آلاینده ش��اخص هوا طی فصول سرد 
سال حدود ۶۰ درصد و سهم منابع ثابت نیز 
حدود ۴۰ درصد ثبت شده است.احد وظیفه 
در گفتگو با ایس��نا ضمن اش��اره به گرمای 
هوای کشور طی پاییز سال جاری نسبت به 
حد نرمال، درباره علت افزایش آلودگی هوای 
تهران طی روز های س��رد س��ال اظهارکرد: 
گرم بودن هوا نس��بت به نرم��ال تا حدودی 
اثر مثبت بر کاهش آلودگی هوا دارد چراکه 
با گرم تر ش��دن جو نس��بت به ح��د نرمال، 
آلاینده ها در لایه های عمیق تری از جو پخش 
می شوند این در حالیست که با سردتر شدن 
ه��وا و کاهش وزش باد و بارش باران، تجمع 
غلظت آلاینده ها به طور نس��بی در لایه های 
زیرین بیشتر می شود، اما هر چه قدر سرعت 
وزش باد بیش��تر باشد، موجب آشفته کردن 
بیشتر جو می شود بنابراین آلاینده ها از محل 
تولید آن ها مانند مناطق شهری مثل تهران 
دور می ش��وند. وی اضاف��ه ک��رد: طی هفته 
جاری با کاهش سیستم های عبوری و به طور 
نس��بی با کاهش س��رعت وزش ب��اد مواجه 
هس��تیم. در این ش��رایط با تردد خودرو ها و 
وس��ایل حمل و نقل عموم��ی، آلاینده ها در 
سطح شهر منتشر می شوند.رئیس مرکز ملی 
اقلیم و مدیریت بحران خشکس��الی سازمان 
هواشناس��ی کش��ور با بیان اینکه در تهران 
مازوت سوزی نداریم بنابراین بیشترین علت 
آلودگ��ی هوا حم��ل و نقل و صنایع اس��ت، 
خاطرنش��ان کرد: مصرف س��وخت در ایران 
تبدی��ل به معضلی ش��ده اس��ت و به محض 
کاهش سرعت باد، غلظت آلاینده ها افزایش 
می یابد، به گونه ای که نفس کشیدن را برای 
همه دش��وار می کند. وی درب��اره تاثیر ورود 
اتوبوس برقی به ناوگان حمل و نقل عمومی 
تهران با توجه به س��هم بالای منابع متحرک 
در آلودگی هوای پایتخت تاکید کرد: این کار 
اثر مثبت دارد البته اتوبوس های وارد ش��ده 
باید به تعدادی باش��د که مردم به اس��تفاده 
از آن ه��ا تمایل پیدا کنند، چ��ون اگر تعداد 
اتوبوس برقی کم باشد، مردم به علت شلوغی 
و معطلی در ایستگاه های اتوبوس چندان به 
ای��ن کار رغبتی نش��ان نمی دهند و ترجیح 
می دهند ک��ه با خودرو های ش��خصی تردد 
کنن��د. وظیفه در پایان اظهارک��رد: در کنار 
ورود اتوب��وس برقی به ن��اوگان حمل و نقل 
عمومی پایتخت، فرهنگسازی نیز باید صورت 
بگیرد و مزایای اس��تفاده از این وسیله نقلیه 
عمومی اطلاع رس��انی ش��ود تا مردم به این 
کار ترغیب شوند. در واقع ورود اتوبوس های 
برقی به تهران ش��اید تنها راهکاری باشد که 
در کوتاه م��دت می تواند ب��ر کاهش آلودگی 

هوای پایتخت موثر باشد.

9 اجتماعی

مهرماهی که گذشت و سال تحصیلی جاری، برای آموزش و پرورش 
با چالش های متعددی همراه بود؛ از کمبود معلم و کلاس هایی که به 
دلیل نبود دبیر و آموزگار توسط والدین دانش آموزان و کادر اجرایی 
مدرس��ه اداره ش��د، تا تحصیل ۳ میلیون دانش آموز در مدارسی که 
ایمنی کافی ندارند. اگر موارد ذکر ش��ده را به اضافه مشکلات دیگر 
که از گذشته باقی مانده کنیم مانند مسائل رتبه بندی، بازماندگان 
و تارکان تحصیل و آس��یب های اجتماعی مرتبط ب��ا دانش آموزان 
همچون افس��ردگی و اس��تعمال دخانیات در نوجوان��ان کنیم، تازه 
اینجاست که حساسیت حرفه معلمی بیشتر آشکار می شود. با وجود 
این مشکلات، همچنان می بینیم خیل افراد علاقه مند به این شغل 
کم نیست، اما چطور باید به کمک معلمان به عنوان عنصر تحولی، 
در مسیر حل چالش های آن ها و دستگاه تعلیم و تربیت گام برداشت. 
ادامه مطلب پیش رو گفت وگوی ایلنا با »رضوان حکیم زاده« معاون 
سابق آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش و استاد علوم تربیتی 

دانشگاه تهران پیرامون حرفه معلمی است.

    امس��ال ش��عار یونس��کو به مناس��بت روز جهانی معلم 
» ض��رورت جهان��ی برای جب��ران کمبود معلم« ب��ود. تحلیل 
ش��ما از این شعار و ش��رایط روز نظام تعلیم و تربیت کشور و 

چالش های پیشروی آن چیست؟
پیام اصلی این ش��عار تاکید بر نقش کلیدی معلمان و اهمیت نقش 
معلم در نظام آموزشی اس��ت و اشاره دارد که تامین تعداد معلمان 
مورد نیاز دارای صلاحیت چه اندازه برای نظام های آموزشی مسئله ای 
مهم و محوری است. باید به این نکته توجه داشته باشیم زمانی که 
در مورد کمبود معلم صحبت می کنیم، ممکن است موضوع را صرفا 
با عدد و رقم ببینیم. در واقع به سادگی حساب کنیم که چه تعداد 
کلاس داریم و چه تعداد افراد به عنوان معلم در کلاس حاضر هستند 
و با یک جمع و تفریق س��اده می ت��وان به نتایج کمی در این رابطه 
رس��ید، اما به نظر من کمبود معلم مس��ئله ای فراتر از تعداد عددی 
کمبود معلم است. وقتی در مورد کمبود معلم صحبت می کنیم، در 
م��ورد کمبود تعداد افرادی صحبت می کنیم که معلمی را به عنوان 
یک حرفه بسیار ارزشمند در نظر می گیرند و با صلاحیت های کافی 
و با عش��ق و انگیزه وارد این حرفه می شوند، کسانی که برای چنین 
حرفه سخت و پیچیده و تاثیرگذاری آموزش دیده اند، نه افرادی که 
صرفا برای داش��تن ش��غل و بدون آموزش های لازم به عنوان معلم 
بکارگرفته شده اند. به شکل واقع گرایانه کمبود معلم فقط محدود به 
تعداد کلاس های خالی از معلم نیست بلکه بحث وسیع تر است و هر 
جایی که به دلیل سیاستگذاری های غلط افرادی را به کار گرفته ایم 
که آموزش های لازم را برای معلمی ندیده اند و صلاحیت های کافی 
برای این ش��غل را ندارن��د، در واقع با کمبود معلم به صورت پنهان 
روبه رو هس��تیم؛ هرچند ظاهر قضیه این باشد که معلم سر کلاس 
است و مش��کلی وجود ندارد و کلاس خالی از معلم نداریم. در نگاه 
عمیق تر به مسئله، پرداختن به صلاحیت های حرفه ای و آماده سازی 
و تربیت معلمان واجد صلاحیت برای اینکه چنین کار ارزشمندی به 
خصوص آموزش به کودکان را انجام دهند، موضوعی جهانی است و 
ما هم از این ماجرا استثنا نیستیم. طبیعتا وضعیت در همه کشورها 
به یک شکل نیست، ولی با در نظر گرفتن شاخص نسبت دانش آموز 
ب��ه معلم در کلاس درس ک��ه در بردارنده مطلوبیت فضای یاددهی 
یادگیری اس��ت، همچنین ملاک ه��ا و معیارهای جذب معلمان در 
کنار مزایایی که برای معلمان تدارک دیده می ش��ود، نگرانی ها را در 
خصوص کمبود معلمان و همچنین کارآمدی سیاست های جذب و 
نگهداشت معلمان در کش��ور ما بیشتر می کند. وقتی شاخص های 
توسعه انسانی در سایر کشورها را رصد کنیم، می بینیم بین شرایط 
مطلوب کلاس های درس و تراکم اس��تاندارد دانش آموزان با شرایط 
توسعه انسانی در کشورها ارتباط وجود دارد. هر چقدر شاخص های 
توسعه انس��انی کش��ورها مطلوب تر اس��ت می بینیم شاخص های 
نس��بت دانش آموز به معلم در کلاس های درس به تراکم مطلوب و 
اس��تاندارد نزدیک تر می شود. همچنین در خصوص مراحل جذب و 
نگهداش��ت و تربیت معلم در نظام های آموزشی پیشرو، استانداردها 
و چهارچوب های صلاحیتی دقیق تر و س��ختگیرانه تری وجود دارد. 
همچنین مزایای کار معلمی و رفاهیئت این قشر نیز در کشورهایی 
با ش��اخص های توسعه انس��انی بالاتر، مطلوب تر است. هرچقدر در 
شاخص های توسعه انسانی کشورها رتبه نامناسب تری داشته باشند، 
ش��رایط معلمان و تراک��م کلاس های درس نیز نامطلوب تر اس��ت؛ 

نخست اینکه شاهد تعداد ناکافی معلم و کلاس درس خواهیم بود، 
دوم اینکه افرادی بدون صلاحیت های معلمی به کار گرفته می شوند، 
س��ومین مشکل، عدم توجه کافی به شرایط کاری معلمان و مسئله 

معیشت و دغدغه های زیستی معلمان است.

 ه��م اکنون ما مس��یرهای متعددی ب��رای جذب معلمان 
داریم؛ دانش��گاه فرهنگیان؛ آزمون استخدامی ماده ۲۸ و… 
آیا این مسیرها می تواند ما را به سمت معلمانی حرفه ای برای 
انجام حرفه ای ش��غل معلمی س��وق دهد؟ یا باید مس��یرهای 

بکارگیری معلمان را اصلاح کرد؟
فکر می کنم این مسیرها تنها راه های رسیدن به نتیجه مطلوب نیست. 
با نیم نگاهی به گذش��ته نیز متوجه می ش��ویم که اگر قرار بود این 
مسیرها به نتایج مطلوب منتهی شود، حتما تا به حال نتیجه گرفته 
بودیم و امروز ش��اهد چنین مسائل و مش��کلاتی در موضوع تامین 
معلم��ان مورد نیاز نبودیم و همچنان با کمبود معلم و یا بکارگیری 
معلمان بدون آموزش های لازم در کلاس درس مواجه نمی ش��دیم. 
فکر می کنم سیاست های جذب و نگهداشت معلمان در گذشته های 
دورتر مس��یرهای خوبی بود که متاسفانه آن ها را کنار گذاشتیم. به 
عنوان مثال، یکی از معضلات اساسی ما بکارگیری معلمان در مناطق 
روستایی و عشایری است. معلمان در این مناطق باید از جنس مردم 
روستا و عشایر باشند و مردم آن زیست بوم را بشناسند تا بتوانند در 
چنین محیط هایی تاثیرگذار باشند و در بهبود زندگی افراد تغییرات 
اساسی ایجاد کنند. مرحوم بهمن بیگی یکی از نمادهای اصلی چنین 
تاثیرگذاری گسترده ای اس��ت که به دلیل هم جنس بودن با مردم 
عشایر توانست با حضور خود در این مناطق جریان آموزش را کاملا 
تغییر دهد و فرهنگ یادگیری و باس��واد ش��دن را در بین فرزندان 
عش��ایر رواج دهد و در نهایت آموزش عشایری را بنیان گذاری کند. 
در همان س��ال ها در کنار آموزش دانش آموزان عشایر، دانشسراهای 
تربیت معلم عشایری ایجاد شد. در واقع دانش آموزان عشایری که از 
مقطع متوسطه فارغ التحصیل می شدند، حتی قبل از پایان تحصیل 
و از ۱۶ س��الگی، می توانستند دو سال آموزش هایی را بگذرانند و به 
عنوان معلم عشایری مشغول بکار شوند. در واقع این معلمانی که از 
دل عشایر برآمده بودند، نسبت به زیست بوم خود شناخت داشتند 
و در مورد مسائل عشایر دارای فهم و درک کافی بودند. حضور یک 
معلم بومی موجب می شد که دیگر نگران نباشیم که معلم غیربومی 
یک س��ال بعد دنبال انتقالی خواهد بود و… به نظرم آن سیاس��ت 
واقعا خوب بود و معلمانی که در آن دوره در دانشس��راهای عشایری 
تربیت شدند، واقعا منشا اثر بودند. آن شرایط را با امروز مقایسه کنید؛ 
ما از معلم خرید خدمات و س��رباز معلمان استفاده می کنیم. چنین 
روندی موجب محرومیت آموزشی دانش آموزان می شود چراکه آن ها 
در بستری زیست می کنند که امکانات محیطی کافی برای یادگیری 
بهتر وجود ندارد از طرفی نمی توانند از کمک خانواده های خود در امر 
یادگیری بهره مند شوند، بنابراین باید معلمانی از جنس دانش آموزان 
بکار گرفته شوند تا درک عمیق تری داشته باشند. زمانی که من در 

وزارتخانه مسئول آموزش ابتدایی و عشایر بودم همراه با ریاست وقت 
سازمان امور عشایر به فراکسیون عشایر در مجلس نامه نوشتیم تا آن 
مدل دانشسراهای عشایری که در گذشته وجود داشت، مجدد احیا 
شود. دانشسراهای تربیت معلم عشایری راهکار فوق العاده است که 
مزایای زیادی دارد و موجب ارتقای یادگیری دانش آموزان عشایری 
می ش��ود و امیدها و آرزوهای بچه های عشایر را برآورده می کند. در 
بازدید از مدارس عش��ایری می دیدیم که دانش آموزان عش��ایری ما 
خصوصا دختران واقعا به تحصیل علاقه دارند و دانشسرا می تواند به 
امید و آمال این بچه ها جامعه عمل بپوش��اند. از دانش آموزان شبانه 
می پرسیدم دوست دارید در آینده چه کاره شوید؟ و خیلی از آن ها 
می خواس��تند معلم شوند و حیف اس��ت که از این ظرفیت استفاده 

نمی کنیم.

  نظر ش��ما در مورد سیاست بکارگیری دانشجویان رشته 
علوم تربیتی دانش��گاه های سراس��ری در آم��وزش و پرورش 
چیس��ت؟ فکر نمی کنید اس��تفاده از ظرفیت ای��ن افراد برای 
تامی��ن نیازهای دس��تگاه تعلیم و تربیت نادیده گرفته ش��ده 

است؟
خاطرم هست وقتی دانشجوی کارشناسی بودم، همه کسانی که در 
رشته علوم تربیتی در دانشگاه پذیرفته می شدند این امکان را داشتند 
تا برای جذب در آموزش و پرورش اعلام آمادگی کنند. امروز ظرفیت 
عظیمی در دانش��کده های علوم تربیتی در حال تحصیل هستند و 
برای جذب بهترین اساتید و دانشجو در این دانشگاه ها، بودجه کشور 
هزینه می ش��ود، ولی متاسفانه این دانشجویان در آموزش و پرورش 
بکارگرفته نمی شوند. یکی از دغدغه های دانشجویان کارشناسی در 
دانش��کده علوم تربیتی دانشگاه تهران این است که جذب آموزش و 
پرورش ش��وند. آیا مسئولان از خودشان پرسیده اند این دانشجویان 
مستعد و علاقه مند که در دانشگاه های سراسری رشته تعلیم و تربیت 
می خوانند قرار اس��ت کجا کار کنند؟ در واقع امید، علاقه و دغدغه 
آن ها کار در آموزش و پرورش اس��ت، ولی متاس��فانه چنین اتفاقی 
نمی افتد و حتما باید آزمون بدهند و خیلی از درس هایی را که کامل 
در دانشگاه گذرانده اند، مجددا با کیفیت کمتر در دوره های پودمان 
بگذرانند تا بتوانند وارد آموزش و پرورش ش��وند و این دس��تاوردی 
جز اتلاف بودجه و وقت و منابع انس��انی ندارد. ممکن است بگویند 
این دانش��جویان کارورزی نرفته ان��د و واحدهای عملی نگذرانده اند، 
خیلی راحت می توان به صورت مش��ترک کار کرد و س��ال آخر این 
دانش��جویان زیر نظر دانشگاه فرهنگیان کارورزی داشته باشند.پس 
می توان گفت دانشجویان رشته علوم تربیتی دانشگاه های سراسری از 
آن جهت که کمبودی نسبت به فارغ التحصیلان دانشگاه فرهنگیان 
ندارند و می توانند برای شغل معلمی پذیرفته شوند. هم اکنون ما در 
کلاس های کارشناسی ارشد در دانشکده علوم تربیتی و روان شناسی 
دانشگاه تهران دو دسته دانشجو داریم؛ آن هایی که در دانشگاه های 
سراسری درس خوانده اند و دانشجویان دانشگاه فرهنگیان که جذب 
آم��وزش و پرورش ش��ده اند و برای تحصیل در مقطع کارشناس��ی 
ارش��د به دانش��گاه های دیگر آمده اند. ما تفاوت معناداری بین این 
دانش��جویان نمی بینیم. همه آن ها دانشجویان دانشگاه های همین 
کش��ور هس��تند. به نظ��رم خیلی غیرواق��ع بینانه اس��ت که وقتی 
کمب��ود معلم داریم، دانش��کده های علوم تربیت��ی را نادیده گرفته 
ایم. زمانی که در وزارتخانه بودم در جلس��ات متعددی در س��ازمان 
برنامه، س��ازمان امور استخدامی و جلسات ش��ورای عالی آموزش و 
پ��رورش تاکید می کردم که حتی با دید به��ره وری و تامین بودجه 
نیز تاس��ف آور است که دولت عضو هیئت علمی را در دانشکده های 
علوم تربیتی بهترین دانش��گاه های کشور استخدام می کند و برایش 
هزین��ه می کند تا دانش��جو تربیت کن��د، بعد دانش��جویان و فارغ 
التحصیلان کارشناس��ی تا دکتری که همان اس��تاد تربیت کرده را 
به کار نمی گیرند.دانشجوهای ما می توانند بهترین نیروهای انسانی 
برای آموزش و پرورش باش��ند، اما به دلیل عدم جذب در آموزش و 
پرورش می بینیم یا جذب سایر دستگاه ها می شوند یا بی کار هستند 
و تعدادی از آن ها بعد از فارغ التحصیلی مهاجرت می کنند با وجودی 
ک��ه از بودجه عمومی برای تربیت آن ها هزینه زیادی صرف ش��ده 
است. دوگانه سازی ایجاد شده بین دانشگاه ها و دانشجویان و غفلت از 
ظرفیت دانشکده های علوم تربیتی از نظر بهره وری و صلاحیت های 
 حرف��ه ای معلم��ان هدررفت منابع را در پی داش��ته که سیاس��ت

 درستی نیست.

 معاون سابق آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش:

با کمبود معلم به صورت پنهان روبه رو هستیم

 رئیس انجمن مددکاری:

 معلولان در مصوبه افزایش سن بازنشستگی نادیده انگاشته شده اند

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران، برای افراد دارای معلولیت 
و بیماری های خاص در مصوبه اخیر مجلس در مورد افزایش سن 
بازنشستگی و س��نوات خدمات بیمه پردازان اظهار نگرانی کرد و 
گفت: معلولان و بیماران در مصوبه اخیر مجلس ش��ورای اسلامی 
نادیده انگاشته شده اند. سیدحسن موسوی چلک در گفتگو با ایرنا 
افزود: به عنوان یک مددکار اجتماعی نگرانی کلی خود را از اجرای 
این قانون به واسطه ابهامات و ضررهای آن به مردم اعلام می کنم 
ام��ا به طور خاص، نگ��ران افراد دارای معلولی��ت و بیماران خاص 
هستم و وظیفه خودم می دانم به عنوان یک تشکل حرفه ای، اعلام 
کنم قب��ل از تصویب این مصوبه ملاحظ��ات لازم برای گروه های 
خاص در نظرگرفته ش��ود. وی درباره افزایش س��ن بازنشستگی و 
سنوات خدمات بیمه پردازان در قانون برنامه هفتم توسعه توضیح 
داد و گفت: بازنگری در س��ن بازنشستگی، وقتی در نظام بیمه ای 
ناترازی ایجاد می شود و صندوق ها به سمت ورشکستگی می روند، 
اقدام��ی قابل قبول اس��ت اما هنگامی که می خواهی��م ناترازی را 
پوشش دهیم، بسته ای برای اصلاحات در نظام بیمه ای باید داشته 
باشیم که با یک کار و بخش حل نمی شود. رئیس انجمن مددکاری 
اجتماعی ایران با بیان اینکه این مس��ئله بسیار ابهام دارد و چالش 
برانگی��ز اس��ت، تصریح کرد: مجریان و ذی نفع��ان این مصوبه در 
اج��را در کمترین زمان بازنگری این ح��وزه با چالش جدید روبرو 
خواهند شد و باید دوباره برای بازنگری اقدام کنند.موسوی چلک 
اف��زود: اگر به هر دلیل مجلس به دنبال اصلاحات نظام های اداری 
صندوق ها و بیمه ها اس��ت، برای برخی افراد مانند بیماران خاص 
و اف��راد دارای معلولیت باید نگاه خاص و ویژه قائل ش��ود. رئیس 
انجمن مددکاری اجتماعی ایران، خواس��تار آن شد که این قانون 
ب��رای این گروه از افراد به آیین نامه های بعدی محول نش��ود. وی 
ادام��ه داد: اگر قرار اس��ت به هر دلیل به این جمع بندی برس��ند 

که این مصوبه اجرایی ش��ود، اف��راد دارای معلولیت و بیماری های 
خاص به طور مش��خص در قانون رد پا بگذارند. هرچقدر وضعیت 
این افراد را محول به آیین نامه ها کنیم، چالش ها بیش��تر می شود 
چون ضمانت اجرایی قانون خیلی بیشتر از آیین نامه ها است. رئیس 
انجم��ن مددکاری اجتماعی ایران با تاکید بر اینکه بیماران خاص 
ش��رایطی دارند که باید حمایت ش��وند، اظهار داش��ت: در شرایط 
کنونی نیز برخی معلولان باید زودتر بازنشسته شوند و حقوق کامل 
را دریافت کنند. موس��وی چلک این س��وال را مطرح کرد که مگر 
چقدر معلول مشمول نظام بیمه ای داریم و در پاسخ به این پرسش 
گفت: باید متناسب با شدت معلولیت ها مواد یا تبصره ها یا بندهایی 
پیش بینی شود که این افراد در اجرای قانون نادیده انگاشته نشوند.

در تصوی��ب قانون باید همه جوانب و گروه ه��ا را درنظر بگیریم و 
طبیعتا نادیده گرفتن افراد دارای معلولیت و بیماران خاص، نشانه 
بی توجهی به حقوق شهروندان محس��وب می شود. رئیس انجمن 
م��ددکاری اجتماع��ی ایران با اش��اره به طبقه بندی اف��راد دارای 
معلولیت )معلولان دارای معلولیت خفیف، متوسط، شدید و خیلی 
ش��دید( در قانون حمایت از حقوق معل��ولان افزود: طبیعتا در هر 
قانون��ی که در ای��ن حوزه تصویب می کنیم بای��د حقوق این افراد 
متناس��ب با شرایط مدنظر قرار گیرد. اکنون در این قانون در هیچ 
موردی به شرایط این افراد اشاره نشده است؛ وقتی در قانون اشاره 
نمی شود در آیین نامه ها هم اشاره نمی شود. آنها را لحاظ نمی کنند 
و نادیده گرفته می ش��وند. موسوی چلک تصریح کرد: حتی اکنون 
هم بسیاری از معلولان به سختی تا ۳۰ سال دوران خدمت را طی 
می کنند؛ در صورتی که با توجه به طبقه بندی و ش��دت معلولیت 
در س��ن بازنشستگی تفاوت قائل ش��وند ضمن اینکه مزایای خود 
را باید بگیرند چون افراد خاص هس��تند. وقت��ی برای آنها، قانون 
مستقل داریم؛ بنابراین این افراد دارای شرایط خاص هستند. وی 

تاکید کرد: نمی توان قانونی تصویب کرد که از افراد دارای معلولیت 
و بیم��اران خاص مورد حمایت قرار نگیرند. واقعیت این اس��ت که 
معلولان و بیماران خاص مانند بقیه مردم نیستند و باید برای آنها 
اس��تثنا قائل ش��د تا حمایت حداکثری از این قشر صورت گیرد. 
ای��ن نوع حمایت به عنوان یک حق ب��رای افراد دارای معلولیت و 
بیماران خاص باید مورد توجه قرار گیرد. رئیس انجمن مددکاری 
اجتماعی ایران گفت: ممکن اس��ت با افزایش س��ن بازنشس��تگی 
مشکلاتی برای افراد دارای معلولیت و بیماران خاص به وجود آید. 
براس��اس این مصوبه، س��نوات خدمت تا ۳۵ سال پیش بینی شده 
اس��ت درصورتی که اگر این قشر به کار کردن ادامه دهند، شرایط 
س��ختی را برای کار کردن دارند و وقتی طول مدت اشتغال بیشتر 
ش��ود، حتی ممکن است کارفرمایان آنان را جذب نکنند. براساس 
طبقه بندی معلولیت و بیماری باید س��ن بازنشستگی تعریف شود 
و حمایت حداکثری از آنها دیده ش��ود. موس��وی چلک با اشاره به 
اصل ۲۹ قانون اساس��ی، افزود: برخ��ورداری از تامین اجتماعی از 
نظر بازنشستگی، بیکاری، پیری، از کارافتادگی، بی سرپرستی، در 
راه ماندگی، حوادث و سوانح و نیاز به خدمات بهداشتی و درمانی 
و مراقبت های پزشکی به صورت بیمه حقی است همگانی و دولت 
مکلّف اس��ت طبق قوانین از محل درآمدهای عمومی و درآمدهای 
حاصل از مشارکت مردم، خدمات و حمایت های مالی فوق را برای 
یک یک افراد کش��ور تامین کند. هادی طحان نظیف س��خنگوی 
شورای نگهبان در نشست خبری در پاسخ به سوالی درباره مصوبه 
افزایش س��ن بازنشس��تگی گفت: این موض��وع در برنامه هفتم به 
تصویب رسیده و مربوط به روزهای اخیر است به همین دلیل هنوز 
در شورای نگهبان بررسی نشده است. وی افزود: ما به صورت غیر 
 رس��می ۱۵ جلس��ه را برای برنامه هفتم داشتیم ولی هنوز به این

 مورد نرسیدیم.

 *دانشجوهای ما می توانند بهترین نیروهای انسانی 
دلیل عدم  به  اما  باشند،  پرورش  و  آموزش  برای 
جذب در آموزش و پرورش می بینیم یا جذب سایر 
دستگاه ها می شوند یا بی کار هستند و تعدادی از 
با  می کنند  مهاجرت  التحصیلی  فارغ  از  بعد  آن ها 
آن ها  تربیت  برای  عمومی  بودجه  از  که  وجودی 

هزینه زیادی صرف شده است
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انجمن صنفی کارگران طی نامه ای به دبیر شورای نگهبان خواستار 
توجه بیشتر نسبت به مصوبات پیرامون تامین اجتماعی در برنامه 

هفتم به ویژه در مورد افزایش سن بازنشستگی شد.
ســمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی طی نامه ای 
به دبیر شورای نگهبان خواســتار توجه بیشتر نسبت به مصوبات 

پیرامون تامین اجتماعی در برنامه هفتم توسعه شد.
متن کامل نامه به شرح زیر است؛ محضر مبارک حضرت آیت الله 
جنتی )دامت برکاته( دبیر محترم شورای نگهبان احتراما، همانطور 
که مســتحضر هستید، شــورای محترم نگهبان از دیرباز تاکنون، 
سازمانها و صندوقهای بیمه گر اجتماعی و از جمله سازمان تامین 
اجتماعی را از موارد شــمول اصل ۷۵ قانون اساســی دانسته و بر 
همین اساس، در خصوص مصوباتی که متضمن بار مالی )کاهش 
منابع و یا افزایش مصارف( برای ســازمانها و صندوقهای بیمه گر 
اجتماعی و بویژه ســازمان تامین اجتماعی بوده است، به استناد 

اصل ۷۵ قانون اساسی ایراد وارد نموده است.
خوشبختانه این رویه حقوقی صحیح و دقیق شورای محترم نگهبان 
از ســوی مقام معظم رهبری )مد ظله العالــی( نیز در قالب مفاد 
بندهای ۳ و۴ سیاســتهای کلی تامین اجتماعی مورد تایید واقع 
گردیده است و بدین اعتبار احکامی که دارای بار مالی تامین شده 
و تضمین شــده نباشند علاوه بر مغایرت با اصل ۷۵ قانون اساسی 
)وفق رویه حقوقی متخذه شورای محترم نگهبان( به سبب مغایرت 
با سیاستهای کلی ابلاغی مقام عظمای ولایت، با اصل ۱۱۰ قانون 

اساسی نیز مغایر می باشند.
استحضار دارید که سازمان تامین اجتماعی از محل حق بیمه های 
مربوط به ما کارگران شکل گرفته و دوام و قوام یافته است و اموال 
آن امانت، مشاع، بین نسلی و به تعبیر مقام معظم رهبری )مدظله 
العالی( در بند سیاستهای کلی تامین اجتماعی »اموال متعلق حق 
مردم« است. بهر تقدیر و در دهه های گذشته با تصمیمات متخذه 
در مجالس و دولتهای قبل، تنظیم ورودی ها و خروجی ها و تعادل 
منابع و مصارف و پایداری مالی این سازمان دچار خدشه گردیده و 
ناترازی مالی و کسری نقدینگی آن رقم خورده است و این ناترازی 
مالی، باعث گردیده اســت که سازمان مزبور نتواند آنطور که باید 
و شــاید و به نحو مطلوب به تعهدات خود درقبال بیمه شــدگان 
و مســتمری بگیران عمل نماید و ضمن اینکــه برای ارائه همین 
خدمات که مورد رضایت ذینفعــان و دارای کفایت برای ذیحقان 
نیست نیز، بالاجبار به فروش اموال و یا استقراض روی آورده است.
خوشــبختانه »سیاستهای کلی تامین اجتماعی« در ۲۱ فروردین 
ماه ســال ۱۴۰۱ از ســوی رهبری معظم انقلاب )مد ظله العالی( 
ابلاغ گردید و در این سند مهم و تعیین کننده راهکارهای داهیانه 
و موثری جهت پایدارســازی مالی ســازمان تامین اجتماعی درج 
گردیده اســت که چنانچه از سوی دولت و مجلس محترم مد نظر 
قرار گرفته و اجرایی گردد بســیاری از مسائل و مشکلات مبتلابه 
سازمان تامین اجتماعی و بالمآل ذینفعان و ذیحقان واقعی آن که 

قاطبه نیروی کار کشور را تشکیل می دهند مرتفع خواهد گردید.
ابلاغ سیاســتهای کلی تامین اجتماعــی، بارقه امیدی را در میان 
مســتمری بگیران و بیمه شــدگان تامین اجتماعی ایجاد نمود و 
انتظــار می رفت که متولیان ذیربط به ســرعت در جهت اجرایی 
نمودن سیاستهای کلی موصوف اقدام فرمایند. متاسفانه مشاهده 
می گردد که علیرغم گذشــت بالغ بر یکســال و نیم از ابلاغ این 
سیاســتها، نه تنها اقدام بموقع، جــدی و موثری در زمینه تحقق 

سیاستهای کلی ابلاغی رهبر فرزانه انقلاب صورت نپذیرفته بلکه در 
جریان تدوین و تصویب برنامه هفتم توسعه، احکامی مغایر با اصل 
۷۵ قانون اساســی از حیث تحمیل بارمالی تامین نشده و مغایر با 
اصل ۱۱۰ قانون اساسی از حیث مغایرت با سیاستهای کلی تامین 
اجتماعی، در لایحه تقدیمی دولت و مصوبات کمیسیون تلفیق و 
صحن علنی مشــاهده می شود که باعث بروز نگرانی عمیق جامعه 
چندین میلیونی مستمری بگیران تامین اجتماعی گردیده است که 
ذیلا به برخی موارد با اهمیت آن اشاره و موارد تفصیلی آن بشرح 

مرقومه پیوست تقدیم حضور حضرتعالی می گردد:
۱ -برخلاف بند ۵ سیاستهای کلی برنامه هفتم توسعه و برخلاف 
بندهــای ۱ و ۵ سیاســتهای کلــی تامین اجتماعی کــه برلزوم 
شکل گیری نظام جامع و فراگیر تامین اجتماعی و ضرورت تعمیم 
کامل پوشــش ســطح پایه بیمه های اجتماعی برای تمامی مردم 
جامعه، تاکید و تصریح نموده اســت در برنامه هفتم توســعه و با 
مستمســک قرار دادن طرح منسوخ استاد شاگردی، بخش زیادی 
از نیروی کار شاغل را از شمول قانون کار و تامین اجتماعی خارج 
ساخته اند بدون اینکه اشتغال جدیدی ایچاد شود. استحضار دارید 
که براســاس سیاستهای کلی نظام قانونگذاری، تغییر قانون کار و 
قانــون تامین اجتماعی که قوانین دائمی هســتند در قالب قانون 

ادواری و موقت برنامه توسعه مجاز نمی باشد.
۲ - علیرغم صراحت بند ۳ سیاســتهای کلی تامین اجتماعی که 
ضمن تاکید بر »پایبندی به حقوق و رعایت تعهدات بین نسلی«، 
اشــعار میدارد حق بیمه هــا و اندوخته های بیمه ای ســازمانهای 
بیمه گر »اموال متعلق حق مردم« میباشد در برنامه هفتم توسعه 
می خواهند وصول حق بیمه سازمان تامین اجتماعی را به سازمان 

امور مالیاتی واگذار نمایند.
۳ - به رغــم صراحت مقدمه و بندهای ۱ و ۵ سیاســتهای کلی 
تامین اجتماعی مبنی بر لزوم شــکل گیری »نظام همگانی تامین 
اجتماعی« و ایجاد فراگیری »پوشــش های سطح پایه برای آحاد 
جامعه« )جزء ۳ بند ۵( در برنامه هفتم توسعه و به اسم طرح استاد 
شاگردی می خواهند بخش زیادی از شاغلین را محروم از پوشش 
بیمه اجتماعی ســازند که این امر علاوه بر مغایرت با سیاستهای 
کلی تامین اجتماعی و محروم ســازی اقشــار مولد و زحمتکش 
جامعه، باعث تشــدید ناترازی مالی این سازمان خواهدشد و روند 

خدمات رسانی به ما مستمری بگیران را مختل خواهد ساخت.
۴ - در جزء ۵ بند ۵ سیاســتهای کلی تامین اجتماعی آمده است 
»حفظ قدرت خرید اقشــار ضعیف جامعه از طریق متناسب سازی 
مزد شاغلین، مستمری بازنشســتگان و مقرری بیکاران« ولیکن 
متاسفانه در برنامه هفتم هیچ حکمی برای متناسب سازی حقوق 
مستمری بگیران تامین اجتماعی لحاظ نگردیده و نه تنها این قشر 
زحمتکش و مولد کشور و لشکریان پیشرفت کشور از منابع عمومی 
اختصاصی به بازنشســتگان کارمندی محروم مانده اند بلکه با درج 
حکم مربوط به ممنوعیت تهاتر بدهی های بیمه ای دولت به سازمان 
تامیــن اجتماعی با اموال دولتی عملا راه را برای تامین منابع لازم 

جهت پرداخت مستمری ما و متناسب سازی آن بسته اند.
۵ - بر اســاس تدبیر صائــب و دقیق مقام معظم رهبری )مد ظله 
العالی( و به موجب بند ۴ سیاســتهای کلی تامین اجتماعی مقرر 
گردیده اســت که با پرداخت بموقع حق بیمه های جاری متعلقه 
دولــت و نیز پرداخت ســریع بدهی های بیمه ای ســنواتی دولت 
»از ایجاد و انباشــت بدهی های دولت به سازمان تامین اجتماعی 

جلوگیری شــود« ولیکن متاســفانه در برنامه هفتم توسعه حکم 
مشــخص و عملیاتی و دارای ضمانت اجراء و زمانبندی مشخص 

تعبیه نگردیده است.
۶- مستحضرید که ســازمان تامین اجتماعی ماحصل دسترنج ما 
بوده و هســت و حق بیمه های پرداختی بر اساس حقوق بنیادین 
کار و حقوق متعلق به نیروی کار در قالب مشــارکت ســه جانبه 
حاصل آمده است و بایستی به صورت سه جانبه اداره شود ولیکن 
متاسفانه براساس قوانین و مقررات مصوب سنوات قبل، سه جانبه 
گرایی در اداره سازمان موصوف کمرنگ گردیده است ومتاسفانه در 
برنامه هفتم توسعه مقررداشته اند که دولت و وزارتخانه ها دخالت 
بیشــتری در اداره ذخایر و ادونخته های سرمایه ای سازمان تامین 
اجتماعی داشــته باشند که مغایر با بند ۳ سیاستهای کلی تامین 

اجتماعی می باشد.
۷ - علیرغم اینکه بخش درمان سازمان تامین اجتماعی بر اساس 
حق بیمه های بیمه شدگان و مستمری بگیران و بدون دریافت یک 
ریال از دولت شکل گرفته است در برنامه هفتم مصوب نموده اند که 
پزشکان سازمان تامین اجتماعی روزی دوساعت از وقت اداری خود 
را صرف درمان بیمارانی نمایند که از سوی وزارت بهداشت معرفی 
می گردند این درحالی است که امکانات سازمان مزبور تکاپوی ارائه 
خدمات درمانی به صاحبان اصلی صندوق یعنی کارگران شاغل و 

بازنشسته را نمی نماید.
۸ - علیرغم اینکه وظیفه پیشــگیری و بهداشت همه آحاد مردم، 
برعهده وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بوده و برای اینکار 
اعتبارات و بودجه دریافت می نماید ولیکن در برنامه هفتم مصوب 
نموده اند که حداقل ۵ درصد از منابع ســازمانهای بیمه گر صرف 
پیشگیری و بهداشــت مردم )ونه لزوما بیمه شدگان و مستمری 

بگیران مشمول( شود.
۹ - برخلاف سیاســتهای کلی نظام قانونگذاری )که تغییر قوانین 
دائمی را در جوف قوانین ادواری ویا قوانین موقت منع نموده است( 
و نیز برخلاف جزء ۳ بند ۵ سیاســتهای کلی تامین اجتماعی )که 
شمول فراگیر بیمه های اجتماعی متناسب با وضع هر فرد را تصریح 
و تکلیف نموده است( در برنامه هفتم توسعه، پیمانها و قراردادهای 
مرتبط با طرح های خصوصی سازی شده دولت، طرح ها و پروژه های 
مسکن و پروژه های مربوط به اساتید دانشگاه را از شمول حق بیمه 

پیمان مستثنی نموده اند.
به گزارش تســنیم؛ موارد دیگری در متــن مصوبات برنامه هفتم 
توســعه وجود دارد کــه جهت عدم تصدیع اوقــات حضرتعالی از 
ذکــر آن ها در اینجا پرهیــز گردید و درصورت ارجــاع مراتب از 
ســوی حضرتعالی به مبادی ذیربط در دبیرخانه شورای نگهبان، 
شــرح تفصیلی موارد مغایرت برای بررسی های کارشناسی تقدیم 
می گردد. شــایان ذکر اینکه طرح مباحث فوق التوصیف در برنامه 
هفتم توســعه، باعــث دل نگرانی و تشــویش اذهان خیل عظیم 
چندین میلیونی کارگران )بیمه شدگان و مستمری بگیران تامین 
اجتماعی( گردیده و این تشــکل هر روز و هرساعت با مراجعات و 
تماســهای مکرر بیمه شدگان و مستمری بگیران، مواجه شده ایم 
بر همین اســاس از محضر حضرتعالی تقاضامندیم که دستورات 
مســاعد و مقتضی لازم برای جلوگیری از نقض سیاستهای کلی 
تامین اجتماعی به مبادی ذیربط صادر فرمایید. به نمایندگی از این 
جامعه میلیونی، قبلا و قلبا از دستور اکیدی که در این زمینه صادر 

خواهید فرمود تشکر و قدردانی می نمائیم.

10aftabeyazd.ir :نشانی سایت

انرژی

کشاورزی

مدیرعامــل شــرکت مایع ســازی گاز طبیعی 
ایران گفت: با راه اندازی فاز نخســت طرح ایران 
ال ان جی افزون بر صادرات ال ان جی و ارزآوری به 
مقدار ۲.۵ میلیارد دلار برای کشور، امکان تزریق 
گاز به شبکه سراسری برای رفع چالش ناترازی 

گاز در کشور نیز وجود دارد.
هادی امیرشقاقی با بیان اینکه با خروج از رکود 
بلندمدت ۸ساله موفق شدیم زمینه کار و اشتغال 
قریب به هزار و ۵۰۰ نفر را به صورت مستقیم در 
طرح فراهم کنیم، گفت: فاز نخست طرح دارای 
پیشرفت تجمعی ۵۳ درصد بوده و دربرگیرنده 
تعدادی زیرپروژه شامل کارخانه شیرین سازی، 
کارخانــه مایع ســازی، مخازن ذخیره ســازی 
محصول، خطوط ارتباطی میان مخازن و اسکله، 
تاسیســات دریایی و نیروگاه سیکل ترکیبی و 
بخش آب است که مخازن ذخیره سازی شامل 
دو مخزن ذخیره ســازی پروپان و بوتان هریک 
به ظرفیــت ۳۰ هزار مترمکعب و ســه مخزن 
ذخیره سازی ال ان اجی هریک به ظرفیت ۱۴۰ 
هزار مترمکعب می شــود که پیشرفت فیزیکی 
مخازن ذخیره سازی محصول از ۹۹ درصد عبور 

کرده است.
وی افــزود: پــروژه بعــدی خطــوط ارتباطی 
مخازن تا اســکله صادراتی شامل پایپ رک های 
عظیــم، خطــوط لولــه انتقــال محصــول، 
بارگیــری  بازوهــای  کمپرســورهای بویلاف، 
محصول، تجهیزات برق و ابزار دقیق مرتبط است 
که مهندسی تفصیلی و ســفارش گذاری اقلام 
دیرتحویل انجام شده و پروژه در حال پیشرفت 

است.
مدیرعامل شرکت مایع سازی گاز طبیعی ایران 
اظهار کرد: اصلی ترین واحدهای فرآیندی طرح 
شامل پروژه های شیرین سازی و مایع سازی گاز 
است که کارخانه شیرین سازی دارای دو ردیف 
موازی است و هریک ۲۸ میلیون مترمکعب گاز 
ترش را دریافت می کننــد و عملیات فرآورش 
و شیرین ســازی گاز غنی را انجــام می دهند. 
پیشــرفت فیزیکی ردیف اول ایــن کارخانه در 
محــدوده ۶۵ درصد و ردیــف دوم بیش از ۷۰ 
درصد اســت. خطوط زیرزمینی اجرا و ۳ هزار 
تن سازه فلزی نصب شــده و سفارش گذاری و 
نصب ۷ هزار و ۵۰۰ تن سازه فلزی دیگر و نصب 

۵۰۰۰ تن تجهیزات در حال انجام است.
برنامه پیش راه اندازی  امیرشقاقی گفت: مطابق 
واحدهــای ۱۱ و ۱۲ کارخانــه شیرین ســازی 
امسال و راه اندازی ردیف دوم آن اواخر سال بعد 
انجام می شود و از اوایل سال ۱۴۰۴ ردیف دوم 

شیرین سازی وارد مدار خواهد شد.
وی تصریــح کرد: طرح ایران ال ان جی دارای دو 

ردیف مایع سازی گاز طبیعی با مجموع ظرفیت 
تولید و صادرات ۱۰٫۵ میلیون تن ال ان جی در 
سال است که اجرای فاز به فاز طرح و راه اندازی 
تدریجــی همه بخش هــا و کارخانه ها با هدف 
تکمیل گام بــه گام طرح و همزمان درآمدزایی 
برای شــرکت در دستور کار قرار دارد و تکمیل 
بخش های جداســازی ترکیبات سنگین گاز و 
مایع ســازی گاز طبیعی با بهره گیــری از توان 
پیمانکاری شــرکت های توانمند داخلی، ظرف 

مدت ۳ سال نهایی خواهد شد.
مدیرعامل شرکت مایع سازی گاز طبیعی ایران 
ادامــه داد: از نظر فنی و بــدون خلل به طرح 
اصلی، امکان معکوس ســازی بخشی از فرآیند 
 )LNG( کارخانــه با دریافت محصــول نهایی
از فروشــندگان و ذخیره ســازی آن در مخازن 
ذخیره ســازی طرح و تبدیل آن به گاز طبیعی 
شــیرین وجود دارد که البته این کار مســتلزم 
تکمیل اســکله برای پهلوگیری کشــتی های 
ال ان جی بر و ایجاد تاسیســات ریگسیفیکیشن 
)Regasification( خواهد بود. در این حوزه 
با توجه به پیشرفت فیزیکی ۹۹ درصد مخازن 
ذخیره ســازی و پیشــرفت بیش از ۵۰ درصد 
تاسیسات دریایی طرح، در صورت ابلاغ کار و در 
چارچوب شیوه نامه جذب سرمایه گذار به منظور 
افزایش پایداری تأمیــن گاز طبیعی ابلاغی از 
سوی وزیر نفت و البته تامین منابع مالی مورد 
نیاز، امکان تامین بخشی از کسری شبکه گاز از 
این طریق وجود دارد و می توانیم به اندازه دو فاز 
استاندارد پارس جنوبی گاز به شبکه سراسری 

تزریق کنیم.
امیرشقاقی با اشاره به خوراک مصرفی مجموعه 
ایران ال ان جی گفت: خوراک مصرفی این طرح از 
خروجی لخته گیر فاز ۱۴ پارس جنوبی تخصیص 
داده شــده اســت و در مرحله احداث خط لوله 

دریافت خوراک هستیم.
به گزارش میزان؛ وی در پایان گفت: طرح ایران 
ال ان جی دارای نیروگاه سیکل ترکیبی با مجموع 
ظرفیت هزار و ۱۳۰ مگاوات شــامل پنج واحد 
گازی ۱۶۲ مگاواتی و دو واحد بخار ۱۶۰ مگاواتی 
است که واحدهای گازی نیروگاه به ظرفیت ۸۱۰ 
مگاوات، در هفته دولت سال پیش با حضور وزیر 
نفت به صورت رسمی افتتاح شد که از مجموع 
ظرفیت تولیدی بخشی در اختیار پالایشگاه های 
گازی پارس جنوبی و بخش دیگر آن در اختیار 
صنایع پرمصرف و عمده کشور مانند آلومینیوم 
و مــس قرار می گیرد، البتــه در فصل گرما نیز 
همسو با ایفای مسئولیت های ملی در همکاری 
با شبکه سراسری برق بخشی از ظرفیت نیروگاه 

در خدمت تامین نیاز مردم قرار گرفت.

وزیــر جهاد کشــاورزی ضمن ارائه گزارشــی از 
فعالیت های این وزارتخانه به دیوان محاســبات 
کشور، گفت: موضوع امنیت غذایی از اولویت های 
مهم ایــن وزارتخانــه اســت و در همین رابطه 
پیشــنهادی را هم در خصوص تشکیل »شورای 

امنیت غذایی« ارائه داده ایم.
وزیر جهاد کشاورزی به همراه تعدادی از معاونین 
خود با حضور در دیوان محاسبات کشور در جلسه 

کاری با رئیس کل دیوان محاسبات شرکت کرد.
در این جلسه ســیداحمدرضا دستغیب با تاکید 
بر اینکه این نهاد نظارتی به دنبال پیشــگیری از 
انحرافات احتمالی است، گفت: دیوان محاسبات 
سیاست های پیشگیرانه را در دستور کار خود قرار 
داده است. وی با اشــاره به اهمیت نقش نیروی 
انسانی و تجربیات مدیرانی که در سطوح مختلف 
مشغول فعالیت هســتند، اظهار داشت: نظارت 
بر خط و سیاســت های تعاملی دیوان محاسبات 
کمک می کند تا مســئولان در رده های مختلف 
بتوانند علاوه بر تصمیم گیری های درست و به نفع 
مردم، از بابت پیامدهای تصمیماتی که در گذشته 
گریبانگیر برخی از مدیران شــده است، نگرانی 

نداشته باشند.
دستغیب با تاکید بر اینکه سلامت و امنیت غذایی 
کشــور و مردم برای دیوان محاسبات مهم است، 
اظهار داشــت: با توجه به حساسیت فعالیت های 
وزارت جهاد کشــاورزی و همچنین اقدامات این 
وزارتخانــه برای چرخه تولید و مصرف کشــور، 
دیوان محاسبات به طور ویژه ضمن نظارت دقیق، 
مشاوره های لازم را به این مجموعه برای پیشبرد 
اهداف مدنظر با تکیه بر ظرفیت های قانونی ارائه 
خواهد کرد. وی همچنین خواستار شفافیت بیشتر 
در حــوزه تهاتر و واردات شــد و بر لزوم تثبیت 

قیمت ها تاکید کرد.
دستغیب با بیان اینکه باید ساز و کاری را ترتیب 
داد تــا یارانه ها به مصرف کننده نهایی اختصاص 
یابد، افزود: حذف واســطه ها و از میان برداشتن 
موانع برای تخصیص یارانه به ذینفع اصلی و نهایی 
می تواند گامی رو به جلو در راستای تحقق عدالت 
باشــد. وی با اشــاره به ابلاغ »سیاست های کلی 
توسعه دریا محور« از سوی رهبر انقلاب اسلامی، 
گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی در این ابلاغیه به 

دو موضوع کشاورزی و دامداری نیز اشاره کردند که 
این مسئله نشان از توجه ویژه ایشان به حوزه های 
مذکور دارد که حتماً مسئولیت دستگاه های متولی 

را در این خصوص مضاعف می کند.
دستغیب ضمن اشــاره به نامگذاری سال جاری 
به عنوان »مهار تورم، رشــد تولیــد« افزود: باید 
سیاست ها در حوزه مواد غذایی را طوری تنظیم 
کنیم که باعث نگرانی نشود و مردم مشکلی در این 
حوزه به خصوص در مورد گرانی کالاها احساس 
نکنند. در این جلســه، محمــد علی نیکبخت 
وزیر جهاد کشــاورزی نیز ضمن ارائه گزارشی از 
فعالیت های این وزارتخانه و استقبال از برگزاری 
جلسات تعاملی با دیوان محاسبات کشور، اظهار 
داشت: موضوع امنیت غذایی از اولویت های مهم 
این وزارتخانه است و در همین رابطه پیشنهادی 
را هم در خصوص تشکیل »شورای امنیت غذایی« 

ارائه داده ایم.
وی همچنیــن توضیحاتــی در خصــوص روند 
تخصیص ارز، حذف واسطه ها و اصلاح رویه های 
واردات کالاهای اساســی ارائه داد و با اشــاره به 
مســائل و تنگناهای بودجــه ای در وزارت جهاد 
کشاورزی، خواستار ارائه راهکارهای قانونی از سوی 

دیوان محاسبات برای رفع آن ها شد.
در ادامه، علی کامیار دادســتان دیوان محاسبات 
کشور هم با اشاره به اقدامات دولت در جهت مبارزه 
با فساد، گفت: یکی از موضوعات مهم در این حوزه 
هم افزایی دستگاه های اجرایی و نظارتی است که 
با تکیه بر آن می توان توفیقات بیشتری در حوزه 

مبارزه با فساد به دست آورد.
کامیــار ضمن تاکید بر لزوم توجه به معیشــت 
مردم، افزود: بخش زیادی از حوزه معیشت مردم 
مربوط به وزارت جهاد کشاورزی است و به همین 
دلیل فعالیت های این مجموعه از حساسیت های 

دوچندانی برخوردار است.
وی حمایت از بخش خصوصی را مهم دانســت 
و گفت: برخی سیاســت های غلط که در گذشته 
وجود داشته است، باید مورد تجدید نظر قرار گیرد.
به گزارش تســنیم؛ در این جلسه معاونان وزارت 
جهاد کشاورزی و معاونان دیوان محاسبات کشور 
نیز به ارائه نقطه نظرات و پیشــنهادات خود در 

جهت بهبود روندها و رویه ها پرداختند.

سیاستگذار در حل مســئلۀ بنزین دچار پارادوکس است. با شرایط 
فعلی، هر سیاستی اتخاذ کند، دچار مشکلات جدی خواهد شد. تنها 

یک راهکار برای تغییر شرایط وجود دارد: تغییر برخی پیش فرض ها.
الگوهای جهانی تجارت و اقتصاد، نســبت به نیم سده پیشتر، دچار 

دگرگونی های اساسی شده است.
امــا فقدان »نظریه های بومــی دولت« در کشــورهایی مانند ایران، 

نتوانسته آرایش و نظام مناسبی برای شرایط جدید تعریف کند.
ایــن فقد نظریه، موجب ایجاد پارادوکس های مبنایی مهمی شــده؛ 
ازجمله اینکه دولت از یک ســو داعیه دار کنترل گری شــدید به نفع 

عدالت است، و از سوی دیگر ابزارهای آن را در اختیار ندارد.
همچنین فقدان نظریه موجب پارادوکس ها یا رهاشدگی های گوناگون 
شده است؛ یکی از آن ها، الگوی قیمت گذاری برخی کالاهاست. بنزین 

و نان، احتمالاً مهمترین این کالاها هستند.
در سیاستگذاری بنزین یک پاراداوکس جدی وجود دارد، که گاه به گاه 
دامن سیاستگذار را می گیرد و هربار او را تا سرحد ایجاد بحران پیش 
می برد: ازطرفی سیاستگذار نمی تواند تا ابد قیمت را ثابت نگاه دارد و 
به دلایل گوناگون ناچار است با ارقامی نزدیک به تورم تعدیلش کند، 
و ازطرفی هرگونه تکانۀ قیمتی در بنزین، زمینه ســاز بحران است. با 
این شرایط چه باید کرد؟ باید شرایط را آنالیز کنیم تا به پاسخ مناسب 

برای این پرسش برسیم.
سیاست های قیمتی بنزین منطقاً از چند حالت خارج نیست:

۱. ممکن است سیاســتگذار با اســتفاده از سیاست های جایگزین 
بنزیــن، نقش این ســوخت خاص را به تدریج کم رنــگ نماید. برای 
مثال با اتخاذ سیاســت هایی مانند وارد کردن خودروهای گازسوز به 
چرخــۀ حمل ونقل، جایگزینی خودروهای کوچک برقی و هیبریدی 
و کم مصــرف، ارتقاء ناوگان حمل ونقل عمومی، اصلاح شــبکۀ راه ها 
و مسیرهای شــهری، برقرار کردن سیاست های کاری )مانند تغییر 
ســاعت کار یا تعیین دورکاری(، اتخاذ سیاست های کلان و راهبردی 
)مانند تغییر پایتخت یا تجمیع ادارات در یک محل(، اصلاح فرهنگ 
عمومی در استفاده از دوچرخه )درصورت امکان، یعنی در شهرهای 
اصطلاحاً فلت، و کوچک( و مواردی از این دست تلاش کند، تدریجاً 

تقاضای بنزین را کاهش دهد.
۲. همچنین مانند برخی کشــورها، ممکن است قیمت بنزین تقریباً 
آزاد باشــد و متناســب با عرضه و تقاضا و حتی متناسب با خدمات 
حاشیه ای هر پمپ بنزین تفاوت داشته باشد. در این شرایط، طبعاً بر 
اساسی تئوری قیمت های نسبی، قیمت بنزین نیز به صورت تدریجی 

با تورم تعدیل خواهد شد.
۳. یا ممکن است مانند کشــور ما، سیاستگذار ترجیح بدهد به طور 
معمول زمان های طولانی قیمت بنزین را ثابت نگاه دارد؛ و برای حذر 
از اعتــراض اجتماعی و عدم توازن های اقتصــادیِ منبعث از افزایش 
قیمت بنزین، تا جایی که قاچاق صادرات و فشار مصرف بسیار بالا و 
واردات و از این قبیل موارد کارد را به استخوان نرسانده، به این قیمت 
دست نزند؛ و خب، با بالا رفتن درجۀ این فشارها گاه گاه با یک شوک 
قیمتی مسئله را موقتاً حل کند؛ و این چرخه مداوماً تکرار شود. این 

واقعیت فعلی سیاستگذاری بنزین در کشور ماست.
۴. و در نهایت ممکن اســت سیاستگذار تلاش کند تا با تغییرات در 
»توزیع« مشکل را حل کند. یعنی برای مثال تلاش کند یارانۀ بنزین 

را به خود خانوار اختصاص بدهد و متعاقباً قیمت بنزین را آزاد کند.
سیاســتگذاری دربارۀ بنزین علی القاعده از ایــن چهار حالت خارج 

نیست.
اجرای حالت اول، به دلیل زمان بر بودن و نیاز شدید به سرمایه گذاری 
و ارتقاء تکنولوژی و همچنین برنامه مندی جدی در توسعه و پیشرفت، 

در اقتصاد ایران اجرایی نیست؛ لااقل در کوتاه مدت.

حالت دوم هم مشکلات خودش را دارد. هنوز دانشکده های اقتصادی 
ما به جمع بندی نرســیده اند کــه در مواردی مانند نان، ســیمان، 
فرآورده های نفتی و گازی، ســنگ های تزئینــی و از این قبیل، که 
منابع سرشار آن در کشور در دسترس است، باید با چه قیمتی عرضه 
کرد. آیا قیمت های جهانی ملاک باشــد، یا درصدی از آن، یا قیمت 
منطقه ای، یا قیمت گذاری داخلی. درواقع، همانطور که عرض شــد، 
نظریات اقتصادی بومی در کشــور ما پابه پای تغییرات جهانی شکل 
نگرفته، و مآلاً سیاستگذار هم در این زمینه سردرگم است. بنابراین 
این حالت، هم اجرایی نیســت و هم تغییر بنیادین از قیمت گذاریِ 
»دستوری-شــوک آلود« فعلی به قیمت گــذاری آزاد، با چالش های 
لاینحل فراوانی روبه رو است؛ و احتمالاً با اعتراضات اجتماعی جدی 
نیز همراه باشــد. لذا می بینیم اکنون هم این مورد کلًا از دستور کار 

سیاستگذار خارج است.
حالت ســوم هم مشکلات فراوانی را در کشــور ما پدید آورده است. 
ازیک ســو، اعطای یارانه های فراوان طی ســالیان متمادی موجبات 
مشکلات جدی مانند قاچاق سیستماتیک، مصرف بالا، آلودگی هوا، 
پدیده هایی مانند تک سرنشینی خودروها، بی عدالتی نسبت به حداقل 
نیمی از جامعه که از داشتن خودرو محرومند، نیاز به واردات مضاعف 
و موارد فراوان دیگری شــده است؛ ازطرف دیگر سیاستگذار ناشی از 
مشــکلات جدی رخ داده در نوبه های پیشینِ تعدیل قیمت، جرأت 
تصمیم گیری برای تغییر یا تعدیل یا شــوک بعدی را از دست داده 
است. بخصوص اکنون، که تلخی حوادث آخرین نوبت تعدیل قیمت 
در آبان ۱۳۹۸ سیاستگذار را مجاب کرده که باوجود گذشت بیش از 

چهار سال از تغییر پیشین، بسیار محتاط عمل کند.
و حالت چهارم؛ خیال خام اســت که اینطور بیندیشــیم که افزایش 
قیمت یک »کالای پیشروی قیمتی« مانند بنزین، و بازتوزیع ریالی 
منابع بین تمام مردم، مشکل را برطرف خواهد کرد. بارها و مکرر این 
اثر تجربه شــده که چنین مکانیزمی، بسیار بیش از آنچه بین قشر 
متوســط و فقیر توزیع می کند، از جیب آن ها برخواهد داشت )این 
انذار لازم است که مجلس فعلی، باز در این دام گرفتار شده؛ دامی که 

تبعات مخربش دامن قشر ضعیف را خواهد گرفت(.
خب، با این تفاصیل، سیاستگذار باید کدامیک از مسیرهای فوق آمده را 
برگزیند و دنبال کند؟ پاسخ این است که »هیچکدام«! سیاستگذاری 
در مســئلۀ »بنزین« در کشور ما با یک تصویر مشوب و مشوه مواجه 
است، و اســیر یک چالشِ ظاهراً غیرقابل حل شده، که خروج از آن 

ناممکن می نماید.
 راهکار چیست؟

باید دقت کرد که سیاستگذاری بنزین، »با مفروضات فعلی« محکوم 
به تناقضات پیش گفته اســت. مادام که این مفروضات برقرار باشد، 
سیاســتگذار بی نوا، با این شــرایط پیچیده و تودرتــو چه باید و چه 

می تواند انجام دهد؟

خب. بیایید شرایط و پیش فرض ها را تغییر بدهیم!
پله پله پیش برویم:

یکی از مهمترین عواملی که پس از شــوک بنزینی موجب اعتراض 
می شــود »تورم انتظاری« مردم از پدیدۀ افزایش قیمت بنزین است. 
مســتحضرید که ادبیات تورم انتظاری از دهۀ ۱۹۶۰ با ورود ادبیات 
انتظارات تطبیقی )Adaptive Expectations( و بعدتر انتظارات 
عقلایی )Rational Expectations( در اقتصاد دنیا تئوریزه شده 
و تاکنون نیز در محافل علمی یکی از دلایل جدی نوســانات به شمار 
می رود. اما به دلالت های این مسئله بپردازیم که چرا انتظار تورم ناشی 

از افزایش قیمت بنزین در مردم شکل گرفته است؟
به این دلیل ساده که طی سالیان متمادی، همبستگی قیمت بنزین 
با تورم های همزمان یا کمی متأخرتر را تجربه کرده اند. همچنین این 
پدیدۀ انتظارات، طی زمان تشدید شده و انتظارات بازیگران اقتصادی 
نیز مســتمراً بر شدت آن افزوده است. به این معنا که با تغییر قیمت 
بنزین، بازیگــران اقتصادی نیز - متاثر از تورم انتظاری - قیمت های 
کالاها و خدماتشان را را به دلیل برآورد از تورم بعدی، افزایش می دهند 
و این خود موجب تورم بیشتر می شود. همچنین عنایت می فرمایید 
که یلگی بازارهای سوداگرانه مانند طلا و ارز و مسکن و خودرو و غیره 
نیز بر شدت نوسانات و تغییرات می افزاید. یعنی افزایش قیمت بنزین، 
یکباره در یکی یا چندتایی از این بازارها اثر می گذارد و شوک افزایشی 

قابل توجهی در آن ها پدید می آورد.
خب؛ بیایید این پدیده های بالا را آنالیز کنیم. با افزایش قیمت بنزین:

اولاً درآمد عــده ای، به صورت مجازی و بــدون اتکا به فعالیت مولد 
افزایش چشمگیری می یابد.

ثانیاً دارندگان ثروت در بازارهای گوناگون، ناشی از افزایش بی توجیه 
و نامولد قیمت دارایی شان، سودهای کلان می برند.

ثالثاً راه برای ســوداگری و ایجــاد چرخۀ تخریب مضاعف در بازارهای 
گوناگون باز می شود. مثلاً دیده ایم که مردم یکباره به یک بازار )مثلاً برای 
خرید ارز یا خودرو( هجوم می برند، و این خود شرایط را تشدید می کند.

با این شرایط:
بــدون تردید مســیر اصــلاح سیاســتگذاری و خــروج از کمند 
قیمت گذاری های دســتوری یا نامتــوازن در اقتصاد مــا از »ایجاد 
اهرم هــای لازم برای کنتــرل عدم توازن های اقتصــادی« می گذرد. 
این رویکرد در کشــورهای پیشرفتۀ دنیا تجربه شــده و ادبیات آن 
کامل اســت. بخصوص اجرای همزمان سه مالیات: مالیات بر عایدی 
 ســرمایه CGT) Capital Gains Tax(، مالیــات بــر درآمــد 
PIT) Personal Income Tax( به همراه وضع مالیات ســخت 
بر ســوداگری )یا همان مالیات بر معاملات مکرر( اولین و مهمترین 

راه حل است.
التفات می فرمایید که با اجرای همزمان و مؤثر این ســه نوع مالیات 
- به همراه برخی سیاســت های تکمیلی - آن چرخه ای از انتظارات 
که در هنگام افزایش قیمت بنزین ایجاد می شد کاملًا کنترل شده و 
شکل نمی گیرد؛ یعنی بازیگر اقتصادی نمی تواند بی محابا قیمت کالا 
و خدماتش را افزایش دهد، زیرا مشمول مالیات بر درآمد خواهد شد؛ 
نیز بازارهای سفته بازانه از رونق خواهند افتاد، به این دلیل که مالیات 
بر عایدی سرمایه جذابیت این بازارها را از بین خواهد برد؛ و همچنین 

طبعاً سوداگران به این چرخه وارد نخواهند شد.
به گزارش تســنیم؛ با این رویــه، آن »پیش فرض« هایی که موجب 
می شــد سیاستگذار در تنگنا قرار گیرد، و نتواند برای نان و بنزین و 
سیمان و صدها قلم دیگر، سیاستی منطقی اتخاذ کند، از بین خواهند 
رفت. تنها پس از اعمال این سیاست هاست که قیمت گذاری و توزیع 
بنزین می تواند مسیری منطقی را طی کند. سیاستگذاری سالم برای 

بنزین، راهکاری ورای بازار و دانش انرژی و سوخت دارد!

تنها  راهکار حل »پارادوکس بنزین«

نامه کارگران به آیت الله جنتی درباره اشکالات مصوبات برنامه هفتم

تزریق گاز به اندازه ۲ فاز پارس جنوبی 
به شبکه سراسری گاز از ایران ال ان جی

پیشنهاد نیکبخت برای تشکیل »شورای امنیت غذایی«
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جمهوری اسلامی: طرحی نو دراندازید
هم��ه می دانس��تند زمامداران 
کش��ورها به وی��ژه در غرب و 
جهان عرب و همینطور س��ردمداران کش��ورهائی 
که به عنوان قدرت های جهان در دو بلوک ش��رق 
و غ��رب مطرحند افرادی خودش��یفته، دیکتاتور و 
مدعی��ان دروغگوی دفاع از حقوق بش��ر هس��تند 
ولی آنچه در جریان جنگ غزه برملا ش��د بس��یار 
بیش از اینها ب��ود. اینکه در م��دت 45 روز حدود 
15 هزار نفر کش��ته، چند هزار نف��ر مفقود، ده ها 
هزار نفر زخمی، یک میلیون و دویس��ت هزار نفر 
آواره و آنهمه مسجد و بیمارستان و مدرسه و خانه 
ویران شوند و زمامداران کشورها هیچ اقدامی برای 
جلوگیری از اینهمه جنایت و مجازات جنایتکارانی 
که مرتکب چنین خیانت بی سابقه ای به انسانیت 
شده اند به عمل نیاورند، حیرت آورترین فاجعه عصر 
حاضر اس��ت. در عین حال که ملت ه��ا در 5 قاره 
جهان به خیابان ها آمدند و ضمن حمایت از مردم 
غزه و آزادی فلسطین، به جنایات رژیم صهیونیستی 
اعتراض کردند، س��ران کشورها یا سکوت کردند یا 
فقط شعار دادند و عده ای از آنها هم به صهیونیست ها 
کمک تسلیحاتی، مالی، سیاسی و تبلیغاتی کردند تا 
به کشتار و تخریب ادامه دهند. در چارچوب مجامع 
بین المللی نیز شرایط بسیار غم انگیز است. سازمان 
ملل به دلیل وجود حق وتو برای تعدادی از اعضایش 
نتوانست قطعنامه آتش بس برای غزه تصویب کند 
و دبیرکل این س��ازمان که ماهیانه حدود 30 هزار 
دلار به خاطر این عنوان دریافتی دارد، به ابراز تاسف 
اکتفا کرد و هنگامی که با کلماتی بسیار نرم درباره 
لزوم جلوگیری از ادامه بمباران های غزه صحبت کرد، 
با نهیب نخست  وزیر رژیم نامشروع اسرائیل مواجه 
ش��د که به او گفت تو حق دخالت در این موضوع 
را نداری! طبیعی است که وقتی سازمان ملل یک 
گروه نژادپرست و تروریست که سرزمین یک ملت را 
غضب کرده و اشغالگر است را به عنوان عضو رسمی 
این سازمان به رسمیت می شناسد، چنین موجود 
نامش��روعی هرگز به مصوبات آن اعتنا نکند، نظر 
دبیرکل آن را قبول نداشته باشد و قطعنامه هایش 
را هم اجرا نکند کمااینکه آشکارا اعلام کرد قطعنامه 
اخیر سازمان ملل که با عنوان وقفه انسان دوستانه 
جنگ غزه تصویب شد را اجرا نمی کند. در برابر این 
گستاخی های سران رژیم صهیونیستی هیچ یک از 
سران کشورهای جهان عکس العملی نشان ندادند و 
کاری نکردند. البته رئیس  جمهور الجزایر خواستار 
محاکمه سران رژیم صهیونیستی شد و نمایندگان 
مجلس آفریقای جنوبی با مصوبه ای خواستار قطع 
رابطه این کش��ور با این رژیم ش��دند ک��ه از موارد 
اس��تثنائی و قابل تحسین هس��تند. سایر مجامع 
بین المللی هم غیر از ابراز تاسف کار دیگری نکردند.

این واقعیت های تلخ نشان می دهند مدیریت جهان 
با زمامداران کنونی و س��ازمان ملل و سایر مجامع 
بین الملل��ی با وضعیت فلج و بی عمل��ی که به آن 
مبتلا هستند، به سوی هرچه بدتر شدن به پیش 
می رود. بشریت با این زمامداران، آینده بسیار سیاهی 
خواهد داشت. اقدام بعدی، تجدید نظر اساسی در 
ساختار سازمان ملل است. این سازمان اگر بخواهد 
مفید باشد باید از مقررات ضدانسانی مانند حق وتو 
نجات پیدا کند. تا زمانی که حق وتو به عنوان یکی از 
اصول مدیریتِ جهانی بخشی از ماهیت سازمان ملل 
را تشکیل می دهد، مدیریتِ جهانی به سوی صلاح 
و س��داد پیش نخواهد رفت. حق وتو دقیقاً همان 
قانون جنگل است که اصولی ترین پایه مدیریتی آن 
می گوید: حق متعلق به کسی است که زور بیشتری 
دارد.تش��کیل نهضت جهانی، یک آرزوی غیرقابل 
تحقق نیست. نویسندگان، سخنوران، صاحبنظران 
و صاحب  نفوذان سیاسی کشورهای مختلف اگر از 
مرحله نظریه  پردازی به میدان عمل وارد شوند و به 
یک تلاش دسته جمعی به  منظور درانداختن طرحی 
نو ب��رای مدیریت جهان روی آورند، قطعاً موفق به 

تشکیل این نهضت جهانی خواهند شد.

جوان: اصلاح طلبان از نداشتن رأی می ترسند
چالش اصلی جریان اصلاحات در شرایط 
کنونی میزان مشارکت مردم در انتخابات 
اس��ت. روزنامه آرمان ملی درباره لیست 
انتخاباتی ن��دادن اصلاح طلبان گفته که آن ها از 
نداش��تن رأی می ترسند و به همین دلیل نامزد 
و لیس��تی معرف��ی نکرده اند. آرم��ان ملی که از 
رس��انه های اصلاح طلبان است، نوشته: »چالش 
اصلی جریان اصلاحات در شرایط کنونی میزان 
مش��ارکت مردم در انتخابات است. این وضعیت 
در انتخاب��ات س��ال های۹۲، ۹4 و1400 وجود 
داش��ته و اصلاح طلبان به جای اینکه با رویکرد 
ایجاب��ی در انتخابات حضور پیدا کنند با رویکرد 
سلبی در انتخابات حاضر شده اند. این وضعیت به 
خصوص در انتخابات ریاست جمهوری سال۹۲ 
و انتخابات مجلس در س��ال۹4 وجود داش��ت. 
واقعیت این است که دلیل اصلی این موضوع نیز 
این بود که نتیجه رویکرد سلبی به خصوص در 
دور دوم ریاس��ت جمهوری آقای روحانی منفی 
شد و با نارضایتی شدیدی که وجود آمد سرمایه 
جریان اصلاحات از بین برفت و میزان مشارکت 
نیز کاهش پیدا کرد. در واقع در انتخابات مجلس 
در س��ال13۹۸ اصلاح طلبان به صورت حداقلی 
در انتخاب��ات حضور پیدا کردند که این وضعیت 
در انتخابات ریاس��ت جمهوری سال1400 نیز 
ادام��ه پیدا کرد!« در واق��ع حضور اصلاح طلبان 
باعث بالا رفتن مشارکت در انتخابات نمی شود، 
بلک��ه برعک��س، احتمال مش��ارکت ب��الا باعث 
حض��ور اصلاح طلبان می ش��ود. وقتی تحلیل ها 
و پیش بینی ه��ا بگوید که مش��ارکت بالاس��ت، 
اصلاح طلبان می آیند و روی موج سوار می شوند 
و همه چی��ز را به نفع خود مص��ادره می کنند. 
وقتی هم عملکردش��ان باع��ث نارضایتی مردم 
ش��ده و مش��ارکت پایین می آی��د، می گویند ما 

انتخابات را تحریم کرده ایم!

نکته قابل تأمل این اس��ت که حزب سیاسی باید 
بتواند در فضای سیاسی جامعه تغییر ایجاد کند، 
بزنگاه ایجاد چنین تغییراتی، انتخابات اس��ت. اما 
به نظر می رسد عملکرد ضعیف مجلس سابق که 
دس��ت اصلاح طلبان بود و نی��ز ناکارآمدی دولت 
روحانی که دولت اصلاح طلبان بود، توانایی احزاب 
اصلاح طلب برای جذب سرمایه اجتماعی، ایحاد 
تغییر و نیز رأی آوری در انتخابات را کاملًا تضعیف 

کرده است.

شرق: فوبیای هوشیاری
یکی از عوارض آلزایمر خودخواسته، 
ع��دم تمرکز و عدم »تأمل« اس��ت. 
تمرک��ز نقطه کانونی تأمل اس��ت. دول��ت و مردم 
هری��ک به نوعی تمرک��ز و درواقع تأمل خ��ود را از 
دست داده اند. اگر به عملکرد، گفتار و کردار دولت 
رئیس��ی بنگرید، آنچه بیش از هر چیز در آن عیان 
است، عدم تمرکز و تأمل است. کارها و تصمیماتی 
را بدون تأمل می گیرند و با شتاب درصدد تصحیح 
آن برمی آیند و در این شتاب باز کارها و تصمیمات 
اش��تباه دیگری می گیرند. برای اثبات این ادعا نیاز 
به نمونه نیس��ت؛ آرش��یو روزنامه ها پر است از این 
نمونه ها . تغییر ساعت کار ادارات یکی از آشکارترین 
تصمیمات بدون تأمل دولت دوازدهم است. در کنار 
این عملکردهای ش��تاب زده، س��خنان بدون تأمل 
دولتمردان را هم نباید از قلم انداخت. دولت و ارکان 
آن گویا دچار فراموش��ی خودخواسته و کوتاه مدت 
شده اند؛ بدون تأمل س��خن می گویند و فراموش 
می کنند چه گفته اند. از س��ر غرور نیست که آنان 
عذرخواه��ی نمی کنن��د، فرام��وش می کنند چه 
گفته اند. جامعه هم به نوعی دیگر دچار فراموشی و 
آلزایمر خودخواسته شده است. مشکلات اقتصادی، 
نابسامانی های بوروکراتیک و آشوب و بی برنامگی 
در زندگی روزمره، مردم را وامی دارد تا به فراموشی 
پناه ببرند. جامعه ای که همواره خود را با تاریخش 
مقایسه کند و نتواند در وضعیت حال تغییری به 
وجود آورد، ناگزیر است خود را به دست فراموشی 
بسپارد یا برای انتقام از وضعیت کنونی اش دست به 
بازنویسی و ساخت دروغین تاریخ بزند. آنچه زمانی 
برای دولت، جامعه، روشنفکران و نخبگان آن فوبیا 
بود، اینک داروی آرام بخش برای دولت و توده های 
در رنج اس��ت. دولت و ملتی که اهل تأمل اس��ت، 
باید فوبیای فراموشی )آلزایمر( داشته باشد. پیش 
از آنکه بحث را ادامه بدهیم، باید گفت در مواقعی 
خود را به دس��ت فراموشی  سپردن اجتناب ناپذیر 
اس��ت؛ فراموش  کردن مرگ عزیزان ازدس��ت رفته 
ی��ا زخم هایی که نمی گذارد به روال عادی زندگی 
بازگردی��م. فراموش��ی که در اینجا از آن س��خن 
می گوییم، فراموشی از نوع دیگری است. فراموشی 
خود و تاریخ خود اس��ت؛ همان نوع فراموشی که 
فوبیای رضا براهنی بود و دس��ت آخر به آن مبتلا 
شد. براهنی در رمان »آزاده  خانم و نویسنده اش« 
پ��رده از این فوبی��ا برمی دارد؛ چراک��ه در زندگی 
واقع��ی، مادرش دچار آلزایمر ش��ده بود و براهنی 
باور داش��ت اگر حافظه قوی اش را از مادر به ارث 
برده است، چرا نباید بیماری اش را که همان آلزایمر 
است به ارث ببرد. براهنی ازجمله روشنفکرانی بود 
که نگران حال و آینده ایران بود. او اهل تأمل بود و 
از فراموشی بیمناک. برای کسانی که اهل تأمل اند؛ 
تأمل در خود و دیگران، تأمل درباره گذشته، حال 
و آینده ایران، فراموشی عارضه هولناکی است. پس 
بی دلیل نیست که آلزایمر فوبیای جانکاهی برای 
براهنی بود. تأمل یعن��ی در خود چمباتمه  زدن و 
عمق مس��ائل را کاویدن. تأمل یعنی دست وپنجه 
نرم کردن ب��ا مفاهیم و خلق مفهوم ت��ازه. همان 
 چی��زی که جامع��ه ما بیش از ه��ر زمان دیگری 
ب��رای برون رفت از وضعیت سیاس��ی، اجتماعی و 
اقتصادی کنونی به آن نی��از دارد. اما اینک، تأمل 
گوهرِ گمشده دولت، جامعه، روشنفکران و نخبگان 
است. گویا آن چیزی که زمانی غیاب آن هراسناک 
بود، اینک با دولت و ملت عجین شده است. تأمل با 
تمرکز همراه است و فراموشی با تهی بودگی و ترس 
از این تهی بودگی در فراموش��ی است که آدمی را 
به تکرار وامی دارد. تکرار دستاویزی برای فراموشی 
است؛ برای فراموشی زخم هایی که بر پیکر و جان و 
روان وارد شده است. نمایش »مرگ یزدگرد سوم« 
بهرام بیضایی و صحنه ورود سپاهیان یزدگرد سوم 
به آس��یاب را به یاد دارید؟ سپاهیان یزدگرد برای 
خونخواهی پادشاه دست به محاکمه آسیا بان، فرزند 
و همسرش زده اند. در این محاکمه آنچه بیش از هر 
چیز در سخنان جنگجویان تکرار می شود، شکوه و 
عظمت یزدگرد سوم اس��ت که به دست این سه 
نفر به فجیع ترین شکل کشته شده است. در این 
صحنه با دو تاریخ مواجهیم؛ تاریخ تکرار و فراموشی 
که جنگجویان یزدگرد س��وم نماد آن هس��تند و 
تاریخ هوش��یاری که آس��یابان، همسر و دخترش 
پاس��دار آن اند. از این رو است که سرداران یزدگرد، 
بزرگی و شکوه پادشاه را دم به دم تکرار می کنند و 
آسیابان و همسرش خواسته یا ناخواسته توصیفی 
رقت انگیز از پادشاهی شکست خورده و گریخته از 
مرگ به دست دشمنان خود می دهند. سرداران در 
توصیف و تکرار عظمت و بزرگی پادشاه درصددند 
حقارت شکست خود و پادشاه در برابر اعراب را به 
دست فراموشی بسپارند. آسیابان و خانواده اش برای 
تبرئه خود ناگزیرند به واقعیت پناه ببرند؛ به شاهی 
که چون دزدی به آسیاب درآمده و گرسنه و تشنه 
اس��ت. در اینجا جدال بین فراموشی و هوشیاری 
در جریان است. استراتژی تکرار در سیاست، همان 
استراتژی فراموشی است که سیاست مداران به آن 
پناه می برند؛ پناه بردن به گذش��ته دوردست برای 
التیام زخم های به جامانده از گذش��ته ای نه چندان 
دور. دولت و ملتی که در گرداب مصائب و مشکلات 
غرق است، ناگزیر باید تن به فراموشی بسپارد و در 
این وضعیت مردم بیش از آنکه از فراموشی بترسند، 
فوبیای هوشیاری دارند. دم را غنیمت بشمار و این 

نیز بگذرد، همان فوبیای هوشیاری است.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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زمانی که کرونا، روند دیده ش��دن پلتفرم ها و تولیداتشان را در بازه 
زمانی اندکی، با ش��تاب حداکثری مواجه ک��رد، حتی بدبین ترین 
اندیش��ه نس��بت به این س��امانه ها آن بود که وضعیت کیفی آثار، 
به مراتب از تولیدات تلویزیونی بهتر خواهد ش��د. استدلال موافقان 
این رویکرد آن بود که پلتفرم های استریم، بودجه ای دولتی ندارند 
و به همین دلیل تلاش می کنند تا با حرفه ای کردن فرآیند عرضه 
و تقاضا، س��رمایه خود را از تولید مجموعه ه��ا، تبلیغات و آبونمان 
مخاطب��ان تامین کنن��د. در ابتدا، این س��امانه ها عملکرد بس��یار 
خوبی داش��تند که در روزگار تعطیلی تولیدات س��ینمایی، سبب 
کوچ بس��یاری از بازیگران و کارگردانان س��ینما به این مدیوم شد. 
طوری شده بود که چهره ها، بیش از سینما و تلویزیون، در تولیدات 
پلتفرم ها دیده می شدند. این آثار، محدودیت تلویزیون را نداشت و 
ضمن بهره مندی از آزادی های سینمایی، دستمزدهای بسیار خوبی 
را برای عوامل تولید به همراه داشت. ضمن اینکه طیف گسترده تری 
از مخاطب، به تماشای آثار می نشست. این روند، سبب پروار شدن 
مقطعی وی اودی شد. آنها ره صدساله را یک شبه رفتند و البته که 
سرمایه زیادی را نیز به دست آوردند. بسیاری از تولیدات این حوزه، 
با اقبال بالایی مواجه ش��ده و حس��ابی دیده ش��دند. اما این روند، 
از ی��ک جای��ی به بعد، متوقف ماند و حتی پس��رفت کرد. وضعیت 
به گونه ای ش��ده که سبد تولیدات این س��امانه ها، در سال جاری، 
سرشار از تولیداتی با حضور چهره های محبوب است اما بسیاری از 
این آثار، اقبال عمومی چندانی را برنمی انگیزانند و به لحاظ کیفی، 
عملا متحمل شکست می شوند. در آسیب شناسی چنین روندی، به 
پارامترهای مختلفی می رسیم؛ مثلا اینکه صاحبان پلتفرم ها، دیگر 
حساسیت و وس��واس قبلی را در تصویب فیلمنامه ها ندارند. نوعی 
خاطرجمعی در آنها دیده می شود که مخاطبان پلتفرم، به نوعی به 
مخدر آنها دچار ش��ده و تحت هر شرایطی، اشتراک خود را تمدید 

می کنند و این وضعیت، متفاوت از آن هدفی است که شروع کرده 
بودند. در آن زمان، تمرکز اصلی، صرف دعوت از مردم برای پیوستن 
به این سامانه ها بود اما اکنون، عضویت در این سامانه ها، به بخشی 
از فرهنگ مردمی تبدیل شده و بسیاری از خانواده ها، اشتراک این 
پلتفرم ها را تمدید کرده و حتی در زمان افزایش حق اش��تراک نیز 
موضع چندان مخالفی اتخاذ نمی کنند. بنابراین طبیعی اس��ت که 
در چنین اکوسیس��تمی، بیش��ترین حجم تلاش، دیگر معطوف بر 
کیفیت آثار نباشد و بیش��تر، حضور بازیگران چهره ملاک است تا 
کیفیت س��ناریو. چرا که شرط بازگشت سرمایه، حداقل در شرایط 
فعلی، حضور سلبریتی ها در یک اثر است تا محتوا و فیلمنامه. مورد 
بعدی، به مهندس��ی ناهمگونی برمی گردد که این روزها، دامن این 
سامانه ها را گرفته است. در شرایط کنونی، تمام این پلتفرم ها، مملو 
از آثار اجتماعی هس��تند و تنها یک سریال مگه تموم عمر چند تا 
بهاره، تا قبل از ۲۶ آبان ماه در حال پخش بوده اس��ت. از این روز با 
اضافه شدن، دفتر یادداشت تعداد تولیدات کمدی این پلتفرم ها به 

۲ می رس��د که صد البته آمار خوشایندی در این زمینه به حساب 
نمی آید. تعدد آثار اجتماعی با فوجی از بازیگران چهره سبب شده 
تا مخاطبان نس��بت به این آثار که عم��ده آنها در فیلمنامه لکنت 
دارند، لمس شده و واکنش های رضایت بخشی به آنها نداشته باشند. 
این فرآیند یک جور لوث ش��ده و جذابیت چندانی برای مخاطبان 
ندارند به همین دلیل است که بسیار از این آثار، در طول یک فصل 
پخش می شوند و بازخورد چندانی نمی گیرند. این روال با توجه به 
شباهت عجیب تمامی سریال ها در شکل و نوع تبلیغات، روال دیده 
نش��دن آثار را ش��دت بخش��یده و در همین زمینه، بسیاری از این 
کارها، در س��کوت کامل خبری، پخش ش��ده و به اتمام می رسند. 
حداق��ل توقع از پلتفرم ها به عنوان بخش خصوصی آن اس��ت که با 
مهندسی شرایط، نسبت به تهیه خوراک و مایحتاج فرهنگی مردم 
اقدام کنند علی الخصوص آن که در ش��رایط فعلی که آثار کمدی با 
اقبال حداکثری مواجه هس��تند، علت انفعال این پلتفرم ها در تکثر 
تولیدات کمدی، مبهم به نظر می رسد. یکی از ضرورت های ماهوی 
این سامانه ها، کم کاری تلویزیون در حوزه سریال و محدودیت هایی 
اس��ت که در این حوزه وجود دارد؛ وقتی وی اودی نتواند با تفس��یر 
درست این خلا، گام هایی اجرایی بردارد، آن زمان، هوشمندی آنها 
زیر سوال رفته و ارجحیت وجوه اقتصادی فعالیت آنها، نزد مخاطب، 
بیشتر احس��اس می شود. این عملکرد سبب ش��ده تا پلتفرم ها در 
ش��رایط کنونی به مامنی برای آثار اجتماع��ی تلخ و پرزدوخوردی 
تبدیل ش��ود که آورده مسرت بخش��ی برای مخاطب��ان خود ندارد 
و قطعا یک��ی از از علل اصلی رویگردانی مخاط��ب از تولیدات این 
سامانه ها و ناکامی پی درپی سریال ها، همین بی توجهی به نیاز واقعی 
و آکنده شدن سبد تولیداتی آنها از سوژه هایی همسو، کلیشه ای و 
فاقدجذابیت باش��د. به گزارش ایرنا، پلتفرم ها در وضعیت فعلی، به 
یک پوست اندازی محتوایی نیاز دارند. نیاز است تا سیاست گذاری ها 
تغییر کرده و نیازهای مخاطب، سرلوحه تمامی تولیدات قرار بگیرد. 
تنها در چنین حالتی است که پلتفرم ها، جایگاه درست خود را پیدا 
می کنند و می توانند به عن��وان آلترناتیو تلویزیون، در تهیه خوراک 
فرهنگی مردم ش��ریک باش��ند؛ جز این باش��د، پلتفرم ها در همان 
مس��یری حرکت می کنند ک��ه تلویزیون سال هاس��ت در آن جاده 

طی طریق می کند.

 نگاهی آسیب شناسانه به روند تولید در »وی اودی«ها؛

پلتفرمهایکمدیگریز

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 اخراج بازیگر طرفدار فلسطین »جیغ ۷« را دچار مشکل کرد

 هادی منتظری: 

مسئولان به موزیسین ها توجه بیشتری کنند

»ملیس��ا باررا« یکی از بازیگران اصلی فیلم »جیغ ۶« به تازگی به 
دلیل پیام هایش در رسانه های اجتماعی در حمایت از فلسطینی ها 
توس��ط »اس��پای گلاس«، تهیه کننده فیلم، اخراج شد. در همین 
ح��ال پ��س از اخراج »ب��اررا«، »جنا اورتگا« دیگ��ر بازیگری که از 
زمان پیوس��تن به این مجموعه ترس��ناک، به میزان قابل توجهی 
هواداران آن را افزایش داده بود، خبر داد به دلیل تداخل با بازی در 
س��ریال »ونزدی« نتفلیکس، به این فیلم بازنخواهد گشت. »باررا« 
و »اورت��گا« در فیلم های »جیغ« نقش ۲ خواهر را بازی می کردند. 
واکنش ها به اخراج »باررا« شدید بود و کارگردان فیلم »کریستوفر 
لاندون« به ماجرای اخراج وی واکنش نش��ان داد و روز سه ش��نبه 
یادداش��تی منتشر و س��پس حذف کرد که در آن نوشته شده بود: 
»همه چیز بد اس��ت. فریاد نزن. این تصمیم م��ن نبود.« برخی از 
طرفداران دیگ��ر نمی توانند امیدی به ادامه این مجموعه فیلم های 
ترسناک داشته باشند، اما گفته شده تغییری در روند ادامه »جیغ« 
ایجاد می ش��ود و با توجه به اینکه دیگر امیدی به بازگش��ت این ۲ 

بازیگر نیس��ت، فیلم جدید باید ب��ا ترکیب جدیدی جلوی دوربین 
برود. »جیمز وندربیلت« و »گای بوس��یک«، نویسندگان ۲ قسمت 
قبلی »جیغ«، اکنون بای��د روی پیش نویس جدیدی کار کنند که 
بدون این ۲ ش��خصیت شکل می گیرد. احتمال می رود برای مقابله 

با قاتل نقابدار نویس��ندگان به سراغ شخصیت هایی از قسمت های 
قبل بروند که هنوز زنده هس��تند یا می توان آن ه��ا را دوباره زنده 
کرد )به هر حال این یک فیلم ترس��ناک است و لذت »جیغ« این 
اس��ت که مردگانش را خیلی عمیق دفن نمی کند(. »نیو کمپل« و 
»کورتنی کاکس« از بازیگرانی هس��تند که ش��اید با بازگشت آنها 
بتوان داس��تان را به ش��کل جدید ادامه داد. کمپل سال ۲0۲۲ در 
»جیغ« حضور یافت اما به دلیل اختلاف در دس��تمزد به قس��مت 
ششم بازنگشت. احتمال دیگر می تواند »پاتریک دمپسی« باشد که 
در فیلم »جیغ 3« در س��ال ۲000 بازی کرده بود. به گزارش مهر 
به نقل از ورایتی، انتظار می رفت »جیغ ۷« سال ۲0۲5 اکران شود 
و اگر »لاندون« و نویسندگان بتوانند داستان ترسناک دیگری برای 
گفتن پیدا کنند، این تاریخ اکران هنوز ممکن اس��ت به قوت خود 
باقی بماند. فیلم های »جیغ« به جلوه های بصری گسترده نیاز ندارند 
و می توانند به س��رعت تولید شوند، تنها چیزی که لازم است یک 

ایده خوب است.

هادی منتظری )آهنگساز و نوازنده پیشکسوت کمانچه( از جدیدترین 
فعالیت های حرفه ای خود سخن گفت. این هنرمند پیشکسوت درباره 
تازه ترین فعالیت های خود در عرصه موسیقی توضیح داد: قصد دارم 
یک آلبوم موس��یقی از ردیف موس��یقی کلاس��یک ایرانی را با ساز 
کمانچه ضبط کن��م. این روزها در کنار ضبط آلبوم در دانش��گاه و 
آموزشگاه خود مشغول تدریس موسیقی و ردیف سازی نیز هستم. او 
که اخیرا به عنوان داور در جشنواره موسیقی امیرجاهد حضور داشته 
اس��ت، درباره این تجربه اظهار کرد: رویک��رد کلی داوران در چنین 
جش��نواره هایی صرفاً پیدا کردن نقاط ضعف نوازندگان نیست؛ بلکه 
بیشتر تشویق و استعدادیابی است. افرادی که در این جشنواره شرکت 

کردند، قطعاً به تازگی وارد این عرصه ش��ده اند و طبیعتاً اش��کالاتی 
دارند و نوازنده حرفه ای نیس��تند اما برگزاری چنین جشنواره هایی 
می تواند به آن ها در درس��ت نواختن ساز کمک کند. منتظری ادامه 
داد: نخستین بار است که به عنوان داور در این جشنواره حضور دارم 
اما عملکرد خانه موزه استاد امیرجاهد و همچنین خانه موسیقی ایران 
در قبال جشنواره ستودنی است و همکارانم در مقام داور جشنواره با 
وس��واس بسیار به بازبینی اجراها می پردازند و سعی در ایجاد انگیزه 
در ش��رکت کنندگان برای ادامه راه موسیقایی شان دارند. به گزارش 
ایسنا، این هنرمند پیشکسوت در پایان افزود: از مسئولان حوزه هنر 
درخواست دارم به نهادهایی که در زمینه هنر فعالیت دارند، خصوصاً 
به موزیسین ها توجه بیشتری کنند. اصولاً قالب چنین جشنواره هایی 
و اهمیت برگزاری آنها این است که این امکان را به شرکت کنندگان 
می دهد خود را روی صحنه محک بزنند و بتوانند استرس خود را در 
چنین لحظاتی کنترل کنند و نگاه حرفه ای به موسیقی داشته باشند.

»تام هاردی« بازیگر مشهور سینما تصدیق کرده که قسمت سوم 
اکشن کمیک استریپی »ونوم« وارد مرحله تولید شده است. کلید 
فیلمبرداری این فیلم دو روز قبل بی س��روصدا در شهر نیویورک 
زده ش��ده اس��ت. »هاردی« بازیگر اصلی این اکشن ابرقهرمانانه 
در حال��ی خبر ش��روع کار فیلمب��رداری آن را اع��لام کرده، که 
تهیه کنندگانش علاقه ای به افش��ای این موضوع نداش��ته اند. با 
این حال، این بازیگر در مصاحبه تازه اش گفته که طرفداران این 
فرانچایز حق دارند از شروع کار تولید آن باخبر شوند. »هاردی« 
در اینستاگرام خود نوشته است: »خوشحالم که بگویم کار تولید 
را شروع کردیم و به صحنه فیلمبرداری برگشته ایم. همین جا از 
تمامی اعضای گروه که در چند س��ال اخیر زحمات زیادی برای 
این مجموعه فیلم کش��یده اند، تشکر می کنم. این فیلم ترکیب 
بازیگران بس��یار خوبی دارد و اکنون تمامی اعضای گروه سازنده 
تبدیل به اعضای یک خانواده شده اند. از زمان تولید قسمت اول 
تا به امروز، ما راهی طولانی را طی کرده ایم و این میسر نمی شد 
مگر به لطف و پش��تیبانی طرفدارم.« هاردی در عین حال تاکید 
می کند که پایان فیلمبرداری قس��مت شوم و تبدیل آن به یک 
تریلوژی، ماجراهای کاراکتر ادی بروک تمام نشده و قسمت های 
دیگری از این فرانچایز هم تهیه و تولید خواهد ش��د. »ونوم 3« 
یک��ی از اولین تولیدات هالیوود بعد از اعتصاب چند ماه اتحادیه 

بازیگران سینمای آمریکا به حساب می آید./صبا 

فیلم سینمایی »سونسوز« )دهکده ای بدون فرزند( به نویسندگی 
و کارگردان��ی رضا جمالی و تهیه کنندگی س��لمان عباس��ی در 
هش��تمین حضور بین المللی خود به شانزدهمین دوره جشنواره 
 بین المللی فیلم حقوق بش��ر اتریش راه یافت. این جش��نواره از 
30 نوامبر تا 10 دس��امبر ۲0۲3 در ش��هر وی��ن اتریش برگزار 
می شود. درخلاصه داس��تان این فیلم آمده: »بیست سال پیش 
کاظم فیلمس��از پی��ری در مورد نازایی زنان روستایش��ان، فیلم 
مس��تندی می سازد که در آن زمان راش های فیلم او توسط زنان 
روس��تا دزدیده ش��ده و از بین می رود؛ حالا بعد از بیس��ت سال 
متوجه می شود که مش��کل نازایی از زنان روستا نبوده و این بار 
کاظم تصمیم می گیرد تا فیلمی بسازد تا حقیقت نهفته این ماجرا 
را آش��کار سازد و در مسیر س��اخت فیلم با مشکلات بزرگ تری 

مواجه می شود.«/میزان 

»پ��ل هاردین��گ«، »پ��ل لین��چ« و »پل م��وری«،  س��ه نفر از 
نویسندگانی که به فهرست نهایی جایزه ادبی »بوکر« امسال راه 
یافته اند، از نظر کاربران س��ایت های شرط بندی بیشترین شانس 
ب��رای دریافت جایزه »بوکر«  امس��ال را در اختی��ار دارند. بر این 
اساس رمان »آواز پیامبر« نوشته »پل لینچ«  در یکی از سایت ها 
در صدر جدول شانس های امسال قرار دارد. این درحالی است که 
در وبسایت دیگری رمان »آواز پیامبر« و »این عدن دیگر«  نوشته 
»پل هاردینگ«  بیش��ترین ش��انس را به خود اختصاص داده اند. 
در وب سایتی دیگر، کتاب »نیش زنبور« نوشته »پل موری« به 
همراه رمان »این عدن دیگر« از بخت زیادی برای دریافت جایزه 
»بوکر« امس��ال برخوردارند. در سال های اخیر گاهی پیش بینی 
علاقه مندان به کتاب درست از آب درآمده است. در سال ۲0۲1 
کتاب »وعده«  به قلم »دیمون گالگوت«  همانطور که پیش بینی 
می شد به عنوان اثر برنده انتخاب شد. در سال ۲01۷ نیز کتاب 
»لینکلن در باردو« نوش��ته »جورج ساندرز« طبق پیش بینی ها 
برنده اعلام ش��د. به گزارش ایسنا و به نقل از گاردین، »جاناتان 
اسکوفری« با رمان »اگر بعد از تو جان سال به در ببرم«، »وسترن 
لین« نوشته »چنتا مارو« و »سارا برنشتاین« نیز با رمان »مطالعه 
برای اطاعت« از دیگر نامزدهای نهایی امس��ال به شمار می روند. 
برنده نهایی جایزه پنجاه هزار پوندی امسال در جریان مراسمی 

در روز یکشنبه اعلام خواهد شد.

فیلم س��ینمایی »روزی جنایتکار بود« ب��ا گویندگی 31 نفر از 
گویندگان گفتار فیلم در واحد دوبلاژ سیما دوبله شد. این فیلم 
س��ینمایی در گونه کمدی، جنای��ی و جنگی محصول ایتالیا در 
سال ۲0۲۲ قرار است از شبکه تهران سیما پخش شود. خلاصه 
روایت این اثر از این قرار است که یک گروه سارق به زمان گذشته 
می روند تا تابلوی مونالیزا را سرقت کنند و به زمان حال بیاورند و 
به چند مجموعه دار ثروتمند بفروشند، اما در زمان گذشته تصمیم 
می گیرند تابلو را فراموش کنند و به کمک مردم مظلوم ایتالیا در 
برابر س��ربازان بی رحم اس اس بش��تابند و پس از شکست دادن 
و کش��تن یک گروه کامل از نازی ها ب��ه زمان حال بازمی گردند. 
جذابیت فیلم در این اس��ت که توانسته از ترکیب ژانر های علمی 
تخیلی )زیر گونه ی سفر در زمان( و جنگی، موقعیت های کمدی 

موفقی خلق کند./میزان 

۲ ماه پس از یک زلزله ویرانگر، بیستمین دوره جشنواره مراکش 
شروع شد. »جسیکا چستین« رئیس هیئت داوران این جشنواره 
در مراس��م افتتاحیه مراکش ۲0۲3 که روز جمعه برگزار ش��د، 
گفت: در هفته های اخیر مطمئن نبودیم که بتوانیم اینجا باشیم. 
دنیای ما متلاش��ی و تقسیم ش��ده است، از این رو شکر می کنم 
که هنر به عنوان ابزاری در دسترس برای ارتباط، افزایش آگاهی 
در مورد مس��ائل اجتماعی و تأثیرگذاری بر تغییرات مثبت مورد 
استفاده قرار می گیرد. وی افزود: در واقع اکنون که این جشنواره 
بیس��تمین دوره خود را جش��ن می گیرد، ی��ادآوری می کنم که 
رویداد مراکش همیش��ه به دنبال تجلی��ل از نور بوده و بر هنر و 
ارتباط بین المللی، به ویژه در دوران تاریک، تأکید دارد. چستین 
گف��ت: س��ینما می تواند موان��ع را از بین بب��رد و گفت وگوهای 
مهمی را درباره موضوع های س��خت آغاز کند. ما می توانیم درد 
و رنج را تعالی بخش��یم و آگاهی از ش��فا و اتحاد ایجاد کنیم تا 
محافظت جدی تری از همه بشود. پیش از نمایش فیلم افتتاحیه 
ک��ه »هیت من« »ریچارد لینک لیتر« ب��ود، »ویلم دفو«، »مدس 
میکلسن«، برنده جایزه دستاورد امسال را معرفی کرد. میکلسن 
در حضور جمعی از چهره های مطرح س��ینما مانند ایزابل هوپر، 
تیلدا س��وینتون و آلبرتو باربرا مدیر جشنواره ونیز، جایزه خود را 
دریافت کرد. به گزارش مهر به نقل از ورایتی، این جشنواره تا 3 

دسامبر )1۲ آذر( به کار خود ادامه می دهد. 

پلتفرم »تماش��اخونه« مجموعه ای از آثار سینمای ایران و جهان 
را به ص��ورت رایگان در اختیار علاقمندان قرار داده و این روزها 
انیمیشن 1۲ قسمتی »حکمرانی لاشخورها« یکی از آثاری است 
که در این مجموعه عرضه ش��ده اس��ت. انیمیشن ماجراجویانه 
»حکمرانی لاشخورها« یک درام علمی و تخیلی محصول ۲0۲3 
ایالات متحده اس��ت که در رده س��نی بزرگسال توسط »جوزف 
بنت« و »چارلز هوتنر« بر اساس فیلم کوتاه »لاشخورها« در سال 
۲01۶ ساخته شده اس��ت. این سریال درباره بازماندگان کشتی 
باری بین ستاره ای آسیب دیده است که در وستا، سیاره ای بیگانه 
پر از گیاهان و جانوران، اما مملو از خطرات، س��رگردان شده اند. 
انیمیشن »حکمرانی لاشخورها« با حضور گروهی از انیماتورهای 
 بین الملل��ی از مکزیک، اس��پانیا، پرتغال و فرانس��ه تولید ش��ده 

است./ایلنا 

 »بوکر« به که می رسد؟ 

»روزی...« دوبله شد

 افتتاح جشنواره مراکش

»حکمرانی لاشخورها« آمد

 »ونوم3« در راه است 

»سونسوز« در اتریش
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قیمــت هر نان لــواش یارانه ای بیــن ۴۰۰ تا 
۵۰۰تومان اســت درحالی که اگرهمین نان را 
از سوپرمارکت خریداری کنیدحدود ۹۰۰تومان 

خواهد شد.
تأمین امنیت ملی ارتباط مستقیمی با تأمین امنیت غذایی دارد از این رو دولت ها در 
تأمین معیشــت مردم به ویژه در اقتصادهای ضعیف یارانه می پردازند. کمک معیشت 
در قالب نقدی، شــبه نقد، پرداخت کالا، پرداخت عمومی و معاف از پرداخت هزینه 

انجام می شود.
»پرداخــت نقدی« یکی از متداول ترین برنامه های حمایتی در جهان اســت که افراد 
حق انتخاب دارند. بخشــی از پرداخت یارانه در ایران به این شــکل بوده و بر اساس 
دهک بندی اعلامی از ســوی وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی هر ماه یارانه کمک 
معیشــتی به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود. تقریباً در یک سال اخیر بیستم 
هر ماه به خانوارهای دهک های اول تا سوم مبلغ ۴۰۰ هزار تومان و خانوار دهک های 
چهارم تا نهم مبلغ ۳۰۰ هزار تومان پرداخت شــده و ساعت ۱۲ بامداد بیست و یکم 

قابل برداشت است.
نوع دیگر کمک معیشــتی دولت »شــبه نقد« بوده و به شــکل کوپن، بن غذا و کالا 
انجام می شــود. این شیوه نیز در ایران در قالب کالابرگ الکترونیک بوده که مشمول 
خانوارهای دهک اول تا هفتم می شــود. البته دریافت یارانه به شــکل شارژ کالابرگ 
الکترونیک اختیاری اســت. همچنین دولت برای تشــویق مردم به دریافت کالابرگ 
الکترونیک مزایایی برای آن در نظر گرفته است. اگر افراد دارای کالابرگ الکترونیک، 
۳۲۰ هزار تومان از ۴۰۰ هزار تومان پرداختی، خرید کنند ۸۰ هزار تومان اعتبار باقی 
مانده به شــکل آزاد و پولی قابل برداشت است؛ ضمن اینکه در ادامه ۸۰ هزار تومان 
مبلغ اضافه تر از ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار تومان شارژ از سوی دولت مجدد برای سرپرستان 

خانوار تامین می شود.
دولت کشورهایی مانند کلمبیا، مکزیک، رومانی و... نیز یارانه پرداختی در قالب شبه 
نقد می پردازند و کوپن الکترونیک در آمریکا نیز متداول است. دارندگان آن می توانند 
به دو صورت غذایی یا نقدی یارانه را دریافت کنند. افراد با مراجعه به فروشــگاه های 
مجاز مایحتاج خود را که شــامل نان، غلات، میوه و سبزیجات، گوشت، ماهی، مرغ و 

لبنیات است را با این کارت های الکترونیک تهیه کنند.
اقلام مشــمول کالابرگ الکترونیک در ایران ۱۱ قلم بوده که شامل برنج، قند و شکر، 
حبوبات، گوشــت مرغ، گوشت قرمز منجمد، روغن مایع، ماکارونی، ماست کم چرب، 

شیر کم چرب، پنیر UF و تخم مرغ می شود.
اما »پرداخت کالایی« شــکل دیگر پرداخت یارانه از ســوی دولت به خانوارهای کم 
درآمده بوده که شرایط پرداخت آن با دو نوع قبل متفاوت است. مصرف غذایی ناکافی 
به همراه خود ســوءتغذیه، بیماری و حتی مــرگ را دارد که برخی دولت ها با تعیین 
جیره غذایی، مکمل ها، برنامه غذایی مدارس و... سعی در پیشگیری از سوءتغذیه حاد 

را دارند.
»پرداخت های عمومی« دخالت دولت در ســازوکارهای قیمت ها است مانند پرداخت 
یارانــه به گندم، بنزین، حامل های انرژی و.... منفعت ایــن نوع پرداخت یارانه تقریباً 
برای تمام جامعه بوده و تمام مصرف کنندگان از آن استفاده می کنند. در ایران خرید 
تضمینی ۳۲ قلم کالای اساسی از جمله گندم، کلزا، چغندر قند، پنبه و... در این قالب 

می گنجد.

< ماجرای هزار توی نان و یارانه
به گفته کارشناســان افزایش هر ۱.۰۰۰ تومان قیمت گنــدم ۸ هزار میلیارد تومان 
بار مالی برای دولت در راســتای تامین یارانه آرد به دنبال دارد. در حال حاضر )سال 
زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۱( که قیمت گندم ۱۵ هزار تومان است، آرد یارانه ای که در اختیار 
نانوایی های کشــور قرار گرفته آرد نوع اول، گندم آن ۶۶۵ تومان بوده که با توجه به 
ســبوس گیری آن قیمت آرد به دست آمده از این نوع گندم بین ۸۱۰ تا ۸۲۰ تومان 
متغیر است. قیمت آرد با سبوس ۱۲ درصد هر کیلو ۸۱۰، با ۱۵ درصد ۸۱۵ و با ۱۸ 
درصد ۸۲۰ تومان است. قیمت گندم آرد نوع دوم هر کیلو ۹۰۰ تومان بوده که آرد به 

دست آمده از آن برای نانوایان بین ۱۲۴۰ تا ۱۲۵۰ تومان است.
در ایران نان های ســنتی از جمله لواش، تافتون، بربری و سنگک مشمول یارانه شده 
در حالی که در کشورهای دیگر به دلیل تیراژ پایین آن ها قیمت آزاد داشته و برعکس 

نان های صنعتی یارانه دریافت می کنند.
برخی کارشناســان معتقدند یارانه نان باید به نان صنعتی تخصیص داده شــود مانند 
کشورهای صنعتی زیرا نظم پذیری آن ها بیشتر بوده و بهتر قابل کنترل هستند. در حال 
حاضر نان صنعتی مانند نان تست با آرد هر کیلو ۱۶ هزار تومانی تولید و تامین می شود. 
هــر عدد نان باگت در بازار تقریباً ۱۰ هزار تومان بوده که در برخی اقلام بالاتر اســت. 
بعضی بسته های ۴ عددی نان باگت که شبیه نان های باگت چند دهه قبل ایران دارند 

و برای برخی افراد شکل نوستالژی داشته به قیمت ۲۴ هزار تومان به فروش می رسد.
در ادامــه بار مالی یارانه نان برای دولت باید گفت، بر اســاس اطلاعات صورت مالی 
شــرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران، طی ســال ۱۴۰۱ دولت با تخفیف ۸۰ 
درصدی قیمت آرد، حدود ۷۰ هزار میلیارد تومان زیان از محل خرید تضمینی گندم 

و فروش یارانه ای آن متحمل شده است.
طبق اطلاعات صورت مالی این شــرکت دولتی، بهای تمام شــده گندم برای شرکت 
مذکــور بیش از ۹۰ هزار میلیارد تومان بوده که دولت آن را کمتر از ۲۰ هزار میلیارد 

تومان در اختیارنانوایی ها و... برای تأمین قوت غالب جامعه قرار داده است.
معاون بازرگانی داخلی شــرکت بازرگانی دولتی ایران عنوان کرده سالانه بالغ بر ۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان یارانه برای تأمین گندم مورد نیاز کشور پرداخت می شود. همچنین 

باید گفت مصرف نان هر فرد ایرانی به طور میانگین ۳۲۰ گرم در روز است.

< سریال ادامه دار »نان های گم شده«
نان قوت غالب بوده و در فرهنگ ایرانی ۴۰ تا ۴۵ درصد انرژی روزانه هر فرد را طی ۲.۵ 
وعده غذایی تأمین می کند و به دلیل اهمیت و تاثیرات سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، 
بهداشــتی و تغذیه ای آن در جامعه به عنوان یک کالای راهبردی در جایگاه نخست 
امنیت غذایی قرار دارد که پرداخت یارانه به آن را نباید در قالب زیان مالی دولت دید 

زیرا تأمین امنیت غذایی کشور تضمین کننده امنیت ملی آن به شمار می رود.
اما در حالی که دولت سعی در کمک به معیشت مردم دارد برخی از یارانه تخصیص 

داده شده سوءاستفاده کرده و به دنبال سود بیشتر از این بستر هستند.
اجرای گم شدن نان ها، سریال ادامه دار اقتصاد ایران بوده و اگر رصدی در بازار داشته 
باشید هر سوپرمارکت و فروشگاه مواد غذایی دارای بسته های مختلف نان از لواش تا 

سنگک اســت که دارای قیمت های متفاوتی است. این نان ها جدا از نان های صنعتی 
بوده که ســر از فروشــگاه ها در می آورد. قیمت هر نان لواش یارانه ای در اســتان ها و 
شهرهای مختلف با تفاوت کمی بین ۴۰۰ تا ۵۰۰ تومان است در حالی که اگر همین 
نان را از سوپر مارکت خریداری کنید حدود ۹۰۰ تومان خواهد شد. البته این عدد در 
برخی فروشــگاه ها به هر عدد بالای ۱.۷۰۰ تومان هم می رسد. مشمای استفاده شده 
برای بســته بندی نان بین ۱۰۰۰ تا ۱.۵۰۰ تومان قیمت گذاری می شود و در نهایت 
۴ عدد نان به اضافه یک مشــمع ۷ هزار تومان فروخته می شود. قیمت هر نان لواش 
یارانه ای در استان ها و شهرهای مختلف با تفاوت کمی بین ۴۰۰ تا ۵۰۰ تومان است 
در حالی که اگر همین نان را از سوپر مارکت خریداری کنید حدود ۹۰۰ تومان خواهد 

شد. البته این عدد در برخی فروشگاه ها به هر عدد بالای ۱.۷۰۰ تومان هم می رسد
در رصدی میدانی نه مغازه دار حاضر به پاسخ این پرسش بود که هر بسته نان را چند 
خریداری می کند که مثلًا هر عدد ۹۰۰ تا ۱.۷۰۰ تومان به افراد می فروشــد و نه نانوا 

زیر بار فروش نان یارانه ای به سوپرمارکت ها به ویژه مغازه های کوچک شد.
بررسی بازار نان آزاد تقلب دیگری را هم برملا می کند. در حالی که خریدار برای هر نان 
یارانه ای باید نرخ آزاد بپردازد )به قول فروشــنده صف نایستادن و نان خواستن هزینه 
دارد( وزن این نان ها هم متفاوت است. در حالی برای هر قطعه نان لواش باید دو برابر 

هزینه بپردازید که وزن برخی ۵۰ گرم بوده و بعضی دیگر ۱۲۰ گرم است.

< کیش شدن هوشمندسازی در مقابل کلک های بازاری
ســال گذشته بود که طرح هوشمندسازی کارت خوان های نانوایی های کشور اجرایی 
شــد. پس از این، نانواها ملزم شــدند نان را از طریق این کارت خوان های هوشــمند 
فروخته و از گرفتن پول نقد از افراد خودداری کنند. در ادامه سیداحســان خاندوزی، 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در یکی از نشست های خبری خود سال گذشته اعلام کرد، 
با اجرای مرحله نخست طرح هوشمندسازی یارانه آرد، از خروج روزانه حداقل ۵ هزار 
تن از ۲۱ هزار تن آرد یارانه ای توزیعی جلوگیری شده است. همچنین محمد جلال، 
مشاور وزیر امور هم اظهار کرد، با معادل سازی حجم آرد توزیع شده طی یک روز در 
نانوایی ها و مقدار نان تولید شــده، مشخص شد حدود ۵ هزار تن آرد در این بین گم 
شده و با این حساب، با محاسبه ۱۰۰ گرم آرد برای تولید یک قرص نان لواش، حدود 
۵۰ میلیون نان لواش در یک روز ناپدید می شــود. این مقدار نان صرف خوراک دام و 
طیور، مصرف واحدهای صنفی و صنعتی در حوزه گندم و بخشی هم قاچاق می شود.

< توجیه ها در پاسخ به گم شدن نان ها
در ادامه رئیس پیشین اتحادیه نانوایان سنتی تهران درباره گم شدن آرد در نانوایی ها 
به مهر گفت که طبق آمار رسمی کشور در حال حاضر حدود ۶ میلیون »افاغنه« در 
ایران ســکونت دارند که آمار غیررسمی عدد بزرگ تری است. اگر اغراق نباشد سرانه 
مصرف آن ها دو برابر ایرانیان است. به این ترتیب اگر هر ایرانی ۳۰۰ گرم نان مصرفی 
روزانه داشــته باشــد این عدد برای هر افغانی بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ گرم )بیشتر از ۲ نان 
بربری( است. با یک محاسبه ســاده به ازای این ۶ میلیون نفر و سرانه مصرف روزانه 
۶۰۰ گرم حدود ۳ هزار و ۶۰۰ تن نان شــده که بخشی از آن با پول نقدی به فروش 
می رسد. او اظهار کرد که بسیاری از این افاغنه دارای کارت بانکی نبوده و نقدی هزینه 

نان را می پردازند.
همچنین برخی شهروندان نیز هنگام خرید، کارت بانکی همراه نداشته یا به هر دلیلی 

کارت ندارند، نانوا نمی تواند از ارائه سرویس و خدمات به آن ها خودداری کند.
بیژن نوروزی مقدم با بیان اینکه »مصرف نان صاحبان نانوایی ها و کارگران آن ها« را هم 
باید به آمار فروش خارج از شبکه هوشمند اضافه کرد و نانواها و کارگران آن ها روزانه 

بدون کشیدن کارت مصرف روزانه خانواده خود را تأمین می کنند.
»کمبود اوزانی کیسه های آرد« موضوع دیگری است که به گفته این فعال بازار نان به 
آن اشاره کرد و گفت، هنگام صدور حواله برای سهمیه هر نانوایی وزن کیسه ۴۰ کیلو 
گرم فاکتور می شــود اما در ۹۰ درصد این کیسه ها وزن آرد کمتر است. این کیسه ها 
بین نیم تا یک کیلو گرم کسری داشته چراکه گندم ها برای تبدیل شدن به آرد کمی 

رطوبت دارند. این امر پس از تحویل آرد، خودش را نشان می دهد.
به گفته یکی از کارشناســان حوزه غلات در حالی که آرد سازان باید محصولات را با 
رطوبــت ۱۰ درصد عرضه کنند، اجازه دارند ایــن عدد را تا ۱۴ درصد افزایش دهند. 
امــا در نهایت آرد برخی از کارخانه ها بیشــتر از ۱۴ درصد رطوبت دارد. به گفته وی 
رطوبت ۱۶ درصد آرد در نهایت خودش را در کیفیت نان نشان می دهد و شاهد افت 

کیفی نان ها هستیم.
در حالی که آرد سازان باید محصولات را با رطوبت ۱۰ درصد عرضه کنند، اجازه دارند 
این عدد را تا ۱۴ درصد افزایش دهند؛ اما در نهایت آرد برخی از کارخانه ها بیشتر از 

۱۴ درصد رطوبت دارد که شاهد افت کیفی نان ها هستیم
نــوروزی مقدم در ادامه ســخنان خود درباره چرایی گم شــدن نان ها در نانوایی ها و 
موضوع رطوبت آرد عنوان کرد، اگر ســهمیه روزانــه ۸۳ هزار نانوایی ۳۰۰ کیلو گرم 
باشــد در واقع دو میلیون و ۴۰۰ هزار کیلو گرم معادل ۲ هزار و ۴۰۰ تن آرد روزانه 
در نانوایی های کشــور توزیع می شــود. اگر این عدد تقسیم بر ۴۰ کیلو گرم )وزن هر 
کیســه( شود حدود ۶۰۰ هزار کیســه آرد روزانه در سراسر کشور توزیع شده که به 

طور میانگین نیم کیلو کســری آرد دارند. این 
عدد در واقع معادل ۳۰۰ تن می شــود که عدد 

کوچکی نیست.
»قاچاق آرد« موضوع دیگری بود که درباره کاهش تولید نان با توجه به آرد توزیع شده 
در بین نانوایی ها به آن اشاره می شود. رئیس پیشین اتحادیه نانوایان سنتی کشور در 
این خصوص اظهار کرد، ۵ تن آرد گم شده ای که وزیر اقتصاد به آن اشاره کرده معادل 
۱۲ میلیون بربری یا ۵۰ میلیون نان لواش می شود. اگر فردی بخواهد این مقدار آرد 
را از تهران به مرزهای کشور قاچاق کند، شدنی نیست. در واقع موضوع قاچاق را باید 
از شهرهای مرزی پیگیری کرد نه استان های مرکزی که انتقال کیسه های آرد با وجود 

ایستگاه های پلیس شدنی نیست.

< فروش خارج از صف
هوشمند شدن نانوایی ها مشخص کرده به طور قطع بخشی از نان یارانه ای از مجرای 
نانوایی ها ناپدید می شــود که عدد کوچکی هم نخواهد بود. به عنوان نمونه، مســعود 
امرالهی، مدیرکل بازرســی و نظارت بر کالاهای اساســی و محصولات کشاورزی در 
برنامــه ای تلویزیونی از فروش غیر قانونی ۱۴ هزار قرص نان فقط در یک نانوایی خبر 
داد و گفت، از ۲۳ کارت ثابت برای خرید این تعداد نان استفاده شده بود که شناسایی 
گردید. مدیرکل بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی و محصولات کشاورزی از فروش 
غیر قانونی ۱۴ هزار قرص نان فقط در یک نانوایی خبر داد و گفت، از ۲۳ کارت ثابت 

برای خرید این تعداد نان استفاده شده بود
به گفته این مسئول دولتی، اینگونه تخلفات باعث طولانی شدن صف های خرید نان 
شده و مردم به جای ۵ دقیقه مجبور هستند ۳۰ دقیقه در صف نانوایی منتظر خرید 
نان شوند، زیرا نانوا بخشی از سهمیه خود را به صورت غیرقانونی پخته و کنار می گذارد.

راه اندازی کارت خوان های هوشمند موجب شناسایی راحت تر متخلفان شده است.

< نانواها و بازی با اعداد
اما یکی دیگر از ترفندهایی که شاید از برخی افراد متوجه آن شده باشند بازی با اعداد 
نانوایی ها است. دستگاه کارت خوان طرح هوشمندسازی نانوایی ها گزینه های مختلفی 
دارد که افراد را قادر می کند تا تعداد نان های مورد نیاز خود را مشخص کرده و مبلغ 

آن، از کارت کسر شود.
مثالی از خرید در نانوایی های سنگک بیاوریم؛ نخست اینکه بدون اعلام رسمی برخی 
نانوایی ها نرخ نان را افزایش داده اند. به عنوان مثال در حالی که قیمت نان ســنگک 
دولتی ساده باید ۳ هزار تومان و با کنجد ۴ هزار تومان باشد برخی نانواها نان سنگک 
را کمتر از ۵ هزار تومان نمی فروشند. دو رو کنجد، برشته و بزرگ با هر عدد ۱۰ هزار 

تومان به فروش می رسد.
در رصد میدانی، فردی دو نان ســنگک ساده به اضافه مشمع سفارش داد. مبلغ این 
ســفارش ۷ هزار تومان می شود. نانوا در دستگاه کارت خوان یک عدد نان ساده و نان 
دوم را ۴ هــزار تومانی وارد کرد. به این ترتیب پول اضافه تری از مشــتری نگرفته اما 
۱.۰۰۰ تومان پول یارانه بیشتر از دولت دریافت می کنددر رصد میدانی، فردی دو نان 
ســنگک ساده به اضافه مشمع سفارش داد. مبلغ این سفارش ۷ هزار تومان می شود. 
نانوا برای گرفتن پول مورد نظر خود و نیز پر کردن ســقف فروش نان به طور روزانه 
که ۱۰۰۰ عدد اســت )به گفته نانوا(، در دستگاه کارت خوان روی یک عدد نان ساده 
بــه مبلغ ۳ هزار تومــان کلیک و نان دوم را ۴ هزار تومانــی وارد کرد. به این ترتیب 
پول اضافه تری از مشتری نگرفته اما ۱.۰۰۰ تومان بیشتر پول یارانه از دولت دریافت 
می کند. می توان گفــت هر نانوایی در روز ۱۰۰۰ عدد فــروش ندارد یا حداقل تمام 
روزهای هفته به این ســقف نمی رســد با این ترفندها در واقع نانوا سقف یارانه نان را 

دریافت می کند به اضافه اینکه سود مورد انتظارش را هم دارد.
اگــر فروش هر نانوایی ۱۰۰۰ عدد در روز باشــد و برای هــر ۱۰۰۰ عدد این مبلغ را 
دریافت کند چقــدر نانوا پول یارانه اضافه تر از دولــت دریافت می کند؟ یا در بعضی 
نانوایی های تافتون مشتری ۵ عدد نان سفارش می دهد اما این عدد در دستگاه کارت 
خوان با بازی عددی تبدیل به ۱۰ عدد می شود اما هزینه ۵ نان از مشتری گرفته شده 

و یارانه دریافتی از دولت برای این نانوایی بیشتر می شود.
برخی نانوایی های لواش عملًا ساعت ۱۱ صبح به بعد تعطیل کرده و عنوان می کنند 
ســهمیه آرد یارانه ای آن ها تمام شده است. تعطیلی آن ها باعث شکایت مردم شده و 
در حال حاضر برای جلوگیری از شکایت بدون پخت نان، نانوایی تا ساعت ۱۲ ظهر باز 

بوده اما عملًا نانی پخت نمی شود.
همچنین مشاهدات میدانی نشان می دهد برخی از نانوایان در کنار پخت نان، انواع نان 
مانند قندی و محصولات دیگر را نیز ارائه کرده اما مشکل اینجاست که برخی از آنان 
برای محاسبه قیمت این نوع نان های فانتزی به اندازه ۱۰ یا ۲۰ نان یارانه ای از دستگاه 

هوشمند پرداخت نان یارانه ای استفاده می کنند.

< یارانه نان قرار است تغییر کند؟
مدیر طرح هوشمندسازی کارت خوان های نانوایی های کشور از تغییر پرداخت یارانه نان 
خبر داده و گفته، در آینده نزدیک احتمالاً در یک تا دو هفته آینده قرار است هر نانوا 

به میزان فروش خود از دولت یارانه دریافت کند.
کوروش نجم آبادی اعلام کرده، در حال حاضر ۷۶ هزار و ۶۴۰ دستگاه هوشمند پروژه 
نان در نانوایی ها نصب شــده و تعدادی از دستگاه ها نیز پشتیبان هستند که از طریق 
خط تلفن ارتباط برقرار می کنند. این موضوع گامی در مسیر توزیع عادلانه یارانه ها و 
جلوگیری از قاچاق و فروش آرد خارج از شبکه بود. همچنین در طرح ایجاد شده برای 
شفافیت فروش نان، اطلاعات نان فروخته شده، آرد مصرفی و... را می توان روی دستگاه 
هوشمند خود )نانوایان( مشاهده کرد. قرار است در آینده ای نزدیک هر نانوا به میزان 

فروش خود از دولت یارانه دریافت کند
او ادامه داد که قرار اســت هر نانوا به میزان فروش خود از دولت یارانه دریافت کند به 
طوری که نانوایان بدانند که این دستگاه با یک نرم افزار اندرویدی میزان دقیق فروش 

نان و حتی نوع نان در نانوایی را به دقت ثبت و رصد می کند.

< سخن پایانی
به گــزارش مهر؛ حال باید دید در ادامه تصمیم دولت برای جلوگیری از خروج آرد و 
نان یارانه ای خارج از شــبکه نانوایی ها چیست؟ آیا دستگاه های هوشمند فعلی ارتقا 
پیدا کرده و ترفندهای فعلی را خنثی خواهد کرد؟ به نظر می رسد بیش از هزینه کرد 
در این بخش باید روی موضوع اخلاق و البته بهبود وضعیت اقتصادی کشــور، فکری 

اساسی کرد.
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وزیر ارتباطات و فناوری با بیان اینکه کســی که برای پیشرفت کشور و ایجاد امید در 
مردم تلاش کند بســیجی است، گفت: توسعه پیام رســان های بومی به حدی رسیده 
که اکنون بیش از ۴۰ میلیون نفر از مردم ایران از آن ها اســتفاده می کنند در صورتی 
که زمانی قابل تصور نبود، بتوانیم ســکوهایی داشته باشیم که قابلیت میزبانی از ده ها 

میلیون کاربر را داشته باشند.
»عیســی زارع پور« به مناسبت هفته بســیج و در نشست صمیمی با مسئولان بسیج 
دانشجویی دانشگاه های کشور با بیان اینکه بسیجی کسی است که امید مردم را زنده 
نگه دارد، افزود: در برخی حوزه ها پیشرفت های خوبی داشته ایم و شما بسیجیان وظیفه 
روایتگری و جهاد تبیین پیشــرفت ها و دستاوردهای کشور را دارید و نیز وظیفه دارید 

همانند کسانی که برای پیشرفت کشور تلاش می کنند در این حوزه فعالیت کنید.
وی در ابتــدای گزارش خود به فرآیند طراحی و پیشــرفت شــبکه ملی اطلاعات در 
سال های گذشته پرداخت و با اعلام اینکه اکنون این شبکه پیشرفت حدود ۶۴ درصدی 
دارد، تاکید کرد: شــبکه ملی اطلاعات، شبکه ای پرسرعت، با کیفیت و امن در گستره 
ایران اســت که نیازهای مردم را در حوزه های مختلف پاسخگو می شود که در ابتدای 
 این دولت پیشــرفت آن ۲۳ درصد بود که در کمتر از ۲ ســال بــه حدود ۶۴ درصد 

رسیده است.
وزیر ارتباطات به مشکلات و کمبودهای زیرساخت ارتباطی نیز اشاره کرد و گفت: راه 
حل اساســی برای این مشکل، فیبرنوری منازل و کسب و کارهاست که با آماده کردن 

زیرســاخت های آن، اجرای پروژه از یک سال گذشته آغاز شده و تاکنون نیز در ۱۰۰ 
شهر تکمیل و سرعت های تا ۹۰۰ مگابیت برثانیه نیز به مردم ارائه شده است.

وی افزود: برنامه داریم تا پایان ســال ۱۴۰۴ تمام شــهرهای کشــور را تحت پوشش 
این شــبکه قرار دهیم و بر اســاس برنامه هفتم توسعه نیز تا ســال ۱۴۰۷ باید تمام 

ساختمان های کشور به فیبرنوری متصل شوند.
زارع پور به توسعه ارتباطات روستایی در ۵۵۰۰ روستا در دولت سیزدهم نیز اشاره کرد 
و گفت: برای ارائه سرویس های مختلف بر اساس فناوری اطلاعات به تمام مردم کشور 

به این ارتباطات نیاز داریم.
وی افزایش دو تا ســه برابری ترافیک تولید داخل کشور را یکی دیگر از دستاوردهای 
ایــن دوره عنوان کرد و افزود: در این دولت با تبادل ترافیک داخلی ۶.۵ ترابیت برثانیه 

رکورد تولید ترافیک داخل شکسته شد.
وزیر ارتباطات با تشــریح مدل های مختلف مدیریت فضای مجازی در کشورهای دیگر 
تاکید کرد: اگر می خواهیم که مستعمره دیجیتال کشورهای دیگر نباشیم باید سکوهای 
خود را داشــته باشیم زیرا در آینده نزدیک این سکوها هستند که کشورها را مدیریت 

می کنند.
زارع پور در گزارشــی نیز از آخرین وضعیت تحقق دولت هوشــمند را تشریح و درباره 
پنجره واحد خدمات دولت هوشمند نیز گفت: هدف ما این است که مردم از طریق یک 
آیکون در گوشــی های خود به صورت شبانه روزی و بدون ارائه هیچ مدرکی بتوانند از 
خدمات دولتی استفاده کنند و بر اساس برنامه هفتم توسعه همه دستگاه های عمومی 
و دولتی مکلف شــده اند که تا پایان این برنامه صددرصــد خدمات خود را به صورت 

هوشمند به مردم ارائه کنند.
به گزارش ایرنا؛ این نشست با پرسش و پاسخ وزیر ارتباطات با دانشجویان پایان یافت.

وزیر ارتباطات: 

بیشاز۴۰میلیونایرانیازپیامرسانهایداخلیاستفادهمیکنند
آموزش

حمل و نقل

لزوم تدوین سند جدید آموزشی 
با محوریت مهارت آموزی 

و نگاه به آینده
معاون وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در 
جلسه مشترک کارگروه سه گانه شورای عالی 
آموزش و تربیت فنی، حرفه ای بر تدوین سند 
جدید آموزشــی با محوریت مهارت آموزی و 

نگاه به آینده تأکید کرد.
اقتصاد و رشد و توسعه آن، به اشتغال نیروی 
انسانی وابسته اســت. این نیروی انسانی نیز 
برای دســتیابی به کار یــا کارآفرینی نیاز به 
مهارت آموزی دارد. مهارت با اســتعداد ذاتی 
متفاوت بوده و اکتسابی است. مهارت هایی که 
هر فرد برای اشــتغال نیاز دارد در سه بخش 
انســانی، ادراکی و فنی دسته بندی می شوند. 
برای کسب مهارت متناسب با مشاغل نیاز به 

آموزش است.
آموزش مهارت به نیروی انسانی برای ورود به 
بازار کار را مهارت آموزی می گویند. با آموزش 
مهارت های شــغلی و تخصصی بــه نیروی 
انسانی و ترغیب آن ها به اشتغال و کارآفرینی، 
می توان موجب کاهش مشــکلات اقتصادی 
شــد. مهارت آموزی یــا فراگیری تخصص 
ها، همان آمــوزش از طریق تکرار، تمرین و 
کارورزی برای کســب توانایی و تخصص در 
یک زمینه اســت. این توانایی می تواند برای 

شغل یا حتی برای زندگی فرد به کار رود.
مهــرداد عظیمی؛ معاون وزیــر کار و رئیس 
ســازمان فنی و حرفه ای ســرمایه انسانی را 
به عنوان بزرگترین ســرمایه ملی هر کشور 
عنوان کرد و گفت: هر نظام و حاکمیتی، باید 
بداند مهم ترین سرمایه، سرمایه انسانی است 
که در رأس همه داشــته ها قرار دارد و چون 
توانمندسازی نیروی انسانی به عنوان سرمایه 
ملی، فصل مشترک اعضای کارگروه شورای 
عالی است و همه ما مکلف به صیانت و توسعه 

این سرمایه هستیم.

< تدوین سند جدید آموزشی 
        با محوریت مهارت آموزی و نگاه به آینده

معــاون وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با 
تاکید بر هم افزایی ظرفیــت کامل نهادهای 
عضو شــورا در تربیت و توانمندسازی نیروی 
انســانی مورد نیاز بازار کار، تصریح کرد: این 
شــورا، جای بســیار مهمی در گره گشــایی 
مشکلات ســرمایه انسانی است و به نقطه ای 
رسیدیم که در تدوین سند جدید با محوریت 

مهارت آموزی و نگاه به آینده تلاش کنیم.
معاون وزیر کار خاطرنشان ساخت: زمینه ی 
کار برای کشورمان وسیع و فراهم است و همه 
باید در این شــورا در کنار هم از نگاه بخشی 
بپرهیزیم و به فکر آینده کشــورمان باشیم و 
قانع به داشــته هایمان قانع نباشیم و در راه 

اعتلای کشور قدم برداریم.
عظیمی بر هم افزایی دستگاه های زیرمجموعه 
شورای عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه ای 
و مهارتــی تا حصول نتیجه و تکمیل زنجیره 
اشــتغال که همان تربیت ســرمایه انسانی و 

اشتغال آن است، تأکید کرد.
به گزارش تســنیم؛ در این جلسه حمیدرضا 
ثابت نژاد، مســئول شــورای عالی مهارت با 
اشــاره به اهمیت شــورای عالی نظام جامع 
آمــوزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی در 
توانمند، توضیحات مبسوطی  نیروی  تربیت 
درخصوص تکالیف قانون نظام جامع آموزش 

و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی ارائه کرد.

مدیرعامل شرکت »هاکان انرژی چین«:
فرودگاه امام خمینی )ره( 

قطب جدید هوایی 
خاورمیانه می شود

مدیرعامل شــرکت هــاکان انــرژی چین، 
توسعه شــهر فرودگاهی امام خمینی )ره( را 
نقطه عطف همکاری ۲۵ســاله ایران و چین 
عنوان کرد و گفت: شــاهد توسعه فرودگاهی 
هوشمند، سبز، بشر دوستانه با ظرفیت سالانه 
۳۵ میلیون مسافر و یک قطب جدید هوایی 

در خاورمیانه خواهیم بود.
»لیو کان« مدیرعامل شــرکت هاکان انرژی 
چین در آیین شــروع عملیــات عمرانی فاز 
دو شــهر فرودگاهی امام خمینی )ره( اظهار 
داشــت: رئیس جمهور چیــن تصریح کرده 
اســت که همواره رابطه چین و ایران با نگاه 
استراتژیک توسعه خواهد داد و بدون در نظر 
گرفتن هرگونه تغییر در شــرایط مختلف به 

روابط خود ادامه خواهد داد.
وی افزود: در توافق بیســت و پنج ســاله به 
توســعه زیرساخت ها اشاره شــده است و در 
جلسات مشترک ابتکارهایی در زمینه جاده 
ابریشــم ارائه شد که ســاخت جاده ابریشم 

زمینی، دریایی و هوایی را تسریع کند.
مدیرعامل شرکت هاکان انرژی توسعه شهر 
فرودگاهی امام خمینــی )ره( را نقطه عطف 
همکاری ۲۵ســاله ایران و چین عنوان کرد و 
گفت: شاهد توسعه فرودگاهی هوشمند، سبز، 
بشر دوســتانه با ظرفیت سالانه ۳۵ میلیون 
مســافر و یک قطب مرکــز هوایی جدید در 

خاورمیانه خواهیم بود.
لیوکان تاکیــد کرد: با همکاری هاکان انرژی 
و قــرارگاه خاتم الانبیا این پروژه سرمشــق 

مشترک چین و ایران می شود.
به گزارش ایرنا؛ وی با اشاره مثل ایرانی »دل 
به دل راه دارد« گفت: با اجرای پروژه فاز دوم 
شــهر فرودگاهی امام خمینی )ره( در پروژه 
جاده ابریشم، مسیر جدیدی در همکاری های 

فی مابین چین و ایران ایجاد می شود.

دوئل نانواها و دولت


